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ورود گردشگر در سراسر جهان74 درصد کاهش یافته است
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اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۰ متفاوت از 
سال ۹۹ نخواهد بود و چه بسا شرایط 
ســخت تری در انتظار مردم باشد. با 
توجه به شــرایطی که در سال جاری 
و ســال های قبلی در حوزه اقتصادی 
تجربــه کردیم، احتمالًا اقتصاد ایران 
در سال ۱۴۰۰ وضعیت خیلی متفاوتی 
با سال ۹۹ نداشته باشد و تقریباً همین 
وضعیت تدوام داشــته باشد و چه بسا 
فشــار بیشتری بر مردم تحمیل شود. 
اعتقاد دارم که مشــکلات اقتصادی 
کشور ما پیچیده تر از آن است که برجام 
به تنهایی بتواند این مشکلات و مسائل 
را برطرف کند. مشــکلات اقتصادی 
ما بیشــتر در بخش ســاختار است. ما 
تــا زمانی که نتوانیم سیاســت های 
خودمــان را در حوزه اقتصادی تغییر 
بدهیم، این شرایط ادامه خواهد داشت 
و رفته رفته هم بدتر خواهد شد. اگر بنا 
باشد که همچنان دولت ها در اقتصاد 
مداخله کنند، اگر بنا باشــد که ســهم 
بخش خصوصی از اقتصاد ناچیز بماند 
و مردم در اقتصاد نقش کمتری داشته 
باشــند، شرایط اقتصادی نه تنها بهتر 
نمی شود بلکه بدتر هم می شود. البته 
اینکه آقایان گفتند شــاید دلار تا ۱۵ 
هــزار تومان کاهش پیــدا می کند از 
یک منظر می تواند درســت باشد؛ آن 
هم این اســت که در کشور ما نرخ ارز 
را دولت تعییــن می کند. همچنانکه 
امــروز مــا دلار ۴۲۰۰ تومانی داریم، 
ولی واقعیت چیز دیگری اســت و نرخ 
اصلی دلار متفاوت با آن نرخی اســت 

که دولت تعیین می کند.
 ما در داخل کشور هنوز تولید نداریم، 
صــادرات به معنــای واقعی خودش 
امکان پذیر نشــده است. طبعاً در این 
شرایط ما هرچقدر هم نفت بفروشیم 
هــم نمی توانیــم پاســخگوی تمام 
مشــکلات اقتصادی کشــور باشیم. 
من اعتقاد دارم که در چنین شرایطی 
افــت نرخ ارز بعیدتر از آن باشــد که 
نرخ ارز در ســال آینــده افزایش پیدا 
کند. هرچند ممکن است که مسئولان 
نیت و اهداف دیگری در حوزه اقتصاد 

داشته باشند.
بــا این حال برجام در شــرایطی که 
ساختار درونی اقتصاد دچار مشکلات 
جدی اســت، کارگشا نخواهد بود. ما 
هنوز در بخش تولید، بخش خصوصی 
دچار اشــکال هستیم، اقتصاد کشور 
درگیر فســاد و رانت اســت که این 
مشــکلات و چالش هــا با برجام حل 

نمی شود.
بدون شــک اقتصاد اگرچه مستقل از 
سیاســت و جامعه نیست، ولی نیازمند 
آن اســت که قوانین و ســاختارهای 
آن اصلاح شــود. چــون تا زمانی که 
قوانین و ساختارهای اقتصادی به این 
شــکل ادامه داشته باشد، دولت ها که 
خودشــان را موظف به اجرای قوانین 
می دانند، این ساختار را ادامه می دهند. 
واقعیت این است که قانون اختیارات 
زیــادی را بــرای دولت هــا در حوزه 
اقتصــادی در نظر گرفته اســت و در 
مقابل ســهم کمتری را برای بخش 
خصوصی قائل شــده است. این یکی 
از مشکلات ساختاری در اقتصاد است 

که باید اصلاح شود.
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طی گفت و گوی تفصیلی »  تدبیرتازه«  با مدیرعامل 
شرکت مهندسین مشاور جامع بهرو مطرح شد:

سهم اندک تولید 
ناخالص ملی از 
حوزه حمل و نقل ریلی
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عامل تسلط بر بازارها

وعده هــای رییس بانک مرکزی درباره آزادســازی منابع 
مالــی بلوکــه ایران و کاهش قیمــت دلار به زیر ۲۰ هزار 
تومان محقق نشد و دلار همچنان در کانال ۲۵ هزار تومان 

جولان می دهد.
 به نظر می رسد این موضوع تحت تأثیر حاشیه های بازگشت 
به تعهدات برجامی در صورت رفع تحریم ها قرار گرفته و 
کره جنوبی فعلًا قصد آزادسازی این منابع را ندارد. بنابراین 
تکیه بر احتمالات و سیگنال های ناشی از آن کلیه بازارهای 

مالی را در هفته گذشته دستخوش تغییرات کرد.
دلار و ســکه در اوایل هفته گذشــته و در طی عقب نشینی 
کشورهای اروپایی عضو برجام از صدور قطعنامه ضدایرانی 
در نشســت اخیر شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی، بــه ترتیب کاهش ۲7۰ تومانی و 3۲۰ هزار تومانی 
تجربه کردند. این در حالی است که هفته پایانی سال هنوز 
وضعیت رفع تعهدات ارزی دو سال گذشته مشخص نشده 
است.بسیاری از معامله گران بر این باور هستند که احتمال 
افزایش نقدینگی با توجه به نزدیک شده به روزهای پایانی 

سال، نااطمینانی جدیدی برای بازار رقم می زند.
 روز دوشنبه،  قیمت دلار در بازار آزاد با افزایش ۱3۰ تومانی 

به بهای ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان برســد. این در حالی اســت 
که اسکناس آمریکایی در روز سه شنبه با افت بیش از 3۹۰ 
تومانــی تــا نقطه ۲۴ هزار و ۵۱۰ تومان نزول کرد. البته در 
روز چهارشــنبه دلار و سکه مجدداً در مسیر صعودی قرار 
گرفتند. با توجه به اینکه ممکن است تخصیص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به کالاهای اساســی افزایش یابد بنابراین معامله 
گران ترجیح می دهند احتیاط در خرید را در دستور کار کار 
قرار دهند. سکه نیز در هفته گذشته رشد ۲.۵ درصدی را به 
ثبت رساند و در قیمت ۱۰ میلیون و 6۰۰ هزار تومانی هفته 
را به پایان رساند.آغاز واکسیناسیون سراسری در بسیاری از 
کشورها، باعث شده تا قیمت جهانی بیشتر کالاها افزایش 
یابد و چشم انداز بازارهای جهانی نیز صعودی باشد. شاخص 
سهام پس از هفته های متولی نزول، با کاهش سرعت خروج 
نقدینگی و سنگینی صف های فروش، افزایش یافت و به 
بالای مرز ۱.۲ میلیون واحد رسید. تجربه در بازار سهام نشان 
داده است که این بازار نه از الگوی خاصی پیروی می کند و 
نه به تحولات بازارهای بین المللی و معاملات کامودیتی ها 
توجهی دارد و این موضوع نااطمینانی از وضعیت این بازار 
را در میان ســهام داران ایجاد کرده اســت. در مجموع بازار 
ســهام رشــد 3 درصدی را در هفته گذشته رقم زده است. 
در هفته گذشته تصمیماتی همچون افزایش حجم دخایر 
نفت خام آمریکا و تعداد دکل های حفاری نفت باعث شد 

تا در اویل هفته قیمت نفت خام آمریکا کاهش یابد. از روز 
چهارشنبه مجدداً قیمت انواع نفت وارد فاز صعودی شدند. 
حمله موشکی به تأسیسات شرکت نفت آرامکو عربستان و 
دورنمای مثبت معامله گران نسبت به بسته کمک اقتصادی 
۱.۹ تریلیون دلاری در آمریکا و ادامه آمارهای مثبت چین 
و آمریکا و صعود بازارهای ســهام از جمله دلایل صعودی 
شدن قیمت نفت بوده است.تصویب بسته محرک مالی در 
ماه های اخیر به شدت بر بازارهای مالی جهانی اثرگذار بوده 
است. خوشبینی به احیای اقتصاد آمریکا با تصویب کامل 
این بســته باعث شــد تا ارزش دلار آمریکا بر خلاف پیش 
بینی ها، افزایش یابد.در شــروع این هفته دلار آمریکا وارد 
کانال ۹۲ واحد شد. اونس جهانی طلا روند معکوس با ارزش 
دلار جهانی داشته و هفته گذشته رشد 3 را به ثبت رسانده 
و به بالای مرز هزار و 7۰۰ دلار صعود کرد.بیت کوین به 
عنوان دارایی امن برای حفظ ارزش دارایی ها توسط سرمایه 
گذاران شــناخته می شود. در هفته گذشته که بسته کمک 
مالی به تصویب رســید ارزش این ارز دیجیتالی به بالای 
۵۴ هزار دلار رسید و معامله گران پیش بینی می کنند که 
بــا تزریق نقدینگی به بازارها مرز قیمتی جدید این رمزارز 
به 7۰ هزار دلار برســد. این تحلیل نیز وجود دارد که اگر 
ارزش بازارهای ســهام به روند نزولی خود ادامه دهند، اثر 

منفی بر قیمت بیت کوین خواهد داشت.

تجربه شکست خورده فیلترینگ

»زمین را واگذار کرده ایم و زمان را هم به سرعت از دست 
می دهیم.« این عصاره کلام شهروندی دردمند بود به نام 
»لطفی« در فایل صوتی که به خط من ارسال کرده بود. درد 
داشت صدایش و درد افزون تری هم در کلماتش نشسته بود. 
می گفت: بنویسید که فکری برای جامعه بردارند متولیان 
محترم و مسئولان گرانقدر. نه از این نوع فکری که برای 
فضای مجازی برداشــته اند و با چند هزارمیلیارد مدیریت 
آن را به صدا و سیما واگذار می کنند. نه، صدا و سیما –که 
ما آرزومند جهان گیر شــدنش هســتیم- تا این جای کار از 
بیل زدن باغچه خود هم عاجز مانده اســت چه رســد که 
مزرعه دیگری آن هم به گستردگی فضای مجازی را هم 
به آن واگذار کنیم.آقای لطفی که به گواه دردمندی و نگاه 
و کلماتش، از رزمندگان دفاع مقدس بود می گفت: بیایید 
یک روز من شما را به مناطق مختلف شهر خودمان، مشهد، 
می برم و در وییو کلوپ های بالا و پایین شــهر می گردانم 

تا ببینید جوانان ما به دنبال چه محتوا و فیلم هایی هستند. 
متاسفانه رسانه بزرگ تصویری ما نتوانسته است با تولیدات 
خود، مخاطب را نگه دارد و امروز شــاهدیم که بســیاری از 
مردم از »تلویزیون« فقط همان ســخت افزار نمایشگر را 
دارند و محتوا را- با هزار تأســف- از ماهواره می گیرند و 
عملًا شاهد گرفتار شدن هموطنان مان در تورهای رسانه ای 
بیگانه ایم.او دلخور بود از شرایط و می گفت که باید صاحب 
نظران با شناخت دقیق جامعه مخاطب، محتوا تولید کنند 
تا فرزندان وطن سر سفره بیگانه ننشینند که اگر لقمه ای 
سالم بدهد، ده لقمه دیگرش را آلوده در حلق ما فرو خواهد 
کرد. حرف دیگرش هم این بود که مسئولان به دست خود، 
مردم را فراری می دهند. یک نمونه اش، حذف نود و عادل 
فردوســی پور و رامبد جوان و..... می گفت: قرار نیســت که 
پشــت سر این ها نماز بخوانیم که بخواهیم طول و عرض 
عدالت و تقوایشان را بسنجیم. می خواستیم فرزندانمان پای 
تلویزیون خود ما بنشینند و سرشان به چیزی گرم شود که 
اگر شفا ندهد لااقل کور هم نکند.خیلی حرف داشت این 
شهروند گرامی. از زبان های اهل درد هم از این جنس سخن 

کم نشنیده ام. برخی از عزیزان هم با بیان این که »قلمت 
را دیده و نوشته هایت را در رسانه ها خوانده ایم« بر این قلم 
منت نهاده و خواسته اند که بیان کننده »درد گفته« هاشان 
باشــیم که تجربه فیلترینگ، نه تنها شکست خورده است 
که فاجعه آفرین هم هست. مثل همین »تلگرام« که نه 
تنها باعث کاهش مخاطبانش نشد که بسیاری مردم را به 
ســمت فیلتر شــکن کشاند تا عملًا پا روی قانون بگذارند. 
از این بدتر هم آن که بســیاری از افراد به ویژه نســل نو از 
کوچه های باز شــده با وی پیان، به میدان های »بســیار 
آلوده« رســیدند. که مگر فیض روح اقدس مدد فرماید و 
به ســلامت عبورشان دهد. باری، از تجربیات این چنینی 
درس بگیریم. بدانیم وقتی تلویزیون با فضای گســترده و 
انحصاری در اختیار در جلب مخاطب کارنامه امروز را دارد. 
واگذاشــتن تولی گری فضای مجازی به این تشــکیلات 
عریض و طویل، جز ســوختن فرصت ها رهاورد دیگری 
نخواهد داشــت. دوستان صدا و سیما هرچه هنر داشته اند 
در همین میدان عرضه کرده اند. در میدان تازه، طرحی نو 

و سوغاتی قیمتی تر نخواهند داشت...

 جمال رزاقی

غلامرضا بنی اسدی

نگاه روز

نقد هفته

توطئه ای دیگر
 علیه ایران

 »تیم ملی ایران از میزبانی مرحله مقدماتی 
دیدارهای جام جهانی ۲۰۲۲ محروم شــد و 
باید برای ادامه مســابقات به کشور بحرین 

برود.«
خبر ساده و کوتاه اما تلخ و ترسناک بود. ما 
دو دیــدار مرحله رفت را به بحرین و عراق 
باختیم. بعد از پیروزی ۱۴ گله برابر کامبوج 
حالا عملًا صعود به مرحله بعد به امام و اگر 
افتاده بود، امیدوار بودیم به بازی برگشــت. 
حتی بدون تماشــاگر اما AFC رسماً اعلام 
کرد که بحرین را شایسته میزبانی تشخیص 
داده اســت. مثل همیشه این جریان شروع 
شــد: این یک توطئه از ســوی کشورهای 
عربی است. آن ها ناجوانمردانه و با استفاده 
از دلارهــای گازی و نفتی مدیران ارشــد 
AFC را متقاعــد کردنــد که ایران میزبان 
مناســبی نیســت. این یک نقشه سیاسی 
بــرای صدمه زدن به کشــور اســت، این 
رفتاری خلاف ارزش های اخلاقی اســت 
و ما به FIFA شــکایت می کنیم و ... حتی 
اگر همه این جملات مو به مو درست باشد 
که برخی از آن ها درســت اســت باز مثل 
همیشــه خودمان در رقم خوردن این اتفاق 
مقصریم و باید دست از این مویه کردن های 
دائم و بــازی کردن نقش قربانی برداریم. 
اینکه همیشــه داوری ها علیه ایران است، 
همه در آســیا می خواهند ما را زمین بزنند، 
بازیکنان ما را بدون دلیل محروم می کنند، 
توطئه است، رشوه است و ... را میلیون ها بار 
بعد از هر ناکامی شنیده ایم؟ نتیجه؟ هیچ! جز 
بدتر شــدن حال مردم. عربستان و بحرین 
حتماً از قدرت مادی و لابی شــان استفاده 
می کنند. اینکه چه رژیم های ناســازگاری 
آنجــا حکومــت می کند کــه علیه ایران و 
ایرانی هستند یک طرف ماجراست و اینکه 
کســانی سفارت و کنسولگری عربستان را 
فتح کردند و پرچم بحرین را ســوزاندند و 

علیه این کشور شعار دادن یک طرف دیگر. 
در چنین فضــای خصمانه ای واقعاً انتظار 
»جوانمــردی« و »رعایت قواعد اخلاقی« 
داریم؟ واقعاً باور کرده اید سیاست از فوتبال 
جداست؟ انتظار دارید در این گوشه پربلای 
جغرافیا که بوی باروت، خون و نفت می دهد 
افراد به نفع کشورهای خود میز را واژگون 
نکنند؟فدراسیون فوتبال به ریاست عزیزی 
خادم، نیامده در چاهی افتاده که مشــخص 
نیســت توســط چه کسانی کنده شده. من 
ســند و مدرکی ندارم که ثابت کنم مهدی 
تاج نایب رئیس کنفدراســیون فوتبال آسیا 
کوتاهی یا اهمال کرده یا می توانسته جلوی 
این خسارت را بگیرد اما با سیاست »دیگی 
که برای من نجوشد« با ماجرا برخورد کرده 
اســت اما یک بار برای همیشه باید جلوی 
این اتفاقات و ناله کردن های بیهوده گرفته 
شود.زمانی رئیس فدراسیون فوتبال افتخار 
می کرد با دادن هدایایی مثل فرش و پسته 
محرومیت بازیکنــان ایران به ویژه کریم 
باقری را پاک کرده تا او بتواند مقابل استرالیا 
بازی کند. بازی کرد، گل زد و ایران به جام 
جهانــی رفت. مقصودم این اســت که هر 
کس در هر ســطحی دستش رسیده اعمال 
نفوذ کرده و اگر توانســته ظرف میوه را به 
طرف خودش سُــر داده اســت.ما جزو قاره 
آسیا هستیم. نمی توانیم برویم و عضو یوفا 
 AFC یا کنکاکاف شــویم، بایــد با همین
که می دانیم ســاختار فــوق العاده ای ندارد 
کار کنیم. این زمین بازی ماست. قبلًا هم 
نوشــته ام وقتی در رسانه رسمی می گوییم 
ای اف سیرک، وقتی دوستان زیادی نداریم 
که در چنین لحظاتی کنارمان بایســتند و 
از حــق ما دفاع کننــد، وقتی جیب پرپول، 
لــب خندان یا افراد مطالبه گر و باســوادی 
در این ســاختار نداریم، طبیعی اســت که 
ایــن بلاها را ســرمان بیاورند.کام همه در 
پایان ســالی تلخ، تلخ تر شــد. امیدواریم به 
مذاکرات، لابی ها، شکایت و چانه زنی برای 
برگردانــدن میزبانی به ایران اما این دیوار 
کج اســت. تا ثریــا هم کج می رود. راه حل 
ماجرا نه قهر اســت، نــه زدن زیر میز و نه 

اتهام زدن های غیرقابل اثبات.

 احسان محمدی

نگاه روز

صنعت توریست در سراشیبی سقوط
چرا سفر ممنوع نشد؟

شیرین کامی عید را 
تلخ نکنیم

محمدقلی یوسفی

منبع کاریکاتور: خبرآنلاین
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سیاست 2
چهار شنبه 27 اسفند ماه 1399، سال ششم،  شماره 214

پیشنهاد عجیب محسن رضایی: 

غنی سازی اورانیوم را به ۶0 درصد 
برسانیم

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به تداوم دشمنی 
آمریکا علیه انقلاب با تحریم و فشــار اقتصادی اظهار داشت: 
دیپلماســی ما در این زمینه باید تقویت شده و غنی سازی را به 
6۰ درصد برسانیم چون این مساله به برداشته شدن تحریم ها از 
سوی آمریکا می انجامد. محسن رضایی روز گذشته در دیدار با 
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد، تامین امنیت، اقتصاد 
و انتقال بین نســلی را از موضوعات مهم کشور در سال های 
پیش رو عنوان کرد و اظهار داشت:  با توجه به تحریم ها و تبعات 
آن، اقتصاد یکی از  چالش های مهم و جدی کشــور به شمار 
می رود. وی همچنین با اشاره به تحولات در منطقه از امنیت 
به عنوان یکی از مســایل مهمی یاد کرد که باید برای تامین و 
ارتقای آن اهتمام داشت.دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
همچنین با اشاره به تدوین و ابلاغ سیاست های کلی در زمینه 
ساماندهی اتباع خارجی، خاطر نشان کرد که هنوز این سیاست ها 
به مرحله اجرا نرسیده است. گزارش دیگری حاکیست محسن 
رضایی همچنین در جمع  خانواده  شــهدا و ایثارگران، خیران و 
جهادگران مبارزه با کرونا در یزد به با اشــاره به تداوم دشمنی 
آمریکا علیه انقلاب با تحریم و فشــار اقتصادی اظهار داشت: 
دیپلماســی ما در این زمینه باید تقویت شده و غنی سازی را به 
6۰ درصد برسانیم چون این مساله به برداشته شدن تحریم ها از 
سوی آمریکا می انجامد. دبیر تشخیص مصلت نظام بیان کرد: 
پیروزی انقلاب اســلامی سرآغاز عصر جدیدی در دنیا بود و با 
اثرات ارزشــمندی که در کشور و جهان به دنبال داشت موجب 
شد دشمنان و بدخواهان به فکر جنگ افروزی و دشمنی با آن 
برآمده و از همان ابتدا توطئه هــای زیادی را علیه این انقلاب 

ایجاد کردند.

ادعای جنجال برانگیز احمدی نژاد 
درباره مبلغ یارانه نقدی

رئیس جمهور ســابق ادعایی عجیب درباره مبلغ یارانه نقدی 
مطرح کرده است.

محمود احمدی نژاد اگرچه در سال های اخیر تبدیل به چهره ای 
جنجالی شــده است اما به نظر می رســد او این روزها خطوط 
قرمز را با سرعتی چند برابر می شکند، آنقدر که حتی یاران غار 
او همچون عبدالرضا داوری هم از گردش پراکنده شــده و در 

مقابلش قرار گیرند.
او در ادامه اظهارات عجیبش به بحث هدفمندی یارانه ها اشاره 
کرده و مبلغی را برای پرداخت یارانه مطرح کرده است. محمود 
احمدی نژاد رییس جمهوری پیشین مدعی شده است که »اگر 
هدفمندی یارانه ها ۱۰۰ درصد اجرا می شد با قیمت های امروز 
۲.۵ میلیون تومان در ماه به هر ایرانی می رســید.« آنگونه که 
رســانه های نزدیک به رئیس جمهور سابق گزارش داده اند، او 
همچنین با اشاره به ارزش یارانه نقدی ۴۵ هزار تومانی در زمان 
ریاست جمهوری خود گفت بر این مبنا باید امروز ۴۰ دلار یارانه 
پرداخت می شــد. او تاکید کرده است: ثروت طبیعی مال همه 
مردم است و اگر این ثروت به صورت مساوی بین مردم تقسیم 
شود تمام استعدادها فعال می شود. ما می خواستیم هدفمندی را 
کامــل اجرا کنیم، اما در آن زمان به ما اجازه ندادند. تازه همین 
را هــم با ضرب و زور اجرا کردیم. فقط ۲۰ درصد اجازه دادند تا 

این امر اجرایی شود.

مشاور امنیت ملی آمریکا:
 به شکل غیر مستقیم با ایران در 

ارتباط هستیم
مشــاور امنیت ملی کاخ ســفید در اظهاراتی مدعی شــد که 
دیپلماسی غیرمســتقیم آمریکا با ایران در جریان است. جیک 
سالیوان مشــاور امنیت ملی کاخ سفید به خبرنگاران گفت که 
آمریکا و ایران دیپلماسی غیر مستقیم را به وسیله اروپا و دیگران 
آغاز کرده اند تا پیام هایی را درباره اینکه چگونه می توان توافق 
هســته ای ۲۰۱۵ را حفظ کرد، تبادل کننــد. وی تصریح کرد: 
دیپلماسی با ایران در جریان است اما در حال حاضر به صورت 
مستقیم نیست. ســالیوان در ادامه ادعاهایش گفت: ارتباطاتی 
از طریق اروپا و دیگران وجــود دارد که به ما اجازه می دهد به 
ایرانی ها بگوییم موضع ما درخصوص رویکرد پایبندی )به برجام( 
در برابر پایبندی چیســت و به علاوه متوجه شویم که موضع 
آنها چیست. مشاور امنیت ملی آمریکا همچنین مدعی شد: ما 
اکنون منتظر هستیم تا ایرانی ها بگویند چطور می خواهند این 
روند را پیش ببرند. وی افزود: این، کار ســاده ای نخواهد بود اما 
ما اطمینان داریم که اکنون در یک روند سیاســی قرار داریم و 
می توانیم رو به جلو حرکت کنیم و اهداف خود را برای جلوگیری 
از دستیابی ایران به سلاح هسته ای تضمین کنیم و این کار را 

نیز از طریق دیپلماسی انجام دهیم.

ظریف کاندیدای 
ریاست جمهوری 1400 
نامه نیوز: ظریف کاندیدای ریاست جمهوری می شود.

شنیده می شود، ظریف )وزیر امور خارجه( قصد دارد رو روز اول 
عید با حضور در مشهد مقدس، بطور رسمی نامزدی خود را برای 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ اعلام کند و به گفته خودش 

)در یک محفل خصوصی( این عیدی را به مردم بدهد.

بازتاب

سرنوشت مبهم 
برجام

با گذشــت بیش از پنجاه روز از شکل گیری دولت جدید 
آمریکا همچنان بحث ها، پیرامون شکل گیری برجام میان 

ایران و آمریکا وارد کانال جدیدی نشده است.
ج.ا ایــران از زمان خروج ترامپ از برجام و شــکل گیری 
سیاست فشار حداکثری آمریکا علیه ایران سیاست مقاومت 

فعالانه و گاه تهاجمی را برگزید.
تغییر ادبیات رییس جمهور ایران و اشاره به اینکه اگر ایران 
نتواند نفت خود را صادر کند دیگر کشــورها هم نخواهند 
توانست و بکارگیری واژه »تنگه در برابر تنگه« تغییر فاز 

کنشگری سیاسی ایران در منطقه را نمایان ساخت.
با تغییر دولت ترامپ و روی کارآمدن دولت بایدن دولتی 
که بخش مهمی از تیم سیاســت خارجی آن از معماران 
شــکل گیری برجام بودند امیدها برای احیای برجام قوت 
گرفت.ســرعت دادن به برنامه هسته ای طی سه ماه اخیر 
و خروج موقت از پروتکل الحاقی از ســوی ایران با هدف 

اعلانی زنده سازی هرچه زودتر برجام صورت گرفت.
این درحالیست که شواهد و قرائن نشان می دهد که لحن 
و حتی عملکرد تیم جدید بایدن نســبت به تحولات اخیر 
در حوزه برجام نه تنها ملایم تر نشده بلکه سخت گیرانه تر 
نیز شده است. اگرچه تغییر در مستاجران کاخ سفید بیشتر 
تغییرات در حوزه داخلی را دربرمی گرد اما در حوزه سیاست 
خارجی نیز روش های اعلانــی و اعمالی تفاوت هایی را 

داراست.
اگرچه هرنوع کنشــگری سیاست خارجی آمریکا با هدف 
حفظ و افزایش منافع ملی آمریکا صورت می گیرد، لیکن 
وجود پیش بینی پذیری رییس جمهوری فعلی نسبت به 

سلف خویش تفاوت در روش ها را می طلبد.
در دولت بایــدن رییس جمهور با توییت های خبرســاز 
سیاســت اعلانی خارجی خویش را بیــان نمی کند بلکه 
متناســب با برخوردها و رویکردهای طرف مقابل و بدون 

هیاهو به اعمال سیاست می پردازد.
بمباران نقاطی در سوریه که نیروهای شبه نظامی نزدیک 
به ایران در آن ســاکن بودنــد در برابر حملات گروه های 
شــبه نظامی در عراق به مناطق ذی نفع آمریکا را در این 
راستا می توان تلقی کرد.واقعیت موجود این است که برخی 
دولتهای منطقه بشــدت مخالف احیای برجام هستند و از 

هرکوششی برای عدم احیای آن بهره خواهند برد.
مداقه در مورد سیاست اعلانی و حتی اعمالی دولت بایدن 
نشــان از آن دارد که هرچه زمان می گذرد فضای موجود 

میان ایران و دولت جدید آمریکا کدرتر می شود.
واقعیت زمین بازی میان ایران و ایالات متحده نشان از آن 

دارد که برگشت پذیری تنش دور از انتظار نیست.
اگر تصمیم نهایی ساختار سیاسی در ایران بر احیای برجام 
باشد باید بیان کرد که هرچه زمان احیای برجام به تعویق 
افتد دشمنان برجام در منطقه و در ساخت سیاسی آمریکا 
قدرت بیشتری خواهند یافت و دست بالاتر را پیدا خواهند 
کرد. توافقی فراتر از برجام قطعاً از امتیازات بیشــتر برای 
طرف آمریکایی و غربی و نامتوازنی بیشــتری برای ایران 
خواهد داشت. اگر قصد احیای برجام در حاکمیت جدیست 
باید روشهای متفاوتی را در برابر طرف مقابل اعمال کرد 
زیراکه »روش های تکراری نتایج تکراری« می آفریند. اگر 
تاکتیک عدم خروج از برجام و خروج مرحله ای از تعهدات 
هسته ای در دوران ترامپ فضا را حداقل در حوزه حقوقی 
به نفع ایران نگه داشت، حالا نیز باید تاکتیکی اتخاذ شود 
تا با روندهای فعلی همســاز باشد. اتخاذ تاکتیک هایی که 
بین ســالهای 8۴ تا ۹۱ اعمال و سرانجام منجر به شکل 
گیری برجام شــد لزوماً به موفقیــت در زمان فعلی ختم 
نخواهند شــد.اگر به هر دلیلی برجام احیا نشود و پرونده 
ایران بار دیگر به شورای امنیت رود دیگر راه حلی جز یک 

»توافق فراگیرتر« وجود نخواهد داشت.

اعتراف پامپئو به شکست 
در مقابل مقاومت ایران

»مایک پامپئو« وزیر امور خارجه سابق آمریکا روز 
گذشته اذعان کرد دولت پیشین این کشور در وادار 
کردن ایران به عقب نشــینی و نشســتن بر سر میز 
مذاکره ناتوان بود.  به نوشته پایگاه خبری »هیل«، 
پامپئــو در مصاحبه ای رادیویی با اعتراف ضمنی به 
شکســت تلاش های دولت »دونالد ترامپ« علیه 
ایــران گفــت: »در زمینه وادار کردن ایران به کوتاه 
آمدن و وارد شــدن  آن ها به توافقی که واقعاً مانع از 
دســتیابی به سلاح هســته ای شود، تمام آنچه که 
امیدوار بودیم به دســت می آوریم حاصل نشد ولی 
پیشــرفت زیادی داشتیم«. وزیر امور خارجه سابق 
آمریــکا افزود: »اگــر این دولت، به عقب برگردد و 
به آن توافق بی ارزشــی که در زمان باراک اوباما با 
ایران داشتیم بازگردد، آمریکا امنیت کمتری خواهد 

داشت. اسرائیل امنیت کمتری خواهد داشت. 

جو بایــدن، رئیس جمهــوری آمریکا با 
اینکه بارها از بازگشــت به برجام سخن 
گفته بود، اما تا امــروز هیچ اقدام عملی 
انجام نداده است. حتی در چند هفته اخیر 
سطح تنش ها میان دو کشور تا حدودی 
بالاتر رفته اســت. دولت بایدن می گوید 
برای بازگشت آمریکا به برجام، نخست 
ایران باید به نقض مفاد توافق پایان دهد 
و به برجام بازگردد. از ســوی دیگر ایران 
گفته آمریکا باید تمام اقدامات تحریمی 
را لغــو کند تا ایران به تمام تعهدات خود 
در چارچوب برجام عمل کند. اما تا امروز 
روند سیاست خارجی آمریکا در خصوص 
پرونده ایران بدون هر گونه عجله ای بوده 
است.در یک ماهه اول ورود بایدن به کاخ 
سفید با اینکه به سرعت به قرارداد برجام 
برنگشته بود، اما به نظر می رسید که روند 
به سمت احیای برجام است. تا جایی که 
اعلام شــده بود کــره جنوبی با رضایت 
آمریــکا پول هایی که به ایــران بدهکار 
اســت پس خواهد داد. اما با بالا گرفتن 
تنش ها میان تهران و واشنگتن، آنتونی 
بلینکن، وزیر امور خارجه ایالات متحده، 
گزارش برخــی از خبرگزاری ها مبنی بر 
آزاد شدن بخشــی از دارایی بلوکه شده 
ایران در بانک های کره جنوبی را تکذیب 
کرد. او گفته اســت تا زمانی که ایران در 
جهت اجرای تعهدات هسته ای خود گام 
برندارد، آزادســازی پول های بلوکه ایران 

در بانک های کره جنوبی انجام نمی شود. 
از طرف دیگر وزارت امور خارجه آمریکا 

به تازگی دو مقام ســپاه 
پاسداران ایران را به اتهام 
در  بشــر،  حقوق  نقض 
لیست سیاه خود قرار داد.

چنین اقداماتــی از بالا 
میان  تنش هــا  گرفتن 
نشــان  آمریکا  و  ایران 
دارد. اما ســرانجام روند 
احیــای برجام بــا این 
شــرایط به کدام سمت 

می رود؟
ردپــای مذاکــرات  ��

غیرمستقیم
شرایط هســته ای ایران 
و غنی سازی ۲۰ درصد 
است  اورانیوم که مدتی 
ایران آغاز کرده، اروپا و 

برخی کشــورهای منطقه را نگران کرده 
اســت. با این روند بی شک اروپایی ها و 
کشورهای منطقه اجازه 
وضعیــت  نمی دهنــد، 
احیای برجام به اینگونه 
ادامه پیدا کند و ســعی 
بر میانجی گری بیشتر 

خواهند کرد.
بایدن مــاه پیش اعلام 
سیاســت  تیم  که  کرد 
خارجــی او حاضــر به 
مذاکره با ایران اســت. 
اروپایی ها هم از دو طرف 
مذاکرات  شــروع  برای 
به صورت غیر رســمی 
ایران  کــه  کرد  دعوت 
این پیشنهاد را رد کرده 
است. با این حال جیک 
امنیت  مشاور  سالیوان، 

ملــی آمریکا می گوید اگــر چه مذاکرات 
مســتقیمی میان ایران و آمریکا در زمینه 
برجام صــورت نگرفته اما آمریکا به طور 
غیرمســتقیم و از طریق شرکای اروپایی 
خود و دیگر کانال ها بــا ایران در تماس 
است. این ســخن از این نشان دارد که 
هم آمریکا و هم ایران می دانند چاره ای 
جزء احیای برجام باقی نمانده است. ایران 
تحت فشــارهای اقتصادی دوره ریاست 
جمهوری دونالد ترامپ دچار مشــکلات 
فراوانی شده است. از سوی دیگر غربی ها 
نیــز نگران حضور منطقه ای و شــرایط 
هسته ای ایران هستند و همچنین آمریکا 
به دلیل مشــکلات داخلی و موضوعات 
مهمتری در سیاست خارجی خود از جمله 
چین و روسیه، به دنبال کاهش تنش در 
خاورمیانه است. بر همین اساس دو طرف 
راهی جز رسیدن به نقطه اشتراکی بر سر 

احیای قرارداد برجام نخواهند داشت.
با این حال به نظر نمی رسد روند احیای 
برجام با ســرعت زیادی اتفــاق بیافتد. 
دولت بایدن نمی خواهد بدون مذاکره وارد 
روند احیای برجام شود و همچنین سعی 
دارد بازنده این بــازی که دونالد ترامپ 
رقم زده نباشــد. البتــه در داخل آمریکا 
هم در خصوص برجام اختلاف نظرهایی 
وجود دارد و بر همین اساس هنوز راهکار 
درســتی ارائه نداده اند و سعی دارند توپ 
را در زمین ایــران بیاندازند. با این حال 
باید دید دولت بایدن تا کجا این روند را 

ادامه می دهد؟

مجادلات تا کجا ادامه می یابد؟

از تهران تا واشنگتن
پرستو بهرامی 

* اکبر مختاری  

نیم نگاه بایدن به متحدان اروپایی؛

تغییر مسیر استراتژیک

جو بایدن، رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکا، در کنفرانس امنیتی 
مونیخ که در روز ۱۹ فوریه ۲۰۲۱ به صورت مجازی و با حضور رهبران 
کشــورهای اروپایی برگزار شد، با تاکید بر شــعار »آمریکا بازگشته 
اســت« آمادگی خود را برای مذاکره مجدد در مورد برنامه هسته ای 
جمهوری اســلامی ایران در قالب ۱ + ۵ اعلام کرد. بایدن با انتقاد از 
سیاســت های منطقه ای ایران خواسته خود را برای توقف فعالیت های 
ایران در خاورمیانه عنوان کرد. وندی شرمن، نامزد قائم مقامی وزارت 
امور خارجه ایالات متحده که در دوران ریاست جمهوری باراک اوباما 
معاون سیاسی وزیر امور خارجه و از مذاکره کنندگان هسته ای آمریکا 
بود، در روز ســوم مارس ۲۰۲۱ در ارتبــاط با قصد دولت بایدن برای 
بازگشت به توافق هسته ای با ایران و استفاده از آن به عنوان سکویی 
برای مذاکره در عرصه های دیگر اعلام کرد که شــرایط سال ۲۰۲۱ 
نسبت به سال ۲۰۱۵ که برجام مورد توافق قرار گرفت، تغییر کرده و لذا 
با تغییر ژئوپلتیک منطقه خاورمیانه تغییر مسیر رو به جلو برای ایالات 

متحده ضروری است.
خاورمیانه منطقه ای است که به طور مکرر شاهد جنگ ها، درگیری ها 
و تهدیدهای امنیتی بوده وحوادث پی در پی آن همواره در حال وقوع 
است. نتیجه عزم ایالات متحده از دوران ریاست جمهوری باراک اوباما 
برای کمتر کردن رد پای خود در خاورمیانه و تصمیم مبتنی بر سپردن 
سرنوشــت منطقه به دست کشورهای واقع در آن، منجر به کنشگری 
تعداد بیشــتری از بازیگران سیاســی با منافع متضاد همراه با افزایش 
پویایی های متفاوت موجب برهم خوردن تعادل سیاسی در خاورمیانه 
و تغییر ژئوپلیتیک منطقه ای شده است.اتخاذ نگرش صلح آمیز اوباما 
فرصتی را برای کشورهای روسیه، ایران و ترکیه برای تأثیرگذاری بر 
مسائل منطقه ای ایجاد کرد که نفوذ سه کشور در سوریه نماد بارز آن 
بود. جنگ های نیابتی آن گونه که در ســوریه اتفاق افتاد، نمونه هایی 
از بازیگری در خارج از مرزهای ســرزمینی بــوده که توانایی کنترل 
کشورهای دیگر به مدلی معمول اما حیاتی در صحنه منطقه ای تبدیل 
شد تا با تهدید استقلال و حاکمیت سایر کشورها توازن قوا در منطقه 
حفظ شود. از آن زمان تاکنون تلاش برای گسترش حوزه نفوذ منجر 
به شکل گیری مدل ژئوپلیتیک جدیدی در منطقه شده که کشورها بر 
حسب میزان قدرت ملی و به دور از مرزهای سیاسی خود به کنشگری 
بپردازند. از آن جایی که خلاء یک قدرت منطقه ای یا جهانی می تواند 
منجر به ظهور قدرت هایی باشد که با نارضایتی از وضعیت موجود در 
سیستم بین المللی در قالب یک دولت تجدیدنظرطلب به دنبال تغییر 
یا پایان دادن به سیستم موجود بوده و در راستای اجرای سیاست های 
منطقــه ای یا جهانی خود می توانند بر توزیع الگوهای قدرت در جهت 
منافع خود اثرگذار باشــند، به نظر می رســد دولت بایدن برای به ثمر 
نشاندن استراتژی خود در جهت کاهش بار حضور آمریکا در خاورمیانه 
همراه با حفاظت از منافع حیاتی بــه ابزارهای متفاوت تری نیاز دارد. 
شکل گیری یک ایده تجدیدنظرطلبانه برای باز کردن مسیر بازیگری 

در محیــط منطقه ای همراه با اثرات بیــن المللی را می توان از طریق 
چندین متغیر مورد بررســی قــرار داد: در متغیر اول ظهور قدرت های 
تجدیدنظر طلب درون منطقه ای جای می گیرد که بر اساس آن ایران 
در پی تحولات موســوم به »بهار عربی« توانست به بازیگر مهم در 
صحنه سیاســی عراق تبدیل شــود و حضور و نفوذ خود را در سوریه، 
یمن و لبنان گسترش دهد. ایران به لحاظ موقعیت ژئوپلیتیک منحصر 
بــه فرد در خاورمیانه از وزن منطقــه ای و به لحاظ اتصال قطب های 
انرژی خزر و خلیج فارس از وزن بین المللی برخوردار است و با اعلام 
برنامه هسته ای خود توانسته به عنوان یک نیروی تأثیرگذار در منطقه 
و جهان شناســایی شود. سرپیچی ایران از قدرت های غربی در رابطه 
با غنی سازی اورانیوم با ایجاد نگرانی در میان کشورهای همسایه که 
رابطه استراتژیک با ایالات متحده به طور خاص و به طور کلی با غرب 
دارند، به مســئله حاد سه دوره گذشته و دوره کنونی ریاست جمهوری 
آمریکا تبدیل شــده اســت. ترکیه نیز با ایده های نئوعثمانی و تبعیت 
الگویی از ایران با هدف تبدیل شــدن به یک بازیگر اصلی در رقابت 
منطقه ای، عملیات نظامی قاطعی را در سوریه، عراق و لیبی انجام داده 
و این بازیگری را به مدیترانه شــرقی کشانده است. همچنین اسرائیل 
که تلاش داشــته تا در همپیمانی با کشــورهای کوچک حوزه خلیج 
فارس امکان خیزشی آرام را از مدیترانه به سوی شرق تا خلیج فارس 
فراهم آورد و جبهه مقابل قدرت منطقه ای ایران را تقویت کند. متغیر 
دوم را می توان به افزایش ساختارهای موازی قدرت فرامنطقه ای مانند 
روســیه و چین دانست چنان که روسیه با دور کردن ایالات متحده از 
صحنه نبرد داخلی سوریه، شکل گیری تحولات و درگیری های جدید 
در منطقه را تســریع بخشیده است. افزایش حضور چین در خاورمیانه 
که عمدتاً از طریق تعاملات اقتصادی و ســرمایه گذاری بوده و تا حد 
زیادی مورد استقبال کشورهای منطقه قرار گرفته و ابتکار عمل یک 
کمربند – یک جاده با هدف پیوند چین با آســیای میانه، خاورمیانه و 
اروپا یک ساختار نهادی برای رقابت با آمریکا بوده است. چین با ساخت 
پایــگاه در جیبوتی و احداث بنادری در اطراف اقیانوس هند اگر چه در 
ظاهر برای استفاده تجاری اما با توان بالقوه نظامی موقعیت پیرامونی 
خاورمیانه را نیز تحت نظر قرار دارد. شی جین پینگ، رئیس جمهوری 
چین در سال ۲۰۱7 در نوزدهمین کنگره ملی حزب کمونیست اعلام 
کرد که پکن اکنون می تواند »در مرکز جهان قرار بگیرد« و به عنوان 

 Xu Qilian جایگزینی برای ایالات متحده عمل کند. ژنرال زئوگیلیان
»« دومین فرمانده نیروهای مسلح پس از رئیس جمهوری در هشتم 
مارس جاری افزایش هزینه های نظامی کشورش برای آمادگی جنگ 

با ایالات متحده را خواستار شده است.
روســیه نیز با هدف احیای وضعیت خود به عنوان یک قدرت بزرگ با 
تجربه گرایش های تهاجمی در گرجستان و اوکراین با حضور نظامی در 
سوریه یک سیاست خارجی فعال را در خاورمیانه به عنوان یک بخش 
مهم از استراتژی تجدیدنظرطلبانه خود بهره برداری کرده است. چین 
شریک تجاری شماره یک روســیه و دومین خریدار بزرگ تجهیزات 
سخت افزاری نظامی روسیه است و وابستگی متقابل انرژی از طریق 
خط لوله گاز »قدرت ســیبری« به تحکیم مراودات اقتصادی بین دو 
کشور کمک کرده است. افزایش همکاری چین و روسیه در زمینه های 
نظامی و فناوری پیشــرفته، کار مشترک در زمینه هوش مصنوعی و 

بیوتکنولوژی، ایالات متحده را دچار چالش خواهد کرد.
متغیر ســوم حاصل کنشگری میان دو متغیر اول و دوم خواهد بود که 
در آن در غیاب قدرت و نفوذ قاطع و مؤثر ایالات متحده، رقابت میان 
مخالفان و متحدان واشــنگتن بالا گرفته و آنها را به ســوی روسیه و 
یا چین متمایل گردانده اســت. در این متغیر رقابت ژئوپلیتیکی میان 
قدرت های منطقه ای با درهم آمیختن پشــتوانه همکاری های نظامی 
روســی و اســتراتژی های اقتصادی چینی به تضعیف سیاست ها و به 
چالش کشیدن مشارکت های آمریکا در منطقه انجامیده است. چنانچه 
ایران در یک تغییر شــکل کنشگری تلافی جویانه در برابر امریکا در 
همگرایــی با یک شــبکه قدرت یا اتحاد بزرگ با روســیه و چین در 
اوراســیا مشارکت کرده و تیرگی روابط دو جانبه ترکیه از اعضای ناتو 
در نتیجه تصمیم آنکارا برای خرید سیستم دفاع هوایی S-۴۰۰ روسی 

نمونه های از این متغیر است.
در نتیجه از آنجایی که تجدیدنظرطلبی ژئوپلیتیک قدرت های بزرگ 
ناراضی اغلب موجب تشــدید درگیری های بین المللی و حتی جنگ 
شــده، احتمال بالاگرفتن تقابل و درگیری در منطقه نیز دور از ذهن 
نخواهد بود. بدین ترتیب ابزارهای مقابله ایالات متحده و خنثی سازی 
چالش های جدی ناشــی از ظهور دولت های تجدیدنظرطلب و رقابت 
قدرت های فرامنطقه ای از کارکرد صحیــح برخوردار نبوده و تلاش 
برای مدیریت مشــکلات منطقه ای در دستورالعمل های متناقض به 
گونه حل نشده، رها شده است. از این رو بنا بر اظهارات وندی شرمن 
با توجه به تغییر ژئوپلیتیک منطقه خاورمیانه تغییر مسیر رو به جلو برای 

ایالات متحده نیز ضروری می کند.
در هدف گــذاری دولت بایدن که می تواند بــه دکترین وی در مورد 
ایران تبدیل شود، ضرورت استفاده از دیپلماسی برای تعامل با ایران و 
ایجاد یک فرصت برای همکاری مجدد در خاورمیانه آشفته، به منظور 
پایان دادن به جنگ های نیابتی و شــروع عادی سازی جریان تجاری 
در منطقه گنجانده شده است. دولت بایدن با بکارگیری ابزار دیپلماسی 
تلاش دارد از طریق بازسازی توافق هسته ای به یک بزنگاه ژئوپلیتیک 
با ایران دست یابد که در شرایط عادی سازی روابط واشنگتن و تهران 

بتواند بر تاثیرات منطقه ای روسیه و چین نیز فائق آید.

شهره پولاب

 بایــدن مــاه پیــش اعــام کــرد کــه تیــم 
سیاســت خارجــی او حاضــر بــه مذاکره 
بــا ایــران اســت. اروپایی هــا هــم از دو 
طــرف بــرای شــروع مذاکــرات به صورت 
غیــر رســمی دعــوت کــرد کــه ایــران این 
پیشــنهاد را رد کرده اســت. با این حال 
جیــک ســالیوان، مشــاور امنیــت ملــی 
آمریــکا می گویــد اگــر چــه مذاکــرات 
مســتقیمی میــان ایــران و آمریــکا در 
زمینه برجام صورت نگرفته اما آمریکا 
به طور غیرمستقیم و از طریق شرکای 
اروپایــی خــود و دیگــر کانال هــا بــا ایران 

در تماس اســت.

نگاه روز

بازتاب

ظریف: 
سرمای کرونا و تحریم در 

آستانه زوال است
وزیــر امــور خارجه با بیان اینکه ســرمای کرونا، 
ســرمای بیداد و ســرمای تحریم در آستانه زوال 
است، گفت: جهانی شدن به معنای جدایی ناپذیری 
همه ماســت و نوروز به ما می آموزد که با طبیعت 
همراه شویم.»محمدجواد ظریف« عصر دیروز در 

نشســت »نوروز ۱۴۰۰؛ نوروز دوستی« با تشکر از 
کادر دیپلماتیک مقیم تهران به دلیل همراهی در 
این جشــن ملی و جهانی اظهار کرد: نوروز جشن 
نو شــدن و خالی شــدن قلب ها از کینه، حقد و... 
اســت. امروز نه تنها از شــبه قاره تا ترکیه و عراق و 
سوریه نوروز را جشن می گیرند بلکه در جای جای 
جهان که حافظ و رومی را می شناسند، نوروز را هم 
می شناسند و این مراسم را جشن می گیرند.وی با 
بیان اینکه سرمای کرونا، سرمای بیداد و سرمای 

تحریم در آســتانه زوال است، اظهار داشت: امروز 
به همت دانشمندان، ویروس کرونا به یاری خداوند 
ریشه کن می شود اما در یک سال گذشته باید یک 
درس را فراگرفته باشیم و اگر آن را نیاموخته باشیم 
این ســال به هدر رفته اســت. آن درس این است 
کــه تنهــا یک قدرقدرت در جهان وجود دارد و آن 
خداوند است. هیچ قدر قدرتی وجود ندارد و آنهایی 
کــه صدای نظامی، اقتصادی، فرهنگی و... گوش 
فلک پر کرده اســت، در برابر این ویروســی که به 

چشم نمی آید، زانو زدند.  این دیپلمات عالی رتبه با 
بیان اینکه باید بپذیریم آینده ما جدایی ناپذیر است، 
تصریح کرد: باید شادی ها را تقسیم کنیم و در شادی 
و غم یکدیگر شــریک باشیم و بدانیم پیشرفت در 
کنار عقب ماندگی، غنا در برابر کنار فقر، ناامنی در 
کنار امنیت، صلح در کنار جنگ قابل جمع نیست. 
ارزش های انســانی به هم پیوســته است. جهانی 
شدن به معنای جدایی ناپذیری همه ماست و این 
نوروز است که به ما می آموزد با طبیعت همراه شویم.
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اقتصاد

مرغ 40 هزار تومانی در بازار

قیمــت مــرغ در یکی از محله های جنوبی تهران به 
3۹ هزار و ۹۰۰ تومان رسید.

رئیــس اتحادیه پرورش دهندگان مرغ گوشــتی به 
تجارت نیوز گفت: مردم مرغ ۴۰ هزار تومانی نخرند. 
برخی مردم هســتند که از امروز برای ماه رمضان 
مــرغ می خرنــد و در یخچال فریزر ذخیره می کنند. 
مرغ های دخایر امور پشتیبانی دام به بازار زیاد شده 
است و این میزان تولید باید پاسخگوی مردم باشد. 
یوسفی تصریح کرد: چنانچه مغازه ای مرغ ۴۰ هزار 
تومانی می فروشد به تعزیرات معرفی اش کنید. اینکه 
فروشــندگان مرغ بگویند که کالا گیرمان نمی آید 
این دلیلی برای گران فروشــی نیســت. قیمت مرغ 
منجمد چقدر است؟ او پاسخ داد: قیمت مرغ منجمد 
۱۵ هــزار تومان و مرغ تنظیم بازاری در میادین ۲۰ 
هزار و ۴۰۰ تومان است. رئیس اتحادیه فروشندگان 
پرنده و ماهی از نشست چند جانبه وزیر صمت، وزیر 
جهاد کشــاورزی با تولیدکنندگان و توزیع کنندگان 
مرغ خبر داد و به تجارت نیوز گفت: برای ساماندهی 
بازار مرغ نشســتی چند جانبه تشکیل شد. مرغ ۲۰ 
هزار و ۴۰۰ تومانی به اندازه کافی در بازار وجود دارد. 
به گفته مهدی یوسف خانی، از دیروز توزیع مرغ به 
بازار زیاد شــده اســت، یعنی روزانه هزار تن مرغ به 

شبکه های مختلف توزیع می شود.
پیش بینی قیمت طلا تا عید

نایــب رییس دوم اتحادیه طــلا و جواهر تهران از 
احتمــال بــالای ثبات قیمت طلا و ســکه تا پایان 

سال خبر داد.
محمد کشــتی آرای درباره وضعیت امروز بازار طلا 
توضیــح داد: باوجــود افزایش بهای اونس جهانی، 
قیمت طلا و ســکه در بازار داخل تحت تأثیر روند 
نزولی نرخ ارز اندکی کاهش یافته اســت. به گفته 
کشتی آرای، بازار طلا در آستانه عید به آرامش رسیده 
و قیمت ها نوسان چندانی ندارد و پیش بینی می شود 
این روند تا پایان ســال ادامه داشــته باشد. این فعال 
بازار طلا با اشــاره به وضعیت تقاضا هم اظهار کرد: 
تقاضا برای خرید مصنوعات طلا و ســکه نسبت به 
هفته گذشته اندکی افزایش یافته اما همچنان بازار 
در حالــت رکــود قرار دارد و وضعیت معاملات قابل 
مقایســه با ســال های قبل نیســت. او با پیش بینی 
قیمت ها تا عید بیان کرد: به نظر می رســد تا پایان 
سال طلا و سکه در قیمت فعلی ثابت بماند مگر اینکه 
شــاهد اتفاق سیاسی یا اقتصادی خاصی باشیم که 
نرخ ارز را تحت تأثیر قرار دهد، در این صورت طلا 

و سکه هم دچار نوسان قیمت خواهد شد.

 قیمت باید تا قبل از سال جدید اعلام شود

کلاف سردرگم 
خرید تضمینی گندم

  رییــس بنیــاد ملی گندمکاران گفت: در خصوص 
قیمــت خرید تضمینی گندم هنوز تصمیمی اتخاذ 
نشــده است؛ اما ســعی ما بر این است که قیمت تا 
پایان هفته مشخص شود. خرید با قیمت تضمینی، 
یکی از سیاست های دولت ها برای به ثبات رساندن 
بــازار محصــولات غذایی، حفــظ امنیت غذایی و 
حمایت از کشــاورزان است. در ایران نیز این قانون 
برای حمایت از تولیدکننده در سال ۱368 در کشور 
تصویب شد و از آن سال دولت خرید گندم کشاورزان 
با قیمت مشخص را تضمین می کند. تا سال گذشته 
ســازوکار تعیین قیمت خرید تضمینی به گونه ای 
بود که کشــاورزان در تعیین قیمت نقشی نداشتند؛ 
از ایــن رو مجلس در ســال جــاری طرحی را ارائه 
کرد که براساس آن کشاورزان نیز در تعیین قیمت 
نقش داشــته باشند. قیمت تضمینی خرید گندم در 
ســال جاری در حالی چهار هزار تومان تعیین شــد 
که به گفته کشــاورزان این رقم نمی توانست منافع 
آن ها را تأمین کند و در نتیجه به کاهش تولید و به 
خطر افتادم امنیت غذایی خواهد انجامید؛ به همین 
ســبب مقرر شد تا قیمت امسال نیز با نقش آفرینی 
کشاورزان در تعیین قیمت تغییر یابد. اکنون حدود 
6 ماه است که از این طرح می گذرد؛ اما هنوز قیمت 

خرید تضمینی نهایی نشده است.

گزارش

اقتصاد مهمترین 
عامل ظهور و توسعه جمعیت

 در کنــار رودخانــه ها دریا و زمیــن های بارور و هر جا که 
امکان تولید و اشــتغال فراهم شــود جمعیت رشد می یابد 
بازار مصرف برای جذب فعالیت های تولیدی بیشتر می شود.

در طرح ها و برنامه ریزی های توســعه شــهری علاوه بر 
بخش اقتصاد مطالعات جمعیتی حمل و نقل و تأسیســات 
شهری و طراحی کالبدی وجود دارند و چون شهر واحدی 
پویا و تجزیه ناپذیر اســت هر یک از این بخش ها باید به 
صورت مرتبط با هم و با در نظر گرفتن اثرات متقابل شان 
مورد بررســی قرار گیرند.برای تعیین چگونگی اثرگذاری 
تحولات اقتصادی اجتماعی برشکل گیری آتی شهر احتیاج 
به طراحی روش های تحلیلی و محاســباتی و با ســاخت 
مدل های اقتصاد شهری می باشیم.متغیرها و پارامترهای 
سیاســی در این مدل ها بســیار متعدد و روابط بین شــان 
پیچیده است و درجه همبستگی بالایی دارند طراحی مدل 
برای برنامه ریزی شــهری در کشــورهای در حال توسعه 
مشکل تر از کشورهای پیشرفته صنعتی است.  ابتدا پدیده 
شــهر را در کشــورهای در حال توســعه بررسی می کنیم.  
الگوی مصرفی در جوامع شــهری تعیین کننده شــتاب و 
میزان رشد شهر است کشش درآمدی کالاهای اولیه مانند 
غذا بســیار پایین اســت و با افزایش درآمد کاهش می یابد 
در حالــی کــه تلاش درآمدی کالاهای صنعتی و خدماتی 
که در شهرها تولید می شوند بالاست و همزمان با افزایش 
درآمد افزوده می شــود تغییرات در شــیوه تولید کشاورزی 
موجب رها شدن بخشی از نیروی کار کشاورزی و سرریز 
شــدن جمعیت به شــهرها می گردد بدین ترتیب بر رشد و 
توسعه اقتصادی شهرها پرجمعیت تر و بزرگ تر می شوند 
شــهرهای در حال توسعه همگون و همسنگر نیستند و به 

سه دسته زیر تقسیم می شود:
 اول شهر های پیش از صنعتی شدن

 دوم شهرهای صنعتی شده
و سوم شهرهای فراصنعتی

 تحلیل اقتصاد شهرهای کشورهای در حال توسعه مشکل تر 
از شــهرهای کشورهای توسعه یافته است و می توان گفت 
به طور کلی توسعه رشد تکنولوژی رشد تکنولوژی جمعیت 
و درآمد کشــورهای در حال توســعه در حال تعادل نیستند با 
توجه تفاوتهایی که بین شهرهای در حال توسعه و شهرهای 
توسعه یافته وجود دارد در تدوین برنامه ریزی های شهری 
مشــکلات ایجاد می شــود به دلایل زیر کاربرد مدل های 
طراحی شده در کشورهای توسعه یافته در شهرهای مناطق 
در حال توسعه جهان مورد مورد تردید قرار می گیرد.  اول رشد 
سریع جمعیت است که در کشورهای در حال توسعه منجر به 
ایجاد بازار دوگانه ای شامل بازار رسمی و متشکل از نیروی 
کار و بازار غیرمتشــکل می شــود ۱۰ درصد از مشاغل شهر 
را بازار غیرمتشکل تشکیل می دهند و همین امر استفاده از 
مدل های شــهری توسعه یافته را مشکل می کند. دوم گونه 
غالب حمل و نقل در شــهرهای در حال توســعه از گونه های 
متعــدد حمــل و نقل در آن وجود دارد اســتفاده از دوچرخه 
موتورســیکلت اتوبوس تاکسی اتومبیل شخصی و غیره که 
هر چه تعداد گونه های حمل و نقل کمتر باشــد اســتفاده از 

مدل ها ساده تر است.
سوم نسبت عوامل تولید به یکدیگرند و چهارم انتخاب مکان 
سکونت که عملًا خانواده های کم درآمد حق انتخاب و مسکن 
خود در شــهرها ندارند و محکوم به حاشــیه نشینی هستند 
پنجم نقش دولت در شهرهای در حال توسعه است که باید 
بیشترین نقش را ایفا کنند اما دولت توان قدرت اجرایی لازم 
برای توسعه شهری را ندارد آن چه مسلم است که آنچه مسلم 
اســت شهرها و عملکرد آنها در کشورهای در حال توسعه و 
توســعه یافته متفاوت اســت و این تفاوت را بدان اندازه است 
که می تواند کاربرد مدل ها روش های تحلیل اقتصاد شهری 
را که بیشترشان در کشورهای غربی تدوین و تجربه شدند 
در کشورهای در حال توسعه مشکل و با هم بی اعتبار سازد. 
برای مدیریت شهری مثل تهران میبایست به دور از تنشهای 
سیاســی از مدل هایی برای توسعه پایدار متناسب با زیست 
بوم شهری بهره ببریم. ظرفیتهای اقتصاد شهری در جهت 
ترویج و توسعه و تسهیل کسب و کارها به کار گرفته نشده 
است و حتی به عنوان مانع انها دیده شده است. برای مدیریت 
شهری مثل تهران می بایست به دور از تنشهای سیاسی از 
مدل هایی برای توسعه پایدار متناسب با زیست بوم شهری 
بهره ببریم. ظرفیت های اقتصاد شــهری در جهت ترویج و 
توســعه و تســهیل کسب و کارها به کار گرفته نشده است و 
حتی به عنوان مانع انها دیده شده است و یا در ترویج امر مهم 
اقتصاد مقاومتی و سیاســتهای کلان آن هیچ کارکردی در 
مدیریت شــهری عیان نداریم که اجرای ان در سطح کلان 
شهری مانند تهران میتواند با توجه به ظرفیتهای موجود ان 

باعث کاهش بیکاری و رونق تولید گردد.

دیدگاه

بســیاری از صنایــع از جملــه صنعت 
توریست در ســال ۲۰۲۰ سقوط حیرت 
انگیزی را تجربه کرد چنانچه در سراسر 
جهان ورود گردشگر به 38۱ میلیون نفر 
کاهش یافته در حالــی که این رقم در 
سال ۲۰۱۹، یک میلیارد و ۴6۱ میلیون 

نفر بوده و این یعنی 7۴ درصد کاهش!
نیویــورک تایمز در گزارشــی تأثیرات 
چشــمگیر همه گیری ویروس کرونا در 
صنعت توریست و فراتر از آن را، بررسی 
کرده اســت. )اعداد و ارقــام به تنهایی 
نمی تواند دامنه تلفاتی را که در پی شیوع 
ویروس کرونا ایجاد شــده، ثبت کند اما 
مجموعــه داده ها، در واقع ابزاری جهت 
نمایش رنج انسان و غمگین بودن جمعی 
ما است.( در کشورهایی که اقتصاد آنها 
به شدت متکی به جهانگردی است، افت 
چشمگیر بازدیدکنندگان، ویرانگر بوده و 

همچنان این روند ادامه دارد.
بر اساس آمارهای اخیر سازمان جهانی 
جهانگردی سازمان ملل متحد، کاهش 
ســفرهای بین المللی در ســال ۲۰۲۰، 
منجر به از دست رفتن ۱.3 تریلیون دلار 
درآمد صادراتی جهانی شــده است. این 
رقم بیش از ۱۱ برابر ضرری است که در 
سال ۲۰۰۹، در نتیجه بحران اقتصادی 

جهانی، رخ داده است.
قبــل از همه گیری ویــروس کرونا، از 
هر ۱۰ شــغل در جهان، یکی مربوط به 
حوزه گردشگری بود. اگرچه در بسیاری 
از مناطق، سفر بیشتر در اقتصاد محلی 

نقش داشت.
مالدیو را در نظــر بگیرید، جایی که در 
سال های اخیر گردشــگری بین المللی 
حــدود دو ســوم G.D.P را بــه خود 
اختصاص داده است. با قرنطینه همگانی 
در سراسر جهان، ورود گردشگر به مالدیو 
کاهش یافت. از آوریل تا ســپتامبر سال 
۲۰۲۰، درآمــد صنعت گردشــگری آن 
کشــور ۹7 درصد نسبت به مدت مشابه 
در ســال ۲۰۱۹ کاهش داشــته است. 
)پس از بازگشایی مزرهای کشور در ماه 
جولای، تعداد ورودی مسافران توریست 
به آرامی بهبود یافت؛ متاســفانه دولت 
مالدیــو حتی در شــرایط ماندنی کرونا 
هم مشتاق ترویج گردشگری و کاهش 
ضرر و زیان بوده اســت!( گفتنی است؛ 
تحــولات مشــابه در مکان هایی مانند 
ماکائو، آروبا و باهاما رخ داد. )تعطیلی در 
فوریه و مارس و بــه دنبال آن افزایش 

فزاینده آن در سال جدید.(

آثار اقتصادی مربوط به کاهش سفرها، 
خیره کننده بوده است. به عنوان مثال در 
ماکائو G.D.P در سال ۲۰۲۰ با کاهش 

بیش از ۵۰ درصدی ثبت شده است.
و نکته مهم اینکه در برخی مناطق انتظار 
نمی رود که سفر تا سال ۲۰۲۴ به سطح 
قبل از همه گیری ویروس کرونا بازگردد.

طبق گزارش انجمن بین المللی حمل و 
نقل هوایی، ترافیک مسافرت های جهانی 
در سال ۲۰۲۰ نســبت به سال ۲۰۱۹، 
حدود 66 درصد کاهش یافته اســت که 
بزرگترین افت در تاریخ هواپیمایی است. 
روش دیگر برای تجســم کاهش میزان 
ســفر هوایی در سال گذشــته، در نظر 
 CO۲ گرفتن میزان دی اکســید کربن
ساطع شــده توسط هواپیماها در سراسر 
 Carbon جهان اســت. طبق ارقــام
Monitor )یک شــرکت بین المللی 
که تخمین های مربوط به انتشار روزانه 
CO۲ را ارائــه می دهد( میــزان تولید 

گازهــای گلخانه ای در جهان در ســال 
گذشــته، تقریباً ۵۰ درصد کاهش یافته 
اســت )یعنی تولید حدود ۵۰۰ میلیون 
تن CO۲ که این عدد، در سال ۲۰۱۹ 
در حــدود یک میلیارد تن بوده اســت.( 
همچنین گفته شــده، انتشار CO۲ از 
سوخت های فســیلی ۲.6 میلیارد تن در 
سال ۲۰۲۰ کاهش یافته است، 7 درصد 
کاهش نســبت به سال ۲۰۱۹ که عمده 
آن ناشــی از کاهش حمل و نقل است. 
در حالی که داده های دقیق مســافران 
برای ســال ۲۰۲۰ هنوز در دســترس 
نیست، درآمد آشکار شده عمومی )شامل 
فروش بلیط و خریدهای داخلی اســت( 
رشد درآمد در ماه های اولیه سال ۲۰۲۰ 
و به دنبال آن کاهش چشمگیر را نشان 
می دهد.سفرهای هوایی، چه بین المللی 
و چه داخلی، به طور چشمگیری توسط 
همه گیری ویروس کرونا محدود شد. اما 
سفر با ماشین چه تاثیری پذیرفته است؟ 
یکی از راه های اندازه گیری تغییر، مراجعه 
به فهرســت سفر روزانه است که توسط 
Arrivalist )شرکتی که از داده های 
مــکان تلفن همراه بــرای اندازه گیری 
ســفرهای جاده ای مصــرف کنندگان، 
۵۰ مایل یا بیشــتر، در ۵۰ ایالت ایالات 
متحده استفاده می کند( جمع آوری شده 
است. امار منتشر شده توسط این شرکت، 
افت شدید ســفر در ماه مارس و آوریل، 
به دلیل اعمال محدودیت های محلی و 
جاده ای و به دنبال آن افزایش تدریجی 
تا حدود 8۰ درصد از سال ۲۰۱۹ را نشان 

می دهد.

ورود گردشگر در سراسر جهان74 درصد کاهش یافته است

صنعت توریست در سراشیبی سقوط

در طول سال های اخیر به ویژه پس از ظهور موج 
جدید تحریم ها علیه اقتصاد ایران، تصمیم سازان 
کشور در سه دولت اخیر همواره به دنبال مقاوم 
ســازی اقتصادی و تأمین منابع پایدار درآمدی 
بــدون اتکا به نفت بوده اند. در این میان موانعی 
وجود دارند که وزن برابر و حتی بیشتری از عنصر 
تحریم در قبال توسعه صادرات کشور داراست. 
ایــن موانع شــامل چه عناصــر و مولفه هایی 
می شــوند و چگونه بر روند صادرات غیر نفتی 
کشــور اثر می گذارند؟ سؤال مهم تر اینکه چرا 
نتوانســتیم به اهداف برنامه توسعه ششم، یعنی 
صادرات بیش از ۱۱۲ میلیارد دلاری محصولات 
غیر نفتی دست یابیم؟ و اینکه چرا همیشه باید 
برای اعداد و ارقام صادرات کشورهایی همچون 

ترکیه حسرت بخوریم؟
برای پاســخ به این ســؤال ها به مجموعه ای 
از عوامــل و مولفه ها برمی خوریم که ناشــی از 
دو دســته مشکلات ســاختاری و کارگزاری در 
صورت بندی صادرات غیر نفتی کشــور اســت 
که در اینجا ما فقط به طرف ساختاری آن توجه 
می کنیم. در مورد مولفه های ســاختاری باید به 
عواملی همچون برنامه های توســعه صادرات 
و اســناد بالا دســتی، نهادهای دخیل در حوزه 
صادرات و جایگاه ایران در تقســیم کار جهانی 
و ســاختار تولید در کشــور توجه داشت.در باب 
اســناد بالادســتی باید به این نکته توجه داشت 
که عموماً هیچ ضمانت اجرایی برای دستیابی به 
اهداف از پیش تعیین شده وجود ندارد و هر دولتی 
برنامه های مورد نظر خود را به پیش می برد. به 
علاوه اینکه در این برنامه ریزی ها اثری از توجه 
به متغیری همچون تحریم در دستیابی به اهداف 
در برنامه های توســعه کشور مشاهده نمی شود. 
به عنوان مثال بر اســاس اهداف برنامه توسعه 

ششم، تا پایان این سند یعنی ابتدای سال ۱۴۰۰ 
ایران می بایست در حوزه پتروشیمی صادرات 37 
میلیــارد دلاری را تجربه کند اما این اتفاق رقم 
نخورد. یکی از موانع دستیابی به این اهداف نیاز 
به ســرمایه گذاری ۵۰ تا 6۰ میلیارد دلاری در 
طرح های صنعت پتروشیمی بود که یا به دلیل 
تحریــم و یا به دلیل ســوء مدیریت در مصرف 
درآمدهــای بیــش از 7۵۰ میلیارد دلاری نفتی 

کشور در ۱۲ سال گذشته برآورده نشده است.
در باب نهادهای دخیل هم باید اشــاره کرد که 
عمومــاً نهادهای دخیــل در حوزه صادرات، در 
فاجعه آمیزترین حالت ممکن اداره می شــوند و 
مســئولین امر هیچ علاقه ای برای حل مشکل 
صادرکننده و توســعه صادرات کشور ندارند. در 
این بخش به چند نهاد اشــاره می کنیم.سازمان 
توســعه تجارت متولی اصلی توســعه صادرات 
غیر نفتی کشور متهم ویژه مجراست چرا که با 
ایجــاد ممنوعیت های پیاپی صادراتی موجبات 
ورود ضــرر و زیــان فراوانی به تعهدات خارجی 

صادرکنندگان کشور شده است.
نهاد بعدی نیز سازمان استاندارد کشور است که به 
شکل کاملًا سنتی اداره می شود. این نهاد تقریباً 
هیچ تلاش عمده ای برای هماهنگی و افزایش 
سطح اســتاندارد کالاهای تولیدی و صادراتی 
در کشــور انجام نداده است که دود آن به چشم 
صادرکنندگان کشــور خواهد رفت. دلیل اینکه 
هر از گاهی شــاهد بازگشت انواع محصولات 
تولیدی به ویژه در بخش کشــاورزی به کشور 
هستیم، همین کم کاری سازمان استاندار است 

که باید فکری به حال آن شود.
نهاد بعدی نیز کمیسیون های مشترک اقتصادی 
کشــور هستند که عموماً وزرا یا معاونین رئیس 
جمهوری در رأس آن قرار دارند و گاهی اوقات 
موجبات اختلافــات نهادی را فراهم می کنند. 
نمونــه موردی این مســئله، اختلافات وزارت 
صمت و وزارت نیرو بر سر همکاری تعرفه ای و 

تجاری ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا با 3۴۰ 
میلیارد دلار واردات است.

نهادهای بعدی نیز وزارت اقتصاد و بانک مرکزی 
هستند که از طریق ایجاد قواعد دست و پا گیری 
همچون تعهد ارزی بال های صادراتی کشور را 
بسته اند. علاوه بر این بانک ها با ارائه تسهیلات 
گران قیمت به صادر کننده، اجازه استفاده از منابع 

بانکی را سلب کرده اند.
صنــدوق ضمانت صادرات نیز متهم بعدی این 
ماجراست چرا که برخلاف همتای ترکیه ای خود 
تلاش جدی برای پوشش ریسک های صادراتی 
تجار کشور در بازارهای هدف به ویژه کشورهای 
همسایه انجام نداده است. البته نهادهای متعدد 
دیگــری همچــون وزارت امــور خارجه با آن 
دیپلماســی اقتصادی غیرقابل دفاع و وزارت راه 
و شهرســازی به دلیل عدم تلاش برای اتصال 
ایران به کریدورهای ترانزیتی همچون شمال-

جنوب را می توان در این امر دخیل دانســت اما 
ذکر آن نیاز به تحلیل جداگانه ای دارد.

در آخر نیز باید به جایگاه ایران در ساختار تقسیم 
کار جهانی و زنجیره ارزش تولیدات کشور توجه 
داشت. در این تقسیم بندی جهانی ساختار اقتصاد 
ایران به شدت پیرامونی و در راستای تأمین نیاز 

اقتصادهای توسعه یافته ای همچون چین، کره 
جنوبی، ژاپن و برخی کشورهای اروپایی ارزیابی 
می شــود. نمونه عینی این مسئله را می توان در 
شــکل صادرات کشور یافت. بیش از ۹۰ درصد 
حجــم و ارزش صادرات کشــور را محصولات 
پتروشــیمی، مقاطع عریض و طویل فولادی، 
کانی های فلزی و غیر فلزی و محصولات خام 
کشــاورزی تشکیل می دهد. با اندک تاملی در 
کالاهای صادراتی کشور به این نتیجه می رسیم 
که همه موارد یاد شده، در قالب مواد خام مصرفی 
در تولید ســایر کشــورها به شمار می روند. این 
یعنــی اقتصاد ایــران عاجز از تولید محصولات 
ساخته شده نهایی با زنجیره ارزش بالاست که 
بتواند درآمدزائی ارزی مناســبی برای کشور به 

ارمغان آورد.
با این تفاســیر، تا حدودی برای ما مشــخص 
می شود که چرا اقتصاد ایران نمی تواند همچون 
کشــور ترکیه به اهداف میان مدت و بلند مدت 
صادراتی خود دست یابد. اینکه چرا اقتصاد ترکیه 
در پایان سال ۲۰۲۰ ارزش صادراتی خود را بیش 
از ۱6۹ میلیارد دلار اعلام می کند اما کشــور ما 
رقمــی کمتــر از 3۵ میلیارد دلار را تجربه کرده 

است به عواملی که ذکر شد باز می گردد.

موانع پیش روی صادرات
چرا کشور ترکیه در صادرات نسبت به ایران موفق تر است

هادی غلام نیا

سعید اشتیاقی

فرناز خیابانی

سمیه سایش

فاطمه اکبرخانی

سیده زهرا محمودی

چرا رشد اقتصادی 
مثبت شد؟

در حالی رشد اقتصادی در ۹ ماهه سال مثبت شده 
که فعالیت های صنعت، نفت، کشــاورزی و برق، 
گاز و آب، بیشترین سهم در این رشد را داشته اند.

طبق اعلام بانک مرکــزی تولید ناخالص داخلی 
کشور در ۹ ماهه ســالجاری به ۴8۰ هزار و 63۰ 
میلیارد تومان رســیده که در مقایسه با سال قبل 
معادل ۲.۲ درصد رشد یافته است. همچنین، رشد 

تولید ناخالص داخلی در بهار امســال ۲.۹- درصد 
بود که این رقم در تابســتان و پاییز به ۵.۲ و 3.۹ 
درصد افزایش یافته اســت. رشــد تولید ناخالص 
داخلی بدون نفت نیز که در بهار سال جاری ۰.6- 
درصد بود در تابستان و پاییز به 3.۲ و ۲.۹ درصد 
افزایش یافته و بر این اساس رشد اقتصادی بدون 
نفت کشور در ۹ ماهه سالجاری معادل ۱.۹ درصد 
حاصل شــده است. اما بررســی رشد اقتصادی ۹ 
ماهه امسال در رابطه با سهم فعالیت ها از محصول 
ناخالص داخلی بیانگر این اســت که سهم بخش 

کشــاورزی از ۰.8 به ۰.۵ درصــد کاهش یافته و 
نرخ رشد این بخش نیز به ۴.6 درصد رسیده است. 
سهم نفت از تولید ناخالص داخلی از منفی 7.7 به 
۰.۵ درصد افزایش یافته و نرخ رشد این بخش نیز 
3.۹ درصد رسیده است. علاوه براین، سهم بخش 
خدمات نیز از رشد اقتصادی از صفر به منفی ۰.۲ 
رســیده و افزایش یافته اســت که نرخ رشد این 
بخش به منفی ۰.3 رســیده است. از سوی دیگر، 
گروه صنایع و معادن در رشــد اقتصادی ۹ ماهه 
سالجاری ســهمی معادل ۱.۵ درصد داشته اند که 

با رشــد مواجه شده و نرخ رشد آن نیز به 6 درصد 
رســیده اســت. در آخر، در این مدت سهم بخش 
ســاختمان ۰.۲ درصد و نســبت به سال گذشته 
کاهش یافته اما نرخ رشد آن مثبت 3.6 درصد شده 
است. بنابراین، علت عمده افزایش نرخ رشد تولید 
ناخالص داخلی )رشد اقتصادی( را باید در افزایش 
ارزش افزوده فعالیت های صنعت، نفت، کشاورزی 
و برق، گاز و آب دنبال کرد به گونه ای ســهم هر 
یک در تولید ناخالص داخلی ۹ ماهه اول امسال به 

ترتیب ۰.۹، ۰.۵، ۰.۵ و ۰.۴ درصد است.
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بازار داغ سفرهای نوروزی با 
مجوزهای تردد قلابی

  در حالی که از ماه های گذشته مجوز تردد بین شهری در 
شرایط خاصی صادر می شد اما شاهد آن هستیم که برخی 
از افــراد مجوزهای تردد را بــا قیمت های نجومی برای 
خودروهــا صادر می کنند. این روزها برای انجام ســفر با 
خودروی شخصی در بسیاری از مناطق از جمله شهرهای 
قرمز و نارنجی نیاز به دریافت مجوز است که البته به گفته 
مســئولان وزارت کشور از ماه های گذشته هیچ مجوزی 
برای ورود خودروها به شهرهای قرمز صادر نمی شود اما 
گزارش های میدانی حاکی از آن اســت که برخی از افراد 
اقدام به فروش مجوز تردد به شــهرهای مختلف آن هم 
با قیمت های نجومی می کننــد. در همین رابطه یکی از 
خریداران این مجوزها با بیــان اینکه از ماه پیش فردی 
برای فروش مجوز به محل کسب ما مراجعه کرد، گفت: 
در ابتدا باور نکردیم و گفتیم این مجوزها تقلبی اســت و 
ممکن است حتی در بین راه، پلیس راهور هم مانع ورود ما 
به شهر مورد نظر شود. او ادامه داد: اما بعد از دیدن مجوز 
و آرام سربرگ از اعتبار این مجوز مطمئن شدیم. این فرد 
تاکید کرد: نرخ این مجوز ۲۰۰ هزار تومان است و مدت 
اعتبار آن بین یک تا دو ماه است که البته برای شهر و یا 

افزایش مدت اعتبار این طرح نرخ ها متفاوت است.

دوقلو ها رکورد زدند!
محققان می گویند شــمار تولد دو قلوها افزایش یافته و 
احتمالًا نرخ تولد آنها به بیشترین میزان خود در 3۰ سال 
گذشته رسیده است. از میان هر ۴۲ زایمان یک دوقلو به 
دنیا می آیند و تعداد تولد ســالانه آنها حدود ۱.6 میلیون 
دوقلو برآورد شــده است.تأخیر در باروری و تکنیک هایی 
مانند »لقــاح مصنوعی« )IVF( نرخ دوقلویی زایی پس از 
دهــه ۱۹8۰ میلادی را بیش از یک ســوم افزایش داده 
اســت. با این حال احتمــال دارد نرخ تولــد دوقلوها در 
ســال های آینده کاهش یابد زیرا کارشناسان و پزشکان 
ریسک تک زایی را کمتر از دوقلوزایی می دانند. براساس 
گزارش ژورنــال »تولید مثل انســانی« اینک جهان به 
قله تولد دو قلوها در 3۰ ســال گذشته رسیده است. تولد 
دوقلوها در ســه دهه گذشــته حدود 3۲ درصد در آسیا و 
حدود 7۱ درصد در آمریکای شمالی افزایش یافته است. 
محققان اطلاعات مربوط به دوقلوزایی از ۱6۵ کشــور را 
بین سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۵ جمع آوری کرده و آن را با 
نرخ تولد دوقلوها بین ســال های ۱۹8۰ تا ۱۹8۵ مقایسه 
کرده اند. شــمار تولد دوقلوها در سه دهه گذشته در اروپا 
و آمریکای شــمالی تقریباً افزایش یافته از هر ۹ دوقلو به 
ازای ۱۰۰۰ زایمان به ۱۲ دوقلو در همین مقیاس رسیده 
اســت. نرخ دوقلوزایی در آفریقا همیشــه زیاد بوده و در 
3۰ ســال گذشته تغییر چندانی نکرده است. این موضوع 

احتمالًا به دلیل رشد جمعیت بوده است. 

افتتاح بزرگترین کارخانه تولید 
واکسن کرونا در منطقه

همزمان با ورود اولین واکســن ایرانــی کرونا به مرحله 
نهایی تست انسانی، فاز اول کارخانه تولید واکسن ایرانی 
کرونــا با ظرفیت 3 میلیون دوز در مــاه، از امروز آغاز به 
کار کرد.روز گذشــته در مراسمی با حضور محمد مخبر 
رئیس ســتاد اجرایی فرمان امام و جمعی از مسئولان و 
ناظران پزشــکی کارآزمایی بالینی، فاز دوم و سوم تست 
انسانی«واکســن کوو ایران برکت« و همچنین فعالیت 
بزرگترین کارخانه تولید واکسن در منطقه آغاز شد.محمد 
مخبر رئیس ستاد اجرایی فرمان امام در این مراسم گفت: 
امروز سه خبرخوب و افتخارآمیز در حوزه تلاش نخبگان 
جوان کشور برای مبارزه با ویروس منحوس کرونا برای 

مردم کشورمان داریم.
وی افزود: خبــراول اینکه نتایج فاز نخســت مطالعات 
کارآزمایی بالینی واکســن کووایران برکت که برروی ۵6 
داوطلب انجام شــد، توســط مراجع ذیصلاح مورد تأیید 
رســمی قرار گرفت و این واکسن توانست دربحث ایمن 
بودن موفقیت ۱۰۰ درصدی کسب کند. مخبر به صدور 
مجوز ازسوی وزارت بهداشت برای آغاز همزمان فاز دوم 
و ســوم تست انسانی این واکســن خبر داد و گفت: خبر 
خوش دوم، صدور مجوزهای لازم و آغاز فاز دوم و سوم 
کارآزمایی بالینی واکسن ایرانی به ترتیب بر روی 3۰۰ و 
۲۰ هزار نفر در کشور از امروز است که علاوه بر تهران در 
چند استان دیگر هم انجام خواهد شد. رئیس ستاد اجرایی 
فرمان امام در ادامه افزود: سومین و شاید مهمترین خبر 
خوش ما هم افتتاح و آغاز فعالیت کارخانه تولید واکســن 
در شــهرک دارویی شفافارمد استان البرز است. امروز فاز 
اول این کارخانه فعالیت خود را با تولید 3 میلیون دوز در 
ماه آغاز خواهد کرد و امیدواریم تا اواســط بهار ۱۴۰۰ و 
با افتتاح فاز دوم این کارخانه، ظرفیت تولید واکســن رابه 
۱۲ تا ۱۵ میلیون دوز در ماه برســانیم. مخبر تأکید کرد: 
تا زمانی که حتی یک ایرانی باقی مانده باشد که واکسن 
کرونا دریافت نکرده باشــد، اقدام به صادرات واکســن 

نخواهیم کرد.

بازتاب

چرا سفر ممنوع نشد؟
شیرین کامی عید را تلخ نکنیم

بالاخره رنگ بندی شــهرها عصر روز دوشــنبه اعلام شد و بر 
اســاس آن به جز ۹ شــهر قرمز و 3۱ شــهر نارنجی، سفر به 
تمام شهرها آزاد است؛ این در شرایطی است که مقامات وزارت 
بهداشت همچنان از صعود کووید-۱۹ به ویژه نوع جهش یافته 
آن نگرانند و وزیر بهداشــت قسم حضرت عباس داد که مردم 
سفر نروند... کرونای انگلیسی با قدرت سرایت بیشتر و به گفته 
وزارت بهداشــتی ها، با بیماری زایی شدیدتر در کشور در حال 
گردش است، روز دوشنبه نیز تعداد فوتی های ۲۴ ساعته کرونا 
ســه رقمی شد و به ۱۰۰ تن رسید، از سوی دیگر هم روزهای 
پایانی سال است و متاسفانه آمار پروتکل شکنی ها رو به افزایش 
گذاشته است. با افزایش رفت و آمدها در آخرین روزهای سال 
۱3۹۹، به نظر می رســد محدودیت و ممنوعیت تردد از ساعت 
۲۱ تــا ۴ صبح نیز چندان اعمال نمی شــود؛ به طوری که با 
گذری در خیابان ها و بازارها، باز بودن مغازه ها، ازدحام و ترافیک 
خودروها در خیابان ها کاملا مشهود است؛ شرایطی خطرناک که 

می تواند نوروزی خطرناک را رقم زند.
بر همین اساس بود که سخنگوی وزارت بهداشت در گفت وگو 
با ایسنا، از کاهش چشمگیر رعایت پروتکل ها در کشور خبر داد 
و به ایسنا، گفت: میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور 
به 6۰.۴۲ درصد رسیده که این میزان تقریبا همانند اوایل آبان 
ماه بوده و کمترین مقدار در ۴ ماه گذشــته است. در عین حال 
متاسفانه به رغم  اصرار و ابراز نگرانی شدید وزارت بهداشت از 
گردش کرونای انگلیســی و شکننده بودن وضعیت بیماری در 
کشور، گویا امســال بساط سفرها به راه است و ممنوعیتی جز 
برای چند شهر قرمز و نارنجی گذاشته نشده است. این در حالی 
اســت که مسئولان وزارت بهداشــت بارها اعلام کردند که با 
توجه به گستره وسیع کشور و گوناگونی اقلیم، جابجایی افرادی 
که ممکن اســت ناقل بیماری بوده و حتی خودشان هم خبر 
نداشته باشند، بسیار خطرناک بوده و می تواند به هزینه گزاف از 

بین رفتن جان تعداد زیادی از هموطنان مان تمام شود.
التماس کردیم سفر ممنوع شود، اما... ��

به طوری که چندی پیش وزیر بهداشت ضمن تاکید چند باره 
بر خطر ویروس موتاسیون یافته انگلیسی، قدرت سرایت بالا و 
شــدت مرگ آفرینی آن، در عین حال درباره سفرهای نوروزی 
به صراحت اعلام کرد که ما التماس کردیم که سفر نباشد. وزیر 
بهداشــت باید خواهش کند، تمنا کند، دست ببوسد و پا ببوسد 
تا بلکه بتواند یک قدم بردارد. انتظارمان این است که به برخی 
عرایضی که وزیر بهداشــت به عنوان دلسوزی و آینده نگری 
بیماری می گوید، توجه بیشتری معطوف شود.نمکی گفت: اولا 
من به عنوان وزیر بهداشــت تقاضا کرده بودم که همانطور که 
مقــام معظم رهبری فرمودند بحث ســفر را منتفی کرده و از 
مردم تقاضا کنیم که کمک و همراهی کنند. گرچه این روزهای 
ســخت بر مردم گذشته و خسته شده اند، گرچه یک قوم بسیار 
عاطفی از دیــد و بازدید، دیدن بزرگترها و... کنار گذاشــته و 
همه این موارد مردم را به گونه ای برای ســفر و آرامش خاطر 
مشتاق تر کرده است، اما مطمئنم که وقتی مردم می بینند که هر 
آمد و شــد، یعنی افزایش خطر ابتلا و مرگ و میر و نفس های 

تنگ، حتما به ماندن در محل زندگی شان راضی می شوند.
حتی اگر همه دروازه ها باز شــد، حضرت عباسی سفر  ��

نروید
نمکی گفت: برخی می گویند تاب آوری مردم کم شــده است، 
اما من می گویم که تاب آوری خدمت گذاران به مردم در نظام 
ســلامت، به شدت کمتر شده است. از مردم تقاضا می کنم که 
حتی اگر همه دروازه ها باز شــد، حضرت عباســی سفر نروید. 
رفتن همانا و گرفتار شدن در این دام هم همان. حتی اگر بلیت 
و هتل مجانی هم برایتان فرســتادند، ایــن را بدانید که دارند 

برایتان ویزای بیماری و مرگ می فرستند.
احتمــال افزایش بار کرونا در تهران بعد از تعطیلات  ��

عید
از ســوی دیگر دکتر علیرضا زالی- فرمانده عملیات مدیریت 
بیماری کرونا در کلانشــهر تهران نیز ضمن هشدار نسبت به 
سفرهای نورزی، با اشــاره به  وضعیت آرام و کنترل کرونا در 
تهران گفت: با توجه به شــرایط متفاوت تهران هیچ تضمینی 
برای پایداری شرایط کرونایی در این کلان شهر پایتخت وجود 
ندارد و هر لحظه ممکن است وضعیت شیوع اپیدمی تغییر کند.

وی افــزود: احتمال اینکه که بار بیماری با تاخیر دوهفته ای و بعد از 
پایان تعطیلات نوروزی به تهران برســد وجود دارد. به نظر می رسد 
اســتان تهران و خصوصا مراکز بهداشــتی و درمانی دانشگاه علوم 
پزشــکی شهیدبهشتی به عنوان بالاترین خدمت دهنده به بیماران 
کرونایی در سطح کشــور، پس از پایان تعطیلات نوروزی روزهای 
ســختی را تجربه کنند.به هر حال هرچند که بحث ســفر رفتن در 
تعطیلات نوروز با وجود اصرارهای وزارت بهداشــت رســما ممنوع 
نشد حتی سفر به شهرهای مســافرپذیری نظیر استانهای شمالی 
و جنوبی؛ اما گفته شــد که سفر به شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع 
اســت. بر اساس اعلام وزارت بهداشت در حال حاضر ۹ شهرستان 
قرمز، 3۱ شهرستان نارنجی، ۲۹۵ شهرستان زرد و ۱۱3 شهرستان 
آبی هستند. البته با توجه به تغییر روند مبتلایان ممکن است رنگ 
شهرســتان ها در طول تعطیلات نوروز تغییر کند.بنابراین لیســت 
رنگ بندی شــهرها نشــان می دهد که ۲۹۵ شهرستان زرد و ۱۱3 
شهرستان آبی قابل ســفر کردن هستند و ممنوعیتی برای سفر به 
آنها وجود ندارد، اما باید بدانیم که ویروس کرونا در لحظه ای احتمال 
انتقال و گســترش دارد و با هر جابجایی می تواند یک شهر و حتی 
استانی را گرفتار کند. به طوری که دوباره نقشه کشور آتشین شود.

تحلیل

قبلًا سفر حج و کله قند و حیوانات مزرعه 
بــود و حالا ســکه و مســکن و کم کم 
بیت کوین و دیجــی بایت و بقیه ارزهای 
دیجیتالــی. این تغییری اســت که امروزه 
در برخی اســناد عقد ازدواج دیده می شود: 
مهریه عروس خانم سپیدبخت عبارت است 

از بیت کوین و دیجی بایت!
ولی ســئوال اینجاســت به لحاظ قانونی 
و شــرعی آیا عروس خانم می تواند پست 
مدرن باشــد و مهریه خود را بیت کوین و 

گرام و ارز دیجیتال قرار دهد؟
در ابتــدا باید ببینیم چه چیزهایی می تواند 

مهریه قرار گیرد.
مهریه چیست؟ ��

فصل هفتم از کتاب هفتم قانون مدنی به 
طور کامل به مهریه و شرایط آن اختصاص 
دارد. ایــن را هم باید اضافه کرد که قانون 
مدنی تعریفی از مهریه ارائه نمی دهد ولی 
از خصایص آن که در قانــون مدنی وارد 
شــده می توان دریافت مهریه، »عوض« 
یا »قیمت« یا »ثمن« در ازدواج نیســت. 
بلکه مالی اســت که زوج بر تملیک آن به 
زوجه در عقد ازدواج توافق می کند. در ماده 
۱۰78 قانون مدنی که در این فصل است، 
شرط تعیین مهریه را »هر چیزی که مالیت 
داشته و قابل تملک نیز باشد« عنوان کرده 
و تعیین آن را منوط به تراضی طرفین قرار 

داده است.
این که مال چیســت، آنقدر بدیهی است 
کــه در قانــون، تعریف واضحــی از مال 
نداریم. منتهی در ماده ۱۱ آن قانون درباره 
»امــوال« می خوانیم که اموال دو قســم 
دارنــد: منقول و غیرمنقول. همچنین ماده 
۲۰ قانون مدنی کلیه »دیون« را در حکم 
اموال منقــول می داند. از جمله این دیون، 
دین مهر یا کابین )صداق( است که در عقد 

ازدواج تعیین می شود.
از طــرف دیگر در مــاده ۱۰ قانون مدنی 
می خوانیم که قراردادهای خصوصی نسبت 
به کســانی که آن را منعقــد نموده اند در 
صورتی که مخالف صریح قانون نباشــد، 
نافذ اســت. به بیان دیگــر، در عقد نکاح 
)ازدواج( که مبتنی بر پیوستن اراده دو نفر 
در ساختن یک عقد است، قرارداد خصوصی 
بین دو نفر درســت و لازم الاجراست مگر 
جاهایی کــه به صورت صریح با قانون )یا 

شرع( مخالف باشد.
این مواد قانونی به خوبی روشن می کند که 
مهریه می تواند مــال منقول یا غیرمنقول 
باشد و طبیعی است وقتی مهریه به عنوان 
»دین« بر گردن شــوهر باشد، تبدیل به 

»بدهی در حکم منقول« می شود.
با این تعاریف می تــوان فهمید چیزهایی 
که مالیت نــدارد، یعنی به صورت متعارف 
نمی تــوان مورد خرید و فــروش قرار داد 
)مانند دل و جگر داماد نگون بخت یا یک 
کیلو بال مگــس( یا مالکیت آن متعلق به 
اشــخاص نبوده و قابل تملک خصوصی 
نیســت )ماننــد آب دریــا و رودخانه( را 
نمی توان مصداقی از مهریه )مهر( قرار داد.

حالا به ســئوال اصلی برمی گردیم، بیت 
کویــن، دارای قابلیــت تملک خصوصی 
اســت، خرید و فروش می شود و ای بسا 
اعتبار بالاتری از ریــال و دلار در عرصه 
برخی از معالات بین المللی دارد و خرید و 
فروش آن و معامله کردن از طریق آن هم 
)ولو در خارج از کشور( متعارف است. پس 
آیا می تــوان گفت بیت کوین هم مصداق 
مال است و می توان مانند ارزهای کاغذی 

از جمله یورو و دلار مهریه قرار داد؟
با وجود مشــخصاتی که برای بیت کوین 
بیان شــد، برخی از پژوهشگران معتقدند 
اصــولًا ارز دیجیتالــی، »مال« نیســت. 
حجت الاسلام محمد مبشــری عارف، از 
اقتصاد اسلامی، معتقد است  پژوهشگران 
ارز دیجیتال را می توان با شرایطی مال قرار 

داد ولی ذاتاً آنها مال نیستند چون »ضمانت 
اجرایی خارجی« ندارند.

او معتقد است: »بیت کوین هایی که الان 
بــه هر دلیلــی خرید و فروش می شــوند 
ضمانت اجرای خارجی ندارند بلکه از بس 
مقبول شــده اند بنابراین در حال جلو رفتن 
هستند. ممکن است در زمان معینی شوکی 
به آنها وارد شــود و کسی هم نتواند جلوی 
آن را بگیــرد. البته برخی از کارشناســان 
علمی معتقدند کــه چنین چیزی محال و 
ناشــدنی اســت اما چنین چیزی را باید به 
صورت علمی ثابت کرد. اگر هم قرار است 
چنین چیزی از لحاظ علمی ثابت شود باید 
از زمان مصرف انرژی تا تبدیل آن به کالا، 
در صورت نقض عهد سیستمی، شما بتوانید 
کالای معادل آن را در داخل یا بر اســاس 

توافق بین المللی ضمانت کنید.«
می توان مهریه را بیت کوین و ارزهای  ��

دیجیتال تعیین کرد؟
این اســتاد حوزه علمیــه می گوید: اینکه 
برخی بزرگان از لحاظ فقهی فرموده اند که 
پول های مجازی مســاوی با اکل مال به 
باطل اســت و مشکلات فقهی را برای آن 

بیان می کنند از همین بابت است.
مبشــری عارف در پاسخ به این پرسش که 
آیــا مراجع تقلید بــا صراحت حکم فقهی 
ارزهــای دیجیتال را بیــان کرده اند یا نه، 
عنوان می کنــد: »برخی از از مراجع چنین 
چیــزی را حرام می دانند و بنده از بردن نام 
آنها معذور هســتم و شاید نظر مشهور در 
شــرایط کنونی هم همین باشد. دلیل آنها 
این است که ابتدا این ابزارها باید ضمانت 

اجرای خودشان را به فقه بدهند.«
مهریه می تواند مال حرام باشد؟ ��

حال این پرسش پیش می آید که اگر »بیت 
کوین« از دیدگاه برخــی از فقها، مصداق 
»مال حرام« است، آیا می توان گفت تعیین 
کردن بیت کوین به عنوان مهریه، مصداقی 
از تعیین مال حرام اســت؟ به بیان دیگر، 
آیا »تعیین مال حرام« برای مهریه، شرعی 

است یا غیر شرعی؟
برای پاســخ به این پرســش باید به نکته 
مهمی توجه کنیم. مال حرام، ســه نوع از 
اموال را می توان حرام نامید: نوع اول، حرام 
ذاتی اســت. مانند آنکه ذات آن حرام باشد 
از جمله خون و گوشت سگ و خوک. نوع 
دوم ذات آن مال حرام نیست، بلکه صفتی 
بر آن ذات عارض شده که آن را تبدیل به 
حرام کرده اســت مانند آب انگور که مال 
حلال اســت ولی در جایی مانده و تخمیر 
شــده و به دلیل صفــت تخمیر، تبدیل به 
شراب شده و از این طریق، مال، حرام شده 
اســت. حکم شرعی این دو نوع مال حرام، 
نجاست است و نباید لمس یا استفاده شوند 

مگر به دلیل ضرورت.
نوع ســوم، اموال حرام، مال حلالی است 
که از طریق غیرشــرعی به دســت آمده 
است. مانند خوراک پاکیزه ای که از طریق 
غیرشــرعی و گناهکارانه مانند سرقت به 
دست آمده اســت که در این صورت، مال 

حلال، تبدیل به مال حرام می شود.
حالا باید مشــخص شــود که اصولًا بیت 
کوین یا ســایر ارزهای دیجیتالی چه نوع 
مال حرامی هســتند؟ ناگفته پیداست که 
ذات بیــت کوین از حوزه »حلال و حرام« 

خارج است و تنها قسمی که می ماند، این 
است که بگوییم به دلیل عدم رعایت نظام 
اقتصادی حکومت اســلامی یا به تعبیری 
نداشتن پشتوانه اقتصادی در داخل کشور، 
بیت کویــن و ارزهای دیجیتالــی، حرام 
هســتند. هرچند نگارنــده تاکنون فتوایی 
دال بر حرام بودن ذاتی ارزهای دیجیتالی 
مشــاهده نکرده است، ولی به احتمال زیاد 
می تــوان گفت در صورتی که فتوا به حرام 
بودن ارزهای دیجیتالی صادر شــده باشد، 
علت آن تنها بــه همین دو دلیل محصور 

است و علت دیگری به ذهن نمی رسد.
برای تقویت این نکته می توان به فتاوایی 
مراجع عظام تقلید استناد کرد که در سایت 
حوزه علمیه منتشر شده است. تقریباً تمامی 
ایشان عنوان کرده اند معامله با ارز دیجیتال 
دارای اشــکال است ولی هیچ یک از علما 
به »حرام ذاتی بــودن« ارز دیجیتال، فتوا 

نداده اند.
جالب اینجاست که دفتر آیت الله خامنه ای 
در پاســخ به ســؤال: حکم معاملات بیت 
کوین )ارز دیجیتال( چیست؟ این پاسخ را 

مرقوم کرده است:
پاســخ: از مقام معظم رهبری پاسخی در 
این زمینه به دست ما نرسیده است. )تذکر 
مهم: با توجه به اینکه مقام معظم رهبری 
در این زمینه فتوا نداده اند، این به این معنا 
نیست که استفاده از این پول اشکال ندارد، 
بلکه مقلدین ایشــان باید با رعایت الاعلم 
فالاعلم به مرجع دیگر در این مسئله رجوع 
کنند. لازم به ذکر است مطابق نظر معظم 
له رعایت قوانین رسمی کشور در این زمینه 

لازم الاجراست.(
آیت الله مکارم شــیرازی درباره معامله با 
بیت کوین فتوا داده اند: »با توجه به ابهامات 
زیادی که بیت کوین دارد معامله آن اشکال 
دارد.« همچنین آیت الله نوری همدانی به 
این صورت پاســخ استفتا را داده اند: »ورود 

در این معاملات اشکال دارد.«
آیت الله هاشمی شاهرودی نیز فتوا داده اند: 
»با توجه به ابهامــات فراوانی که این نوع 
معاملــه دارد، اســتفاده از ایــن پول جایز 
نیست.« آیت الله وحید خراسانی هم درباره 
حکم معاملات بیــت کوین )ارز دیجیتال( 
فتوا داده اند: »پاســخ: خریــد و فروش آن 
باطل است.« آیت الله صافی گلپایگانی هم 
در پاسخ به این استفتا فتوا داده اند: »حرام 
و اکل مــال به باطل اســت. والله العالم« 
همچنیــن آیت الله شــبیری زنجانی فتوا 
داده اند: »چنانچه استفاده از این گونه ارزها 
نوعاً مفسده اقتصادی داشته یا خلاف قانون 

باشد، خرید و فروش آن اشکال دارد.«
مهریه را می توان مال حرام ذاتی مانند  ��

سگ گرانقیمت تعیین کرد؟
حالا ســؤال مهم دیگر ایــن حوزه مطرح 
می شــود که آیــا می توان مال حــرام را 
مصداقی از مهریه قرار داد؟ اینجا هم باید 
بــه تفصیل درباره موضــوع صحبت کرد. 
درباره قســم ســوم اموال حرام )حرام به 
دلیل عدم رعایت شــرایط شرعی به دست 
آوردن مال( قریب به اتفاق علما فتوا داده اند 
که نمی توان مال حرامــی که از راه باطل 
)غیرشرعی( به دســت آمده را مهریه قرار 
داد. مثال بارز آن را می توان مال حاصل از 
سرقت دانست و بدیهی است مال حاصل از 

ســرقت، قابل تعیین و تســلیم به عنوان 
مهریه نیست.

ولی درباره عدم جواز مهریه قرار دادن سایر 
اقسام مال حرام تاکنون فتوایی صادر نشده 
است. به طور مثال، اگر یک مال حرام ذاتی 
مانند »ســگ« را در نظر بگیریم، با توجه 
به اینکه برخی از اقســام سگها به عنوان 
حیوان، دارای ارزش اقتصادی و حتی بسیار 
گران هستند، می توان آنها را مصداق معامله 
و خرید و فروش حلال دانست. مانند آن که 
کسی سگ گله را بخرد و پولش را بپردازد. 
این معامله و خرید و فروش کاملًا شرعی 

و درست است.
تقســیم مال هنگام طــلاق از تعیین  ��

مهریه منطقی تر است
همچنین اگر بــه فرض مال حرام دیگری 
مانند »خون« برای مقاصد شرعی خرید و 
فروش شود. چنان که برخی از کشاورزان، 
خونابــه و پســاب کشــتارگاه ها را برای 
آبیاری زمین باغــات می خرند و این خرید 
و فروش هم شــرعی و صحیح است. زیرا 
با وجودی که مال، حرام ذاتی اســت ولی 
قصد معامله کنندگان استفاده شرعی از آن، 
اســت. همانطور که می توان فرضاً لاشه و 
مــردار حیوان حلال گوشــت را به عنوان 
کود کشاورزی برای استفاده شرعی خرید 
و فروش حلال کرد یا جسد غیرمسلمانان 
را برای مقاصد مشروعی مانند کالبدشکافی 
آموزشی از دولتهای غیرمسلمان خریداری 

کرد.
هرچند باید گفت اگر قصد طرفین از معامله 
مال حرام ذاتی، اســتفاده غیرشرعی از این 
مال باشد، مانند آنکه گوشت خوک به قصد 
خوردن توسط فرد مسلمان، خرید و فروش 
شود، هم معامله حرام، باطل و غیرشرعی 
است و هم استفاده از این مال، غیرشرعی 
و حرام اســت. ولی همین گوشــت خوک 
اگر توســط افراد غیرمسلمانی که خوردن 
گوشت خوک در دین آنها، حرام نباشد، به 
قصد خوردن، حتی در سرزمین های تحت 
حکومت نظام اســلامی مورد معامله قرار 
گیرد، محترم است و کسی نمی توان معامله 
بین این دو فرد غیرمسلمان را به علت حرام 

بودن مال مورد معامله، بر هم بزند.
با این توضیحات اگــر فرضاً خانمی قصد 
داشته باشــد مهریه خود را مال حرام ذاتی 
مانند حیوانی که فرضاً دارای قیمت بالایی 
است قرار دهد، به نظر می رسد چون قصد 
از این مهریه، یک عمل مشــروع و مباح و 
بلکه »مستحب مؤکد« مانند ازدواج است، 
نتوان به تعیین این مهر، ایراد شرعی وارد 

کرد.
با این تفاسیر سئوال اصلی اینجاست که به 
فرض حــرام بودن معاملات با بیت کوین، 
آیا می تــوان بیت کوین و ســایر ارزهای 
دیجیتالــی را مصداقــی از معامله با »مال 
حرام« دانســت؟ با در نظر گرفتن ملاک 
»معامله« که تبــادل دو مال یا منفعت یا 
حق با یکدیگر که در حقوق به آن »مال«، 
»ثمن« و در عبــارت کلی، »عوض« می 
گویند، می توان اینطــور نتیجه گرفت که 
معامله کــردن با بیت کویــن، بنا بر نظر 
علمای پیــش گفته، ولو آنکــه مهریه در 
عقد ازدواج باشــد، دارای اشکال است که 
پرداختن به جزییات آن، نیاز به اســتفتا از 

مراجع عظام تقلید دارد.
با این توضیحات، ابتدا به ساکن نمی توان 
گفت چــون بیت کوین، مصداق مال حرام 
است، پس مهریه قرار دادن آن، هم حرام 
اســت. همانطور که نمی توان مهریه قرار 
دادن ارز دیجیتــال را مصداقی از معامله با 
مال حرام، ندانست و احیاناً به اجرا گذاشتن 
مهریــه ای که بیت کوین تعیین شــده را 

»تحصیل مال از طریق باطل« نشمرد.
با وجود ایــن تفاصیل، برخی از حقوقدانان 
به دلایل متعددی متعقدند که بیت کوین 
را نمی توان مهریه قرار داد که در جای خود 

به آن پرداخته خواهد شد.

می توان مهریه را بیت کوین و ارزهای دیجیتال تعیین کرد؟

ارزهای دیجیتال میهمان جدید سفره های عقد
امید سلیمی بنی

 4۸0 میلیون تومان؛ نرخ دیه 
قتل غیرعمد در سال 1400

ســخنگوی قوه قضاییه از تایید حکم پرونده اکبر 
طبری در دیوان عالی کشــور خبر داد و گفت که 
این مرجع هنوز درباره عیسی شریفی اعلام نظر 

نکرده است.
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره پرونده طبری 
گفت: پرونده مهم و ویژه اکبر طبری بعد از آنکه با 
دادرسی عمیق و گسترده در دادسرا و دادگاه انجام 

شــد و حکم نهایی صادر شد. شــهریور ما اعلام 
کردیم که با تقاضای اعاده دادرســی محکومان 
به دیوانعالی ارسال شد.  در دیوان عالی رسیدگی 
و حکــم نهایی قطعــی در مورد طبــری صادر 
شــده و محکومیت طبری در ارتباط با رهبری و 
سردستگی باند ارتشــا که املاک متعدد و وجوه 
متعددی را بصورت رشوه از اصحاب پرونده ها اخذ 
کرده بودند و در نتیجه محکوم  به 3۱ سال حبس 
تعزیــری و پرداخت جزای نقــدی معادل قیمت 
اموال و وجوه ماخــوده و انفصال دایم از خدمات 

دولتی و اســترداد املاک شده بود  توسط دیوان 
تایید و قطعی شــده است. ایشان اتهامات متعدد 
دیگری مانند جعل اســناد رسمی و سواستفاده از 
اســناد و اعمال نفوذ در مقامات و  3 فقره اعمال 
نفوذ و  یک فقره قرض ورزی داشــت که  تایید 
شــد. در مورد اتهام پولشــویی برای دیوان عالی  
تردیدی پیش امده و دادگاه گفته  قانون پولشویی 
اخیرالتصویب است و با توجه به قانون جدید این 
اتهام مورد رســیدگی و رای مجدد است  ولی در 
مورد  سایر محکومیت های ایشان باید بگویم که  

به تایید دیوان  عالی رسیده و لازم الاجراست.
وی در پاسخ به سوالی درباره مبلغ دیه سال ۱۴۰۰ 
گفت: به موجب قانون در پایان هر سال باید مبلغ 
دیه توسط قوه قضاییه تعیین و تکلیف شود. این 
موضوع در دو جلسه متوالی روز گذشته و دوشنبه 
در شــورای عالی قوه قضاییه مطرح شــد. نهایتاً 
مصوبه ریاست قوه قضاییه این شد که برای سال 
۱۴۰۰ نرخ دیه قتل غیرعمد مسلمان ۴8۰ میلیون 
تومان باشــد و از اول فروردین سال ۱۴۰۰ لازم 

الاجرا است.
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حوادث

شکایت دو وکیل دادگستری از 
»ساسی« در دادسرا

دو وکیل دادگستری با ثبت دعوا در دادسرا، از ساسان حیدری 
یافته مشهور به ساسی مانکن، از او به دلیل انتشار ویدئو کلیپ 
حاوی تصاویر مبتذل و استفاده از فرد بدنام آمریکایی، شکایت 
کردند. علی نیک طبع، وکیل دادگســتری با بیان توضیحاتی 
درباره این شــکایت، با اظهار اینکه شــادی حق مســلم هر 
انسانی اســت و هیچ کس با نفس آن مشــکل ندارد، گفت: 
مشــکل آنجایی ظهور و بروز می کند که عده ای اعمال امثال 
آقای مشــهور به ساسی این حق را وســیله ای برای رسیدن 
به اهداف نادرســت خود قرار می دهنــد. وی تأکید کرد: وقتی 
ما در پرونده های کیفری وکالــت متهمی را به عهده داریم و 
ناخودآگاه کاملًا درگیر پرونده می شویم و به طبع این کسوت، 
بیشتر با جزئیات زندگی متهم آشنا می شویم می بینیم بسیاری 
از مجرمیــن علی الخصوص مجرمین برخــی جرائم خاص، 
دلیل و منشأ اصلی مرتکب شــدن به فلان جرم، به وضعیت 
دوران کودکی و نوجوانی آنها برمی گردد و اینطور نیســت که 
در بزرگســالی به صورت دفعتاً واحده و بدون مقدمه، شخصی 
تصمیم به ارتکاب جــرم بگیرد. این وکیل ادامه داد: قانونگذار 
هم در این خصوص کاملًا قاطعانه عمل کرده اســت تا حدی 
که می تواند مرتکب به ۱۰ ســال حبس محکوم شود و حتی 
اگر شــرایط دیگری هم داشــته باشــد می تواند عنوان افساد 
فی الارض را داشــته که البته تشخیص ارکان مادی و معنوی 
جرم با مقام قضائی است. سطح انتشار و گستردگی عمل فاسد، 
ســازمان یافته بودن یا نبودن و موارد دیگــر می تواند در این 
موضوع تأثیر حقوقی گذارد. نیک طبع ادامه داد: نکته قابل توجه 
اینکه برخلاف تصور بسیاری از مردم نه تنها این سخت گیری 
مخصوص کشــور ما نیست بلکه شــدت و حساسیت قوانین 
بســیاری از کشورهای غربی در خصوص موضوع ترویج فساد 
بین کودکان و نوجوانان )به طور کلی افراد زیر ۱8 سال( اگر به 
مراتب سخت گیرانه تر از ما نباشد، کمتر هم نیست. این وکیل 
همچنین با اظهار اینکه استفاده و نمایش خارج از قانون بازیگر 
معروف فیلم های مبتذل، ترویج و ترغیب به فســاد به صورت 
مستمر بسیار مشکوک است، گفت: مسلماً این موارد می تواند 
در تصمیم مقام محترم قضایی تأثیر گذارد. محمد گلعذار، دیگر 
وکیل دادگســتری که شــکایتی علیه ساسان حیدری به ثبت 
رسانده اســت، گفت: علت و انگیزه اصلی طرح این پرونده در 
وهله اول مخــدوش کردن عمدی تربیت کودکان و نوجوانان 
توســط آقای ساســان حیدری ملقب به ساسی مانکن است؛ 
هرچند می تواند دارای تالی فاسد برای عموم افراد جامعه باشد.

لیوان شیشــه ای را برداشــت و قطره هــای آب داخل آن را 
با دســتمال خشــک کرد سپس لیوان را به ســمت نور گرفت 
تا مطمئن شــود کاملًا خشک شــده و بعد هم آن را روی میز 
گذاشت. فتیله ای را وســط لیوان چسباند و مشغول گرم کردن 

پارافین بود که زنگ تلفن به صدا درآمد...
الو... شیرین... دخترم... حالت خوبه؟
سلام مامان قدسی. خوبم تو خوبی؟

- دخترم هیچ معلوم هست کجایی و چیکار می کنی؟ چرا خبری 
از خودت به ما نمی دی؟ پاشــو دست پسرتو بگیر بیا خونه ما. تا 
کی می خوای با درســت کردن چندتا شمع زندگیتو به سختی 
بگذرونی؟ من که هنوز نمردم که تو مجبور باشی با این وضعیت 

زندگی کنی!
- نگران من نباش مامان. نمی خــواد خودتو به خاطر من اذیت 
کنی. خودم مســبب اتفاقاتی هستم که برام افتاده و باید خودم 

هم تاوانش را بدم.
- دخترم به خاطر اون اتفاق خودت را سرزنش نکن. تو اون موقع 
کم ســن و بی تجربه بودی. دنیا که به آخر نرسیده. قرار نیست 
به خاطر یک اشتباه تا آخر عمر مثل همون شمع هایی که درست 

می کنی بسوزی و خودت و پسرت رو آب کنی!
- می دونم مامان ولی وقتــی به اون روزها فکر می کنم و یادم 
میفته که به حرف های شما و بابا بی توجهی کردم دلم می خواد 
بترکه. دلم خیلی گرفته، بغض دارم اجازه بده یکم بیشــتر تنها 

باشم تا با خودم کنار بیام بعد یه فکری می کنم....
پارافین روی گاز آنقدر داغ شده بود که صدای ریز قل قل کردن 
آن به گوش می رسید. شــیرین آن را برداشت و نخ چسبیده به 
لیوان را بلند کــرد و پارافین را آرام آرام داخل لیوان ریخت و در 
حالی که به آن خیره شــده و منتظر بود تا پارافین سرد شود به 
یکباره یاد گذشته ها افتاد. به روزهایی که تازه کیوان را دیده بود. 
کیوان سال ها پیش به عنوان راننده شخصی پدر شیرین استخدام 
شــده بود. پدر شــیرین صاحب یکی از بزرگترین کارخانه های 
چینی ســازی کشــور بود و خانواده شــان از جمله خانواده های 
متمول شهر بودند.کیوان صبح ها شیرین را به مدرسه می رساند 
و بعدازظهــر نیز او را به خانه برمی گرداند. اوایل فقط ســلام و 
خداحافظــی بود اما کم کم نگاه های معنــادار کیوان را از درون 
آیینه ماشــین حس کرد. شــیرین آن زمان دختری ۱6 ساله و 
کم تجربه بود که شــور جوانی و احساسات آنی اجازه نمی داد تا 
معنای نگاه های راننده 38 ساله شــان را بفهمد و تشخیص دهد 
که از روی عشق است یا هوس. چندماه بعد یک روز کیوان سر 
صحبت را باز کرد و به شیرین گفت که عاشق او شده اما به خاطر 

فاصله طبقاتی لب باز نکرده و عشــقش را سرکوب کرده است. 
حرف های کیوان آنقدر برای شــیرین جذاب بود که با لبخندی 
امیدبخش به کیوان فهماند نگران نباشد چرا که پاسخ او نیز به 
این عشق مثبت است.سه ماه بعد یک روز کیوان پس از تقدیم 
یک شاخه گل رز به شیرین گفت: عزیزم ما عاشقانه همدیگرو 
دوســت داریم و تصمیم به ازدواج داریم. قرارمان هم این است 
که جلوی هرمشــکلی بایســتیم اما من تعجب می کنم که چرا 

موضوعی به این مهمی را به خانواده ات نمی گویی؟
شیرین با نگرانی گفت: مطمئنم پدر و مادرم مخالفت می کنند.

- خب اول به مادرت بگــو و ازش بخواه هرطوری که می تونه 
پــدرت رو راضی کنــه. اصلًا بگو اگر موافقــت نکنید خودم را 
می کشم. مطمئن باش خانواده ات اونقدر دوستت دارند که حرفتو 
گوش می کنند. بالاخره شیرین تصمیمش را گرفت و موضوع را 
به مادرش گفت. قدســی پس از شنیدن این موضوع شوکه شد 
و چند دقیقه ای ســکوت کرد. آنقدر برایش سنگین بود که حتی 
نمی خواست به چشم های شــیرین نگاه کند. بعد از چند دقیقه 
هــم گفت: من فکر می کردم تو دختر عاقلی هســتی. چرا فکر 
کــردی من و پدرت با این تصمیــم موافقت می کنیم؟ تو هنوز 
یک محصلی. از آن گذشــته این پسره راننده ماست، من با چه 
رویی این موضوع رو به پدرت بگم، آگه ما یک روز حقوقش رو 
ندیم آهی در بســاط نداره. حتی همین پرایدی هم که زیر پاشه 

پدرت براش خریده!
- من نمی دونم و به ایــن چیزها هم کاری ندارم یا قبول کنید 

یا خودم را می کشم! من عاشق کیوانم و تصمیمم رو گرفتم!

اطلاع پدر از این موضوع بــا حکم اخراج کیوان و گرفتن پراید 
از او همراه شــد اما این کار نه تنها شــیرین را در رســیدن به 
کیوان منصرف نکرد بلکه او را مصرتر کرد تا تحت هر شرایطی 
به کیوان برســد. یک ماه گذشــت. از ناراحتی و غصه رنگ و 
رویی به شیرین نمانده بود. هرچقدر شیما و بابک و بردیا خواهر 
و برادرانــش با او صحبت کردند که اشــتباه می کنی و آینده ات 
را تباه نکن شــیرین فقط به تنهــا هدفش فکر می کرد تا اینکه 
خانواده اش به ناچار پذیرفتند که آنها با هم ازدواج کنند. شیرین 
و کیوان مدتی بعد عقد کردند و پس از مراسم ازدواج باشکوهی 
که پدر شــیرین همه مخارج آن را تقبل کرده بود، به خانه ای در 
شــمال تهران رفتند که آن هم هدیه پدر به دخترش بود. یک 
ســال بعد صاحب پسری شــدند و به ظاهر خوشبختی این زوج 
تکمیل شــد. خانواده شیرین نیز از اینکه دخترشان را خوشحال 
می دیدند احســاس رضایت داشتند. اما این خوشبختی زیاد دوام 
نیاورد و چند ماه بعد پدر شــیرین فوت کــرد. انگار با مرگ او 
خوشــبختی هم از خانه شیرین رخت بربست. پس از مرگ پدر 
خیلــی زود بحث انحصار وراثت ملک و املاک پدری شــیرین 
هم مطرح شد. شــیرین که به کیوان از چشم هایش هم بیشتر 
اطمینان داشت او را به عنوان وکیل خودش معرفی کرد و سهم 
چند ده میلیارد تومانی شیرین از ارث پدر به حساب کیوان واریز 
شد. همین موضوع باعث شــد رفته رفته رفتارهای کیوان تغییر 
کنــد. او به بهانه های مختلف از جمله راه اندازی یک کارخانه از 
اعتمادی که همسرش به او داشت سوء استفاده و کم کم خانه و 
پول های شــیرین را به نام خودش منتقل کرد. شیرین هم بدون 

هیچ فکری حرف شــوهرش را گوش می کــرد. در این میان 
چندباری قدسی و خواهر و برادران شیرین به او گفتند که اعتماد 
بیش از حد به همســرت نداشته باش. اما او توجهی نمی کرد. تا 
اینکه شــیرین به خاطر تغییر رفتارهای شوهرش به او مشکوک 
شــد و یک شب در حالی که او خواب بود تلفن همراهش را زیر 
و رو کرد و چشــمش به پیام های عاشقانه ای افتاد که میان او و 
زنی به نام سپیده رد و بدل شده بود. پیام ها نشان می داد که این 
رابطه مربوط به امروز و دیروز نیست و این دو نفر سال هاست که 
باهم در ارتباطند و کیوان برای رسیدن به شیرین و البته ارث و 
میراثش نقش عاشق پیشه ها را بازی کرده است. کیوان به سپیده 
قول داده بود که بزودی از شــر شیرین خلاص می شود و باهم 
زندگی مرفهی را شروع می کنند. این پیام ها آب سردی بود که 
بر سر شیرین خالی شد. تا صبح نخوابید و صبح زمانی که کیوان 
قصد خارج شدن از خانه را داشت به او گفت: من پشیمون شدم 
خانه را به نامم کن. پول هایم را که در حسابت هست به حساب 
خودم برگردان. کیوان که شــوکه شــده بود در حالی که سعی 
داشت با چرب زبانی همسرش را خام کند، گفت: من برای آینده 
تو و پســرمان تلاش می کنم، تو که به من اعتماد داشتی حالا 

چی شده که پشیمان شدی؟
شیرین گفت: من پول ها و خانه ام را می خواهم همین.

کیــوان به یکباره از کوره در رفت و گفت: کدام پول؟ کدام ارث 
و میراث؟ ســال ها برای پدرت کار کردم و حق و حقوقم را نداد، 
همه این پول ها ســهم خودمه! شیرین دیگر صدایی نمی شنید 
و کلمه ها مثل پتک بر ســر او کوبیده می شد. چند نفس کوتاه 
کشید و به یکباره گفت: نمی دونستم کنار یک آدم خائن زندگی 
می کنم که دلش از اول پیش زن دیگه ای بوده. توکه منو دوست 
نداشــتی چرا منو بدبخت کردی؟ از این خونه برو بیرون. کیوان 
لیوان آبی سر کشــید و با خونسردی گفت: این خونه مال منه. 
چند روزی بهت وقت می دم که وسایلت رو جمع کنی و با پسرت 
از خونه من بری. بعد هم کیفش را برداشت و رفت. این آخرین 
باری بود که شیرین و کیوان زیر یک سقف بودند و با هم حرف 
می زدند. اگرچه چند ماه بعد شــیرین و کیوان به صورت توافقی 
از هم جدا شــدند و حضانت پسرش را نیز گرفت اما برای پس 
گرفتن اموالش شــکایت دیگری نیز کرد تا شاید بتواند خانه و 
پول هایش را پس بگیرد امــا به دلایل متعددی همچون امضا 
و ثبت محضری و رسمی در انتقال مبالغ ارثیه و خانه نتوانست 
ریالی از دارایی اش را پس بگیرد... شیرین آتش شمع را فوت کرد 
و آن را کنار ســایر شمع ها گذاشت... 8۵، 86، 87... هنوز ۱3 تا 

شمع مانده تا کار سفارش امروزش تمام شود...

سوختن در آتش انتخابی اشتباه

سرقت مسلحانه از
خانه فوتبالیست معروف خارجی

پاری ســن ژرمن در هفته بیســت و نهم رقابت های 
لیگ فرانســه به مصاف نانــت رفت و با نتیجه دو بر 

یک شکست خورد.
دی ماریــا در ترکیــب اصلی پاری ســن ژرمن قرار 
گرفت اما او در نیمه دوم به خاطر اتفاق بســیار بدی 

که برای خانواده او رخ داد مجبور به ترک ورزشــگاه 
شد.

گزارش ها حاکی از این اســت که منزل این ســتاره 
آرژانتینــی درحالی که همســر و فرزندانش در خانه 
بودنــد مورد حمله مســلحانه و خشــونت آمیز قرار 

گرفت.
دی ماریا با چشــمان اشک بار ورزشــگاه پارک دو 

پرانس را ترک کرد و به خانه بازگشت.
هنوز جزییات بیش تری درباره این حمله منتشر نشده 

اســت اما خبرها حاکی از این اســت که این سرقت 
خشونت بار بوده است.

رادیو مونت کارلو نوشــت که ناصــر الخلیفی در بین 
دو نیمه از پوچتینو خواســت که دی ماریا را تعویض 
کند تا او به ســرعت به خانه برگردد و این بازیکن با 

چهره ای اشک بار و بسیار ناراحت به خانه برگشت.
دی ماریا نخســتین بازیکن پاری ســن ژرمن نیست 
که از خانه اش دزدی می شــود و این اتفاق برای چند 

بازیکن بزرگ دیگر تیم هم رخ داده است.

آگهی تغییرات شرکت کشت و صنعت دشت میر شرکت با مسئولیت محدود 
به شماره ثبت 3۲۴8۵ و شناسه ملی ۱۰۱۰۰77۹۲۹6 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱3۹7/۰۲/3۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: 
محل شرکت به: استان زنجان، شهرستان خدابنده، بخش مرکزی، دهستان 
حومه، روستا دوتپه سفلی، کوچه دشت میر، پلاک ۰، طبقه همکف کد پستی 
۴۵8۱۱۱763۱ انتقال یافت در نتیجه ماده 7 اساســنامه بشرح فوق اصلاح 

می گردد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری 

تهران )1111889(

 آگهی تغییرات موسســه اتحادیه صنف اتومبیل کرایه شهرستان بهارستان 
به شماره ثبت 3۰۱ و شناســه ملی ۱۴۰۰3۴۴6۴3۱ به استناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مــورخ ۱3۹۹/۰7/۱۴ و طبق مجوز 33۵6/۲۰ مورخ ۹۹/۱۲/۵ 
وزارت صنعت معدن و تجارت اســتان تهران تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: - 
امجداله طاهری به شــماره ملی 378۲۱۹۱۲۴۲ به سمت رئیس اتحادیه و 
علی النقی غلام پور به شماره ملی ۵87۹6۰۵۲۰۵ به سمت نائب رئیس اول 
اتحادیه و ابوالقاســم نصرتی اوغانی به شماره ملی ۱6۵۱۹۴۲۰6۴ به سمت 
نائب رئیس دوم اتحادیه و رضا عباســی نژاد به شماره ملی ۰3۱۰۲۴۲۵۹۲ 
به ســمت دبیر اتحادیه و سید محمد حســن هفت لنگ بختیاری به شماره 
ملی ۴۹۱۱۴۱7۰8۰ به سمت خزانه داراتحادیه انتخاب گردیدند -کلیه اسناد، 
اوراق بهادار، چک، ســفته، بروات قراردادها و عقود اسلامی با امضاء رئیس 
هیأت مدیره آقای امجداله طاهری به شماره ملی 378۲۱۹۱۲۴۲ و امضای 
ثابت خزانه دار آقای ســید محمد حسن هفت لنگ بختیاری به شماره ملی 
۴۹۱۱۴۱7۰8۰ و در غیــاب رئیس با امضاء نائب رئیس اول آقای علی النقی 
غلام پور به شماره ملی ۵87۹6۰۵۲۰۵ و ممهور به مهر اتحادیه معتبر است 
و نامه های عادی و اداری با امضاء رئیس هیأت مدیره آقای امجداله طاهری 
به شــماره ملی 378۲۱۹۱۲۴۲ و در غیاب او با امضاء نائب رئیس اول آقای 
علی النقی غلام پور به شــماره ملــی ۵87۹6۰۵۲۰۵ همراه با مهر اتحادیه 

معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران مرجع ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری رباط کریم )1111890(

 آگهی تغییرات شــرکت تعادل سازان صنعت با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت ۲۰3۱۲۰ و شناســه ملی ۱۰۱۰۲۴۴8۲7۴ به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ ۱3۹۹/۱۱/۰۴ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: - محل 
شــرکت در واحد ثبتی تهران به آدرس تهران شهرستان ری بخش فشاپویه 
دهستان حسن آباد روستای شهرک خودروهای فرسوده بزرگراه خلیج فارس 

ابتدای جاده قدیم قم پلاک ۱7۱۵ طبقه همکف کدپســتی ۱838۱۵3۰۱7 
تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 

سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری 
تهران )1111891(

 تأسیس شرکت با مسئولیت محدود دیبا صنعت راشا درتاریخ ۱3۹۹/۱۲/۱۹ 
به شماره ثبت ۵7۴6۹۹ به شناســه ملی ۱۴۰۰۹88۲87۱ ثبت و امضا ذیل 
دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی 
می گردد. موضوع فعالیت: توســعه در بــاره انواع قطعات صنعتی مکانیکی و 
الکتریکی نیروگاهی پالایشــگاهی صنایع ریلی خودرویی هوا فضا، طراحی 
تولید ساخت مونتاژ کلیه قطعات صنعتی، طراحی و تجهیز و راه اندازی خطوط 
تولید قطعات صنعتی و اتوماسیون، واردات تجهیزات مواد اولیه ماشین آلات 
و صنایع تبدیلی، واردات تکنولوژی صنایع مادر، مشــارکت و سرمایه گذاری 
در اجرای کلیه پروژه های تولیدی و صنعتی، تأمین نیروی انســانی مورد نیاز 
شرکت، فروش و خدمات پس از فروش کلیه قطعات و ماشین آلات صنعتی، 
انعقاد قرارداد با کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقــی، اخذ و اعطای نمایندگی 
شرکت های معتبر داخلی و خارجی، خرید و فروش و واردات و صادرات کلیه 
اقلام بازرگانی، شــرکت در کلیه مناقصات و مزایدات دولتی و خصوصی اعم 
از داخلی و بین المللی.، طراحی و ساخت انواع قالب های صنعتی، ساخت انواع 
جیک و فیکسچر های جوشکاری خمکاری و مونتاژ، راه اندازی سیستم های 
تمام رباتیک و ارائه خدمات رباتیک به شــرکت ها تهیه قطعات آنها، مشاوره 
جهت سیســتم های رباتیک صنعتی. واردات و صادرات ربات های صنعتی نو 
و دســت دوم، ارائه خدمات صنعتی لیزر شــامل برشکاری و حکاکی با لیزر، 
واردات و صادرات دســتگاه ها و قطعات و ســورس های لیزرهای پزشکی و 
صنعتی، ارائه خدمات پس از فروش برای دستگاه های لیزر. انجام آزمایشات 
مخــرب و غیر مخرب و کنترل کیفیت جــوش و لوله ها در صنایع مختلف 
بخصوص نفت و گاز و پتروشیمی )بجز استخراج و اکتشاف( و کشتی سازی 
در محیطهای خشــک و دریایی و در داخل و در خارج ازکشور بازرسی برای 
قطعات ابزار دقیق قطعات و ماشین آلات صنایع نفت و گاز و پتروشیمی )بجز 
اســتخراج و اکتشاف( و نیروگاه ها ازجمله توربین ها پمپ ها در داخل و خارج 
از کشــور. بازرســی فنی و نظارت بر صنایع دریایی طراحی و توسعه ابزارها 
و قطعات رادیو گرافی و کالیبراســیون ابزار رادیوگرافی تست قطعات صنایع 
هوایی وتعیین و قابلیت اطمینان قطعات حســاس، بازرسی و تست قطعات و 
لوله های معادن. لوله های معادن و ماشین آلات معادن بازرسی و تست انواع 
قطعات در صنایع دفاع، بازرســی ویژه جوش و لوله ها به وسیله رادیوگرافی ( 
تصویر برداری )صنعتی در صنایع مختلف به خصوص نفت گاز و پتروشیمی 
)بجز اســتخراج و اکتشاف( و صنایع کشتی ســازی و صنایع خودروسازی و 
صنایع غذایی. تعیین قابلیت اطمینان قطعات از روی تست های غیر مخرب 

و اندازه گیری میزان پرتوگیری کارکنان شرکت ها در صنایع مختلف و حفاظ 
سازی و استاندارد سازی محیط های دارای اشعه و مشخص کردن استانداردها 
بــرای کارکنانی که در معرض انواع پرتوهــای مضر قرار دارند. انجام و ارائه 
کلیه خدمات فنی آزمایشــگاهی جوش و بتن و خــاک، نصب و راه اندازی 
دســتگاه های های کنترل کیفی دستگاه های پرتو شناسی تخیصی. نصب و 
راه اندازی دستگاه های یون ساز. کنترل کیفی و تعمیر و واردات دوربین های 
پرتونگاری و دستگاه های مولد پرتو ایکس. ارائه کلیه فعالیت های تجاری و 
خدمات بازرگانی در زمینه خرید و فروش، تولید و صادرات و واردات تجهیزات 
صنعتی و کلیه کالاهای مجاز بازرگانی، گشــایش اعتبارات و آل/ سی برای 
شرکت نزد بانک ها، ترخیص کالا از گمرکات داخلی، اخذ و اعطاء نمایندگی 
کمپانیهای معتبر خارجی و داخلی، شــرکت در کلیه نمایشگاههای داخلی و 
بین المللی انعقاد قرارداد با کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقی، ایجاد شعب و 
نمایندگی در داخل و خارج از کشــور- اخذ وام و اعتبارات بانکی به صورت 
ارزی و ریالی از کلیه بانکهای داخلی و خارج، مشــاوره در جهت تجهیز خط 
تولید و ســاخت کارخانجات صنعتی )بعد از اخذ مجوزات مربوطه( درصورت 
لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت: از تاریخ ثبت 
به مدت نامحدود مرکز اصلی: استان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، 
شــهر تهران، محله داوودیه، خیابان ناز آفرین، خیابان شهید مهدی وزیری 
پور، پلاک 3۲، طبقه اول، واحد ۴ کدپستی ۱۵۴۵۹۴67۱۹ سرمایه شخصیت 
حقوقی عبارت است از مبلغ ۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه 
هر یک از شرکا آقای احسان صمدزاده زمینی به شماره ملی ۱36۲۲۹۰78۵ 
دارنده ۱۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال ســهم الشرکه آقای محمد پاشائی به شماره ملی 
۱۴۹۰۰۵77۰6 دارنده ۲۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال ســهم الشرکه آقای رضا محمدی 
حوریدرق به شــماره ملی ۱۴۹۰۲۴۰8۵3 دارنده ۲۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال ســهم 
الشــرکه اعضا هیئت مدیره آقای احســان صمدزاده زمینی به شــماره ملی 
۱36۲۲۹۰78۵ و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای 
محمد پاشائی به شماره ملی ۱۴۹۰۰۵77۰6 و به سمت رئیس هیئت مدیره 
به مدت نامحدود آقای رضا محمدی حوریدرق به شماره ملی ۱۴۹۰۲۴۰8۵3 
و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت مدیرعامل 
به مدت نامحدود دارندگان حق امضا: کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور 
شــرکت از قبیل چک، ســفته، بروات، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین 
کلیــه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره متفقاً 
همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه ثبت 

موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری 

تهران )1111892(

 آگهی تغییرات شرکت تعاونی نانو پویش یکتا به شماره ثبت ۲6۹ و شناسه 
ملی ۱۰۱8۲۰۰۰۵۰۱ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۰/۱۰/۱3۹۹ 

و باستناد مجوز شماره ۱7۵۲6۵/۱۰/۹۹۲ مورخه ۱3۹۹/۱۰/۰7 اداره تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی شهرستان پیشوا تصمیمات ذیل اتخاذ شد: -خانم نازنین 
فرهادیار به شــماره ملی ۰۰6۴۱۹7۵۹۱ به ســمت رئیــس هیئت مدیره و 
مدیرعامل و آقای احمد فرهادیار به شــماره ملی ۰۰۴۱۹۰۵8۹۱ به ســمت 
نایب رئیس هیئت مدیره و آقای فرزاد فرهادیار به شماره ملی ۰۰686۴۵۵6۲ 
به سمت منشی هیئت مدیره انتخاب شدند. -کلیه قراردادها و اسناد تعهدآور 
از قبیل چک، ســفته و بــرات و اوراق بهادار با امضــای مدیرعامل و احمد 
فرهادیــار )نایب رئیس هیئت مدیره( و در غیاب نایب رئیس هیئت مدیره با 
امضای فرزاد فرهادیار )منشی هیئت مدیره( و مهر شرکت معتبر خواهد بود 
و اوراق عادی با امضا خانم نازنین فرهادیار )مدیرعامل( و مهر شرکت معتبر 

خواهد بود. 
حجت اله قلی تبار سرپرســت اداره ثبت شــرکتها وموسسات غیرتجاری 
شهرستانهای استان تهران سازمان ثبت اسناد واملاک کشور اداره کل ثبت 
اسناد و املاک اســتان تهران مرجع ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری 

پیشوا )1111893(

آگهی تغییرات شــرکت مهندســی پیام اوران صنعت پویا سهامی خاص به 
شــماره ثبت ۱۴۱3۱8 و شناسه ملی ۱۰۱۰۱8۴33۰۵ به استناد صورتجلسه 
مجمــع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱3۹۹/۱۱/۰۱ تصمیمات ذیل 
اتخاذ شد: آقای امیر حسین بادپا به شماره ملی ۰۰7۵۲۲6۱۹7 بسمت بازرس 
اصلی و خانم مرجان جلالی به شــماره ملی ۰۰6۹۹۹۹686 بسمت بازرس 
علی البدل برای مدت یکســال مالی انتخاب شدند اعضاء هیئت مدیره برای 
مدت دو سال به قرار ذیل انتخاب گردیدند: آقای محمد عامری به شماره ملی 
6۴۲۹7۵38۰8 – آقای سید مجید چراغچی به شماره ملی ۰۰37۲۰7۵3۹ 

– خانم مهدیه شاکر آرانی به شماره ملی ۰3836۵8۵۱۹ 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری 

تهران )1112498(

 آگهی تغییرات شــرکت مهندســی پیام اوران صنعت پویا سهامی خاص به 
شــماره ثبت ۱۴۱3۱8 و شناسه ملی ۱۰۱۰۱8۴33۰۵ به استناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مورخ ۱3۹۹/۱۱/۰۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد: آقای سید مجید 
چراغچی به شماره ملی ۰۰37۲۰7۵3۹ به سمت عضو و رئیس هیت مدیره، 
آقای محمد عامری به شــماره ملی 6۴۲۹7۵38۰8 به سمت مدیر عامل و 
عضو هیئت مدیره و خانم مهدیه شاکر آرانی به شماره ملی ۰3836۵8۵۱۹ به 
سمت عضو و نایب رئیس هیئت مدیره انتخاب شدند حق امضا اوراق و اسناد 
بهادار و تعهدآور از قبیل چـــک، سفته، بروات و قراردادها و عقود اسلامی با 
امضاء نایب رئیس هیئت مدیره منفردا همراه با مهر شرکت معتبر خواهد بود. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری 

تهران )1112499(



w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

سلامت 6
چهار شنبه 27 اسفند ماه 1399، سال ششم،  شماره 214

بســیاری از افراد به دلیل عدم آگاهی، 
دچــار مشــکلاتی در زندگی مشــترک 
می شوند که ریشه در نارضایتی در روابط 
جنســی دارد. اهمیت دادن به مســائل 
جنسی، یک امر بســیار مهم در کیفیت 
زندگی زناشــویی اســت. زوجیــن باید 
اطلاعات کافی از چگونگی بهبود رابطه 
باشــند، چراکه بسیاری  جنسی داشــته 
از افــراد به دلیــل عدم آگاهــی، دچار 
مشــکلاتی در زندگی مشترک می شوند 
که ریشــه در نارضایتی در روابط جنسی 
دارد. به همین دلیل امروز در این مطلب، 
خوراکی های مؤثر در تقویت قوای جنسی 
در مردان را به شما معرفی خواهیم کرد. 

با ما همراه باشید.
نشانه های پایین بودن قوای جنسی ��

معمولًا در مردانی که دچار ضعف جنسی 
هســتند و از قوه جنسی بالایی برخوردار 
نیستند، انزال خیلی ســریع اتفاق افتاده، 
نعوظ مناسبی ندارند، مدت زمان ارگاسم 
در آن ها کم اســت، توانایی انجام کامل 
رابطه را نداشــته و ارضاء نمی شــود که 
ایــن عوامــل می تواند به دلیل ســطح 
تستوســترون پایین، ســطح اســتقامت 
ضعیــف، ناتوانــی جنســی، اضطراب و 
پریشانی و ابتلا به برخی بیماری ها باشد.

۱. گوجه فرنگی ��
گوجه فرنگی حاوی آنتی اکســیدان ها و 
ویتامین های لازم برای تولید تستوسترون 
و اســپرم اســت و منبعی قــوی از مواد 
محرک جنسی اســت. رادیکال های آزاد 
در سرم خون می توانند تاثیرات منفی در 
بدن مردان از جمله تأثیر بر اسپرم مردان 
و ناباروری آن ها شــوند و مصرف گوجه 
فرنگی به دلیل سرشــار بــودن از آنتی 
اکســیدان های مختلف خصوصاً به دلیل 
می تواند  لیکوپن،  اکسیدانی  آنتی  ویژگی 
باعث کاهش رادیکال های آزاد شده و از 
تأثیر رادیکال های آزاد در اسپرم خودداری 
کرده و باعث بازگرداندن فعالیت اسپرم و 

قدرت باروری در فرد شوند.
۲. شکلات تلخ ��

شکلات تلخ ســطح هورمون سروتونین 
و دوپامیــن را در مغز افزایــش داده در 
نتیجه احساس خوشــحالی حاصل شده 
و استرس ازبین می رود. همچنین کاکائو 
افزایش  جریان خون را در ســرخرگ ها 
داده و رگ های خونی را شل می کند پس 
می تواند در افزایش میل جنســی و خون 
رسانی به دستگاه تناسلی مؤثر واقع شود.

همچنین در کاکائو دو ترکیب به نام های 
فنیلتیلامیــن و آلکالوئیــد وجــود دارد. 
فنیلتیلامیــن بــا افزایــش جریان خون 
احساسات مثبت را در حین فعالیت جنسی 
بالا برده و کافئین موجــود در آلکالوئید 
باعث می شود سطح انرژی افزایش یافته 

و نعوظ پایدارتر باشد.
۳. انجیر ��

انجیر باعث تقویت قوای جنسی در مردان 
افزایش کیفیــت زندگی  می شــود و به 
جنسی در مردان کمک زیادی می کند، به 
طور کلی میوه انجیر حاوی مقادیر زیادی 
اســید آمینه های مهمی اســت که باعث 
تقویت میل جنســی و افزایش استقامت 
جنســی می شود، یکی از دلایل استقامت 
جنسی کم و عدم تمایل به رابطه جنسی، 
کمبود اســید آمینه های مورد نیاز در بدن 

است.
۴. فلفل قرمز ��

فلفل قرمز باعث افزایش متابولیسم بدن 
و تحریــک اندروفین شــده و در نتیجه 
ضربان قلب تسریع و میل جنسی افزایش 

خواهد یافت.
۵. سیر ��

ســیر یکــی از تقویــت کننده های میل 
جنســی اســت که موجب تقویت جریان 
خون اندام های جنســی می شــود که در 
نتیجه قدرت نعوظ و اســتقامت جنســی 
را بهبــود می بخشــد، اما بــه دلیل طبع 
بســیار گرم سیر، مصرف آن برای تقویت 
قوای جنســی فقط برای افراد سرد مزاج 
مناسب اســت و در افراد گرم مزاج تأثیر 
عکس داشته و موجب افت میل جنسی و 

تضعیف قوای جنسی خواهد شد.
۶. چای سبز ��

چای ســبز سرشــار از ترکیبــی به نام 
کاتچین اســت که باعث می شود چربی 
شکمی از بین رفته و ظرفیت کبد بجای 
تجمع چربی، انرژی تولید کند، اما علاوه 
بر این کاتچیــن رادیکال های آزادی که 
باعث آسیب به رگ های خونی می شود را 
نابــود کرده و توانایی حمل ونقل خون را 
افزایش می دهد در نتیجه جریان خون به 

دستگاه تناسلی افزایش میابد.
۷. سیر ��

ســیر یکــی از تقویــت کننده های میل 
جنســی اســت که موجب تقویت جریان 
خون اندام های جنســی می شــود که در 
نتیجه قدرت نعوظ و اســتقامت جنســی 
را بهبــود می بخشــد، اما بــه دلیل طبع 
بســیار گرم سیر، مصرف آن برای تقویت 
قوای جنســی فقط برای افراد سرد مزاج 
مناسب اســت و در افراد گرم مزاج تأثیر 
عکس داشته و موجب افت میل جنسی و 

تضعیف قوای جنسی خواهد شد.
۸. پسته ��

پســته سرشــار از عنصر روی می باشد و 
می تواند عملکرد نعوظ را بهبود بخشــیده 
و یک محرک قوی برای افزایش جریان 
خون محســوب شــود در نتیجه ارگاسم 
عملکــرد بهتــر و میل جنســی افزایش 

خواهد یافت.
۹. زنجبیل ��

زنجبیل یکی دیگر از مواد غذایی اســت 
کــه با کمک به افزایــش جریان خون و 
بهبود سلامت شــریان ها میل جنسی را 
افزایش می دهد. براساس یک مطالعه در 
ژورنــال بین المللی قلب و عروق مصرف 
یک قاشق چای خوری زنجبیل چندبار در 
هفته باعث می شود قلبی سالم نیز داشته 

باشید.
۱۰. زعفران ��

زعفــران ادویه ای با طعم و عطر بســیار 
دلچسب است که خواص بسیاری، چون 
اثر ضد افســردگی، شــادی آور، کاهش 
دهنده اســترس و تقویــت کننده قوای 

جنسی را دارد.
۱۱. تخمه کدو ��

مصرف یک مشــت تخمه کــدو هنگام 
خواب باعث می شــود روحیه شــما بطور 

موثــری بــالا رود، زیرا حاوی اســید 
آمینه ای موســوم به تریپتوفان است که 
به تولید سروتونین در مغز کمک می کند. 
تخمه کدوهمچنین سرشار از زینک بوده 
که سلامت جنســی را در مردان افزایش 

می دهد.
۱۲. توت فرنگی ��

تــوت فرنگی یک میوه سرشــار از آنتی 
آکســیدان و ویتامین C است که هم به 
بهبود تولید اسپرم در مردان کمک کرده 
و به طور کلی به دلیل بهبود گردش خون 
در بدن برای ارتقاء عملکرد جنســی هم 
در مردان و هم در زنان بسیار مفید است.

۱۳. موز ��
موز سرشــار از پتاسیم است که به خنثی 
کردن ســدیم در غذا می پردازد. غذاهای 
شــور باعث کاهش جریان خون شده در 
نتیجه نعوظ و ارگاســم دشوار خواهد شد. 
علاوه براین، موز حــاوی آنزیم بروملین 
و وویتامین اســت که باعث تقویت قوای 
جنســی و افزایش انرژی حیــن فعالیت 

جنسی می شود.
۱۴. عسل ��

عســل به دلیل وجــود ویتامین B باعث 
تولید هورمون تستوسترون در فرد شده و 
سلامت جنسی و قوانی جنسی را در فرد 
تقویت می کند. عسل خالص و گرماندیده 
به دلیــل دارا بودن ویتامین E، روی و ... 
می تواند به عنوان یک محرک جنســی 

تأثیر گذار باشد.
۱۵. سیب زمینی ��

سیب زمینی شــیرین منبع عالی پتاسیم 
اســت، این ماده مغذی اثرات نفخ سدیم 
را ازبیــن برده و گــردش خون را تقویت 
می کنــد، همچنین باعث می شــود میل 
جنســی افزایش یافته و خلــق و خو نیز 
بهبــود یابد. طبق مطالعات انجام شــده 
کاهش ســطح پتاســیم با افسردگی نیز 

مرتبط خواهد بود.
۱۶. اسفناج ��

هنگامــی که اســید آمینه های اســفناج 
به اکســید نیتریک تبدیل شــده و باعث 
افزایش قدرت ماهیچه های آلت تناسلی، 
شــروع و حفظ نعوظ و بــرای بهبود زود 

انزالی نیز مفید خواهد بود.
۱۷. ماهی های چرب ��

ماهی های آب سرد مانند سالمون، ساردین 
و ماهی تن سرشار از اسیدهای چرب امگا 
3 هستند. این ماده مغذی نه تنها قلب را 
سلامت نگه می دارد بلکه سطح دوپامین 
را در مغــز افزایــش می دهــد در نتیجه 
گردش خون افزایش یافته و میل جنسی 
برانگیخته خواهد شــد. دوپامین همچنین 
باعث می شود احســاس ارامش بیشتری 
داشته باشید در نتیجه احساس رضایت از 

رابطه جنسی خواهید داشت.
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نحوه فعالیت مطب ها و بیمارستان های 
خصوصی در دومین نوروز کرونایی

معاون فنی و نظارت ســازمان نظام پزشــکی کشــور نحــوه فعالیت 
بیمارستان های خصوصی، مطب ها و داروخانه های بخش خصوصی را 
در ایام نوروز تشریح کرد. دکتر محمد جهانگیری درباره وضعیت فعالیت 
بیمارستان های خصوصی و مطب ها در نوروز ۱۴۰۰، گفت: بیمارستان ها 
و مراکز درمانی خصوصی که به صورت شــبانه روزی فعالیت می کنند، 
فعالیت هایشــان را ماننــد قبل انجام می دهند و بیمــاران را به صورت 

اورژانس می پذیرند و اقدامات درمانــی لازم را انجام می دهند. حتی با 
توجه به اینکه توصیه شــده که مسافرت نداشته باشید و مسافرتی هم 
نباید انجام شود، شاید در بعضی از ایام تعطیلات، فقط حجم فعالیت ها 
کاهش یابد و در ســایر روزهــا حجم فعالیت ها هــم مطابق روزهای 
عادی خواهد بود و بیمارســتان ها و درمانگاه های شبانه روزی ما چه در 
حوزه پزشکی و چه دندان پزشــکی کاملا فعال خواهند بود. وی افزود: 
داروخانه های شــبانه روزی مان هم فعالیت خودشان را در نوروز دارند و 
مشــکلی در این زمینه هم وجود ندارد. سایر داروخانه ها هم در روزهای 
غیرتعطیل فعالند. جهانگیری درباره وضعیت فعالیت  مطب های پزشکی 
نیز گفت: در زمینه مطب ها ما مانند سنوات قبل توصیه های لازم را انجام 

دادیم و نظام پزشــکی ها اقدامات لازم را برای هماهنگی ها با مطب ها 
انجام داده اند. ما اعلام کردیم که با شــبکه های بهداشــت و درمان هر 
منطقه هماهنگ باشند و در زمینه فعالیت مطب ها در حوزه های مختلف، 
اطلاع رســانی محلی را انجام دهند. امسال هم با توجه به توصیه های 
انجام شــده مبنی بر عدم ســفر، بنابراین فعالیت ها خیلی تحت الشعاع 
قــرار نمی گیرد. وی گفت: طبق تجربه ســنوات قبلی درصد بالایی از 
ارائه خدمات در نوروز در بخش خصوصی نیســت. به طور کلی در حوزه 
بستری بیشتر بیمارستان های دولتی فعالند، اما به نسبت کاهش خدمات 
که در نوروز به طور کلی میزان خدمات کاهش می یابد، باز هم ۲۰ درصد 
ارائه خدمات در حوزه بستری در بخش خصوصی است و انجام می شود. 

در دوره ای زندگی می کنیم که مراقبت از ظاهر به یک ضرورت 
تبدیل شده است. با اینحال بسیاری از ما فکر می کنیم که فقط 
قسمت های قابل مشــاهده بدن مثل صورت، گردن و دست ها 
به مراقبت نیاز دارند و شــمار کمی از مردم نگران قسمت های 

نامرئی بدن هستند که می تواند سن ما را مشخص کند. 
۱- مردمک چشم ��

گذر زمان می تواند می تواند عضلات کوچکی که مردمک چشم 
را کنترل می کند کوچک کند. در نتیجه مردمک چشم کوچکتر 
می شــود و به تغییرات نور کمتر پاسخ می دهد. به همین دلیل 
است که افراد 6۰ ساله در مقایسه با افراد ۲۰ ساله به 3 برابر نور 
بیشتر برای مطالعه نیاز دارند. مردمک کوچکتر می تواند دیدن در 
شب را دشوارتر کند. راه جلوگیری: متاسفانه بسیار سخت است 
که از تغییرات درون چشــم جلوگیری کرد. معاینه پزشــکی به 
طور منظم، رژیم غذایی مناسب و حفظ سطح قند و فشار خون 

می تواند از چشم شما در پیری محافظت کند.
۲- زیر بغل ��

این قسمت از بدن نیز می تواند سن شما را بیان کند. پوست این 
قسمت بسیار حساس است و خیلی زود می تواند قابلیت ارتجاعی 
خود را از دست بدهد. راه جلوگیری: زیربغل شما نیز مانند مانند 
شکم شما نیاز به ورزش و نرمش دارد. پس از این به بعد به این 

قسمت از بدن خود نیز توجه کنید.
۳- زانوها ��

زانوهای شــما مدام در حال حرکت اند. پس جای تعجب نیست 
که پوست آن ها کشــیده شود. در حقیقت عضلات و رباط های 
زانو با افزایش ســن تحلیل می روند و ضعیف می شوند که روی 
ظاهر آن ها تأثیر گذاشــته و درد و ناراحتی را به بار می آورد. راه 
جلوگیری: متاسفانه راهی وجود ندارد تا از پیری زانو جلوگیری 
کرد. اما با ورزش و پیاده روی می توان از پیری آن جلوگیری کرد.

۴- پاها ��
تغییراتی که با افزایش سن در سطح هورمون ها رخ می دهد لایه 
خارجی پوست ما را ضخیم تر می کند. در حقیقت بافت زیرپوستی 
با افزایش سن نازک می شــود. در نتیجه پوست خکشیده شده 
و ســفت می شــود. این امر به ویژه در پا بیشــتر رخ می دهد و 
پوست سفت و ترک می خورد. راه جلوگیری: هر روز از مرطوب 

کننده های پوست استفاده کنید. 
۵- لگن ��

یافته ها حاکی از آن اســت که لگن با افزایش ســن باریک تر 
می شود. استخوان های این قسمت از بدن وقتی زن هنوز جوان 
اســت باز هم در حال رشــد اســت اما وقتی به اواسط و اواخر 
بارداری می رســد، روند معکوسی برقرار می شود. بنابر این لگن 
یک زن 7۰ ســاله 8 درصد از یک زن میانسال کوچک تر است. 
راه جلوگیری: شوربختانه کار خاصی نمی توانید انجام دهید. تنها 
کاری که می توانید انجام دهید آن اســت که از استخوان های 

خود مراقبت کنید. 
۶- لب ها ��

لب های ما با افزایش ســن کوچکتر می شود و خطوط آن ها از 
بین می رود. این اتفاق به دلیل کم شــدن کلاژن در بدن ما رخ 
می دهد. این ماده در بدن خاصیت ارتجاعی را به لب ها می بخشد 
و به آن شــکل می دهد. راه جلوگیری: می توانید با موادی که از 

اشعه UV جلوگیری می کند استفاده کنید.
۷- بینی ��

دلیل اینکه بینی بزرگ تر و افتاده تر می شــود این است که کشش 
جاذبه زمین و تجزیه کم کم پروتئین، کلاژن و الاستین در پوست 
و به ویژه پوست بینی شما کم می شود. راه جلوگیری: این اتفاق که 
برای بینی می افتد کاملًا طبیعی است و نمی توان از آن جلوگیری 

کرد اما می توان با کانتور کردن ظاهر بینی را اصلاح کرد.
۸- موها ��

موی سفید یکی از بارزترین نشانه های پیری است. اما بجز آن 
ضخامت و ســاختار آن نیز در طی پیری دچار تغییر می شــود. 
مو نازک تر و براق تر می شــود و فولیکول ها تولید مو را متوقف 
می کنند. نتیجه آن است که موها کم می شوند و پوست سر نمایان 
می شود. راه جلوگیری: نمی توانید زمان را به عقب برگردانید. اما 
می توانید روند پیری موهایتان را کندتر کنید. برای انجام اینکار 
از محصولات بهداشتی استفاده کنید. از مرطوب سازی و تغذیه 
موهای خود نیز غافل نشــوید. زیاد از شــامپو استفاده نکنید و 

حداقل یکبار در هفته موهای خود را بشویید.
۹- ابروها ��

ابروهای ما طی افزایش ســن لاغر شــده و درخشش و رنگ 
خود را از دســت می دهند. در نتیجه آن ها تا نامرئی شدن پیش 
می روند. راه جلوگیری: شــما می توانید بــا کمک محصولات 
آرایشی بهداشتی که در خانه نیز یافت می شود ابروهای خود را 

به حالت اول برگردانید. 
۱۰- مژه ها ��

سطح هورمون استروژن که هورمون جوانی و سلامت پوست و 
مو اســت، به تدریج با افزایش سن کاهش می یابد. این کاهش 
مژه ها را هم تحت تأثیر خود قرار می دهد. آن ها کم کم کوتاه تر 
و شــکننده تر می شــوند. راه جلوگیری: برای جلوگیری از آن 
متخصصین پیشــنهاد می کنند که قبل از خواب آرایش خود را 

پاک کنید. 
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هر چه می گذرد افراد بیشتری تصمیم به وگان شدن می گیرند. 
ایــن کار نه تنها می تواند تغییراتی در بدن ایجاد کند بلکه اثر 
مثبتــی هم بر کره زمین دارد. وگان هــا می توانند تجربیاتی 
متفاوت از افراد گوشتخوار و گیاهخوار داشته باشند، از سلامت 

مفصل ها و استخوان های آن ها گرفته تا کیفیت خوابشان.
۱- ممکن است خواب بهتری داشته باشید ��

چــون وگان هــا در مجموع مــواد غذایی فیبردار بیشــتر و 
چربی های اشــباع شــده کمتر می خورند. تحقیقات نشــان 
داده این شــاید بهترین روش برای داشتن یک خواب خوب 
شبانه باشــد. کســانی که رژیم غذایی گیاهی دارند احتمالًا 
کربوهیدرات های پیچیده کمتر می خورند. این کربوهیدرات ها 
باعث ترشح سروتونین می شــوند، امری که به خوابیدن شما 
کمک می کند. این بدان معنی اســت که خوردن مواد غذایی 
نشاسته دار مثل برنج و سیب زمینی پیش از خواب می تواند به 

برخورداری از یک خواب بهتر شبانه کمک کند.
۲- ممکن است مقداری وزن کم کنید ��

تحقیقات متعدد نشــان داده وگان شــدن بر وزن بدن تأثیر 
می گذارد. در تحقیقی، هم افراد بزرگســال و هم کودکانی که 
رژیم وگان داشــتند پروتئین، کلســترول و چربی اشباع شدهٔ 
کمتــری مصرف می کردند. کودکانی که وگان بودند در مدت 
برگزاری پژوهش، به طور متوســط، ۱/3 کیلوگرم وزن کرده 

بودند.
۳- هورمون هایتان می توانند تغییر کنند ��

سویا گرچه می تواند جایگزین مناسبی برای گوشت باشد، اما 
مصرف زیاد آن می تواند آثار منفی بر بدن داشته باشد. این امر 
زمانی رخ می دهد که به جای گوشــت مرتباً از پروتئین سویا 
استفاده کنید. تحقیقات نشان داده مصرف زیاد سویا می تواند 
غده تیروئید را مختل کند، غــده ای که کار کنترل و متعادل 
کــردن هورمون های بدن را برعهده دارد. این امر می تواند به 
برهم خوردن تعادل هورمون ها منجر شود، بنابراین بهتر است 

به دنبال جایگزین های دیگری برای گوشت باشید.
۴- التهاب مفصل هایتان کمتر می شود ��

مــواد غذایی مانند کره، پنیر و برگرها به دلیل چربی اشــباع 
شدهٔ زیادی که در خود دارند می توانند، باعث التهاب مفصل ها 
شوند. تحقیقات جدید نشان می دهد رژیم های غذایی گیاهی 
به ویژه رژیم وگان می توانند به رفع نشــانه های روماتیســم 
مفصلی کمک کنند. یک علت این مسأله آن است که وگان 
ها چربی اشباع شدهٔ زیادی مصرف نمی کنند و یک علت دیگر 
اینکه این افراد مواد غذایی ضد التهاب بیشتر مصرف می کنند.

۵- مواد غذایی مزهٔ دیگری برایتان پیدا می کنند ��
کنار گذاشــتن رژیمی مملــوء از مواد فاقــد ارزش غذایی و 
فرآورده هــای حیوانی کــه نمک، چربی و قنــد زیادی دارد، 
می تواند بر پرزهای چشایی شما اثر بگذارد. با روی آوردن به 
یک رژیم غذایی گیاهی و قطع مصرف فرآورده ها و چربی های 
حیوانی، حساســیت پرزهای چشــایی تغییر می کند. این امر 
می تواند به معنی علاقمند شدن شما به مواد غذایی باشد پیش 

از این هرگز علاقه ای به آن ها نداشتید.
۶- بیشتر نفخ می کنید ��

مصرف زیاد سبزیجاتی همچون کرم بروکسل، کلم بروکلی و 
کلم ممکن است باعث تولید گاز بیشتر در معده شود. این امر 
باعث نفخ می شــود چون بدن قادر به پردازش آن همه فیبر 
نیست. بنابراین توصیه می شود در رژیم وگان آب زیاد بنوشید 
تا دستگاه گوارشتان بتواند مواد غذایی را به درستی هضم کند.

۷- ممکن است پوستتان صاف تر شود ��
مواد غذایی که می خوریم می توانند مســتقیماً بر پوست ما اثر 
بگذارند. تحقیقات می گوید رژیم های غذایی گیاهی می توانند 
جوش ها را از بین ببرند و در مجموع ســلامت پوست را ارتقا 
دهند. کاهش مصرف مواد لبنی و خوردن بیشــتر مواد غذایی 
که آنتی اکسیدان طبیعی محسوب می شود، ممکن است لطفی 
به پوستتان باشد. از قرار معلوم مصرف زیاد مواد لبنی ممکن 
اســت اثر منفی بر پوست داشته باشد که علت آن هورمون ها 
و اســتروئیدهایی است که به طور طبیعی در این محصولات 

وجود دارد.
۸- بوی بدنتان تغییر می کند ��

گرچه خوردن گوشــت می توانــد باعث آزاد شــدن بوهای 
ناخوشایندی از بدن شود، اما سبزیجات و حبوبات هم می توانند 
بــوی بدن را تغییر دهند. برخی ســبزیجات مانند کلم و پیاز، 
گوگــرد طبیعی زیادی در خود دارند. وقتــی رژیم غذایی تان 
مملوء از چنین سبزیجاتی باشد، عرق و نفستان بویی شبیه به 

مواد غذایی پیدا می کند که در بدنتان تجزیه می شود.
۹- انرژی بیشتری پیدا می کنید ��

از قــرار معلوم رژیم وگان می تواند به افزایش ســطح انرژی 
کمک کند. هضم رژیم های غذایی گیاهی برای بدن ساده تر 
اســت، یعنی کار زیادی از آن نمی کشــد. کار بیش از اندازهٔ 
دســتگاه گوارش باعث می شود احســاس سستی کنید و کم 
انرژی باشــید. بنابراین با داشــتن رژیم وگان می تواند انرژی 
بیشــتری داشــت و ممکن است متوجه شــوید که بازدهی 

بیشتری در طول روز دارید.

بعد از وگان شدن
چه تغییراتی در بدن رخ می دهد؟

اگر زخم معده دارید، این ۶ خوراکی را هر روز بخورید
زخم معــده خود را با درد و ســوزش در ناحیه شــکم، 
احساس سنگینی و ریفلاکس، استفراغ و حتی خونریزی 
معده نشــان می دهد. در این میان انواع مختلفی از غذاها 
وجــود دارد که می تواند به تنظیم pH معده کمک کند و 
با کاهش اسید معده، علائم این عارضه را کاهش دهد.

ایرنا زندگی: زخم معده عارضه ای اســت که در غشــای 
مخاطی در اثر تولید بیش از حد اســید ایجاد می شــود. 
شــایع ترین علت ایجــاد زخم معده رشــد باکتری های 
هلیکوباکتر پیلوری است. البته این عارضه می تواند ناشی 
از مصرف بیش از حد برخی داروها نیز باشــد. این نکته 
ثابت شــده که مصرف مواد غذایــی با خاصیت قلیایی و 

ضد التهابی به بهبود علائم زخم معده کمک می کند.
زخم معــده خود را با درد و ســوزش در ناحیه شــکم، 
احساس سنگینی و ریفلاکس، استفراغ و حتی خونریزی 
معده نشــان می دهد. در این میان انواع مختلفی از غذاها 
وجــود دارد که می تواند به تنظیم pH معده کمک کند و 
با کاهش اسید معده، علائم این عارضه را کاهش دهد:

هویج ��
هویج یکی از ســبزیجات توصیه شــده برای مبتلایان 

به زخم معده است. این ســبزی دارای خواص قلیایی و 
شــفابخش بوده و حتی درمان کننده زخم های روده نیز 
هست. وجود فیبر در این ســبزی منجر به پیشگیری از 

یبوست و بواسیر می شود.
سیب ��

بــا توجه به غلظــت بالای مواد مغذی ضروری، ســیب 
یکــی از محبوب ترین میوه ها با خاصیت دارویی اســت. 
این میوه حاوی اســیدهای آلی بوده که به عنوان تنظیم 
کننده سیستم گوارش عمل می کنند. مصرف سیب برای 
تسکین زخم معده، گاســتریت، یبوست و اسهال توصیه 

می شود.
آلوئه ورا ��

کریستال های گیاه آلوئه ورا خاصیت ضد میکروبی دارند. 
اگر شــما دچار زخم معده هســتید، می توانید با مصرف 
این گیاه تولید بیش از حد اســید و تحریک مخاط معده 
را کنترل کنید. مصرف آلوئه ورا باعث مهار رشــد بیش 
از حد باکتری های هلیکوباکتر پیلوری می شــود و بافت 
آسیب دیده ناشی از اسید بیش از حد را بازسازی می کند.

موز ��

این میوه غنی از نشاسته و ترکیبات قلیایی است که پس 
از جذب در بــدن، منجر به تنظیم pH معده می شــوند. 
خــوردن موز به بهبود زخم معده کمــک می کند و مواد 
مغذی آن بافت های آسیب دیده معده را درمان می کنند. 
مصرف موز ناراحتی ناشی از ریفلاکس اسید و گاستریت 

را کاهش می دهد.
سیب زمینی ��

سرشــار از نشاســته، فیبر و آنتی اکسیدان ها برای بهبود 
روند هضم اســت. ســیب زمینی حــاوی مولکول ها و 
ترکیباتی اســت که خواص آنتی باکتریایی دارد، سوزش 
شــکمی را کاهش می دهد و تورم و ریفلاکس را متوقف 

می کند.
دانه کتان ��

وقتی این دانه ها را با آب آغشــته می کنید، ماده ژلاتینی 
اطــراف آن ها را دربر می گیرد که برای درمان زخم معده 
بســیار مفید اســت. مصرف این دانه ها التهاب و سوزش 
ناشــی از زخم معده را کاهش می دهــد. دانه های کتان 
سرشــار از اســیدهای چرب امگا 3 و فیبر است و برای 

ترمیم بافت معده مفید به نظر می رسد.

گلریز برهمند محمد سرپناه 
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اپلیکیشن Wombo جدیدترین ابزار دیپ 
فیک و لب خوانی

شما نیز اگر از کاربران فعال عرصه دنیای مجازی باشید، بدون شک دست 
کم یک بار با ویدیویی از اپلیکیشن Wombo که روی صفحه نمایش شما 
 Street Fighter رژه رفته مواجه شده اید. شاید مربوط به شخصیت ریو در
باشد که آهنگ Witch Doctor باشد یا اخیراً که سه نیروی فدرال ایالات 
 Never Going to Give متحده که در حال لــب خوانی هماهنگ آهنگ
You Up از ریک اســتلی هســتند. هر کلیپ حاوی حرکات و ژست های 

بزرگنمایی شــده صورت و گاهی اوقات انیمه های ترســناک و عجیب و 
غریب است. این کلیپ ها مسخره و جالب بوده و البته نگاهی مفید به شرایط 
کنونی تکنولوژی دیپ فیک. اپلیکیشن Wombo بعد از یک فرآیند توسعه 
کوتاه، ماه گذشته در کانادا معرفی شد. بن-زیون بنخین خالق و مدیرعامل 
اپلیکیشــن Wombo در مصاحبه با The Verge گفته است: »در آگوست 
۲۰۲۰ ایده خلق اپلیکیشــن Wombo در حالی که در پشت بام همراه هم 
اتاقی ام در حال کشیدن سیگار بودم به ذهنم خطور کرد. همیشه حوزه هوش 
مصنوعــی را دنبال کرده ام، حوزه تقلید را دنبال کرده ام، حوزه دیپ فیک را 
دنبــال کرده ام و فرصت را برای چیزی جذاب مغتنم دیدم«. در عرض تنها 
چند هفته، بنخین می گوید که اپلیکیشــن Wombo بیش از ۲ میلیون بار 

 Wombo در سراســر دنیا دانلود شده است. استفاده از اپلیکیشن دیپ فیک
رایگان و بســیار ساده است. تنها کافی است تصویری از صورت خود گرفته 
یا تصویری را آپلود کنید و ســپس این عکس به طــور خودکار با یکی از 
ترانه های موجود در اپلیکیشن همگام سازی شده و حرکات لب عکس شما 
با آن ترانه هماهنگ می شود انگار که خودتان دارید یک آهنگ خاص را لب 
خوانی می کنید. اگر چه انتشار برنامه های مشابه در گذشته همواره با موضوع 
نقض حریم خصوصی و افشای اطلاعات افراد همراه بوده اما بنخین مدعی 
است که داده های کاربران در این اپلیکیشن کاملًا در امان است. او می گوید: 
»ما حریم خصوصی را به شدت جدی می گیریم. تمام داده ها پاک شده و آن 

را به اشتراک نگذاشته و برای کس دیگری ارسال نمی کنیم«. 

دانشمندان باور دارند که پاها ارتباطی قوی و تنگاتنگ با سایر 
نواحی بدن دارند و 7۲ هزار عصب هر کدام از پاها را به سایر 
اندام های بدن متصل می کند. اما هرچه انسان پیرتر می شود 
جریان خون در پاهــا نیز ضعیف تر از دوران جوانی می گردد 
و در نتیجه برای گرم نگه داشــتن پا احتمالًا باید از لباس یا 
دیگر عوامل بیرونی کمک بگیریــم. اما یکی از راه ها برای 
گرم نگه داشتن پاها استفاده از فلفل چیلی است. حتماً متوجه 
شــده اید که وقتی چیلی تند می خوریم کل بدنمان از جمله 
پاهایمان داغ می شــود. در ادامه این مطلب به شما خواهیم 
گفت که چطور پاهای خود را در طول شب های سرد زمستان 

گرم نگه دارید:
فلفل چیلی باعث گرم شدن پاها می شود ��

 Capsaicin همه فلفل ها حاوی ترکیبی شــیمیایی بــه نام
هســتند. وقتی چیزی می خورید که حاوی این ماده اســت 
گردش خون در بدنتان زیاد می شــود و وقتــی این ماده با 
پوست شــما تماس پیدا می کند باعث می شود که رگ های 
خونی بلافاصله گشاد شوند و در نتیجه با جریان پیدا کردن 
خون بیشتر در آن ناحیه، بدن احساس گرمای بیشتری خواهد 
کرد. در برخی افراد این حس گرما بلافاصله ایجاد می شــود 
و در برخــی دیگر به مرور زمان.اگر در آب و هوای ســردی 
زندگی می کنید این ترفند می تواند بسیار مؤثر باشد. همچنین 
ثابت شــده که مصرف فلفل تند بــا تنظیم دمای پاها حین 
خواب به داشــتن یک خواب راحت شبانه نیز کمک می کند. 
اما چیزهای زیــادی را برای گرم کردن پاهای خود امتحان 
کرده اید اما از هیچکدام نتیجه نگرفته اید بهتر است این روش 

را هم امتحان کنید.
آسان ترین راه برای استفاده از فلفل ��

راحت ترین روش برای اســتفاده از فلفــل چیلی برای گرم 
کردن پاها در زمستان این اســت که مقداری از پودر آن را 
درون جوراب خود قرار دهید و پودر فلفل را در سراســر کفی 
جوراب خود پخش کنید. اما مراقب باشــید که فلفل زیادی 
درون جوراب خود نریزید چراکه ممکن است باعث سوزش 

پاهایتان شود.
برخی ریسک های احتمالی ��

البتــه باید اضافه کنیم که مصرف فلفــل می تواند عوارض 
جانبی هم داشــته باشــد. مثلًا پودر فلفــل چیلی می تواند 
جوراب های سفید را قرمز کند و حتی رنگ پوست شما را هم 
عوض کند. نکته دیگر بوی این فلفل است که می تواند برای 
برخی آزاردهنده باشد. نکته دیگر اینکه به یاد داشته باشید به 
میزان اندک از فلفل درون جوراب هایتان استفاده کنید چراکه 

زیاده روی در آن می تواند باعث سوزش پاها شود.

تاکنــون هتل های فضایی از آن دســت مــواردی بودند که 
همیشــه آن ها را در فیلم های علمی-تخیلی دیده بودیم. اما 
یــک کمپانی اقدام به تبدیل کردن این رؤیا به حقیقت کرده 
است. کمپانی سازنده سازه های فضایی The Gateway به 
تازگی ویدئویی از چیزی که انتظار می رود در این هتل باشد 
منتشر کرده است. در ســاخت این هتل از اتاق های مجلل، 
رســتوران، سالن بدنسازی و حتی محل برگزاری رویدادهای 

ورزشی و کنسرت هم استفاده شده است.
این هتل یک استراحتگاه بزرگ دارد که در آن صندلی هایی 
قرار داده شــده تا مردمی که به آنجا می روند بتوانند با خیال 
راحت به تماشــای منظره پیرامــون و مخصوصاً کره زمین 
بپردازند و لذت ببرند. اتاق های این هتل تمام خصوصیت هایی 
که از یک هتل مجلل انتظار می رود را دارد. تخت های دونفره، 
حمام اختصاصی و همچنین پنجره هایی برای تماشای منظره 
بیرون. ایده ساخت همچین هتلی این است که توریست های 
فضایــی بتوانند زندگی در یک ایســتگاه فضایی بزرگ و با 
نیــروی جاذبه کم را در یک هتــل مجلل تجربه کنند. حتی 
در ایــن هتل ویلاهای مجللی برای کســانی که مشــتاق 
تجربه موارد خاص هســتند وجود دارد. این سازه غول پیکر 
برای آن که بتواند جاذبه مصنوعی تولید کند پیوسته باید در 
حال چرخش باشــد. به همین علت و به دلیل داشتن جاذبه، 
مسافران به راحتی قادر به راه رفتن و استفاده از توالت هستند. 
برنامه ریزی برای ساخت این هتل در سال های آینده شروع 
می شــود و انتظار می رود که این هتل تا پایان دهه ســاخته 
شود. هنوز برای برآورد هزینه های رفتن به این هتل زود است 
اما نمی توان انتظار داشت که هزینه اقامت در این هتل مانند 
هزینه هتل های روی زمین باشــد. خبر خوبی که وجود دارد 
این است که حداقل تا موقع ساخت این هتل می توان از برخی 
مکان هایی که روی زمین با مضمون فضا ســاخته شــده اند 
استفاده کرد. مانند هتلی که در یکی از دیزنی لندها قرار دارد 
و مضمون آن فیلم های اســتار وارز است. مردم می توانند به 
کابین هایی که به شکل ایستگاه های فضایی است بروند و با 

برخی از کارکترهای مهم فیلم هم دیدار داشته باشند.

چرا بهتر است گاهی در
جوراب خود فلفل چیلی بریزید؟

آدم ها به طور کلــی در زندگی خود به 
دنبال همــدم و محبت هســتند. برای 
مثال، در سال گذشتهٔ میلادی 6۴ درصد 
از زنان دنیا یا متأهل بودند یا شــریک 
زندگی داشتند که با او همخانه بودند. اما 
از این تعداد چند نفرشــان واقعاً می دانند 
عشــق چه اثری بر آن هــا دارد؟ وقتی 
عاشق کسی می شوید، همه چیز، از خلق 
و خویتــان گرفته تا اهــداف زندگی تان 
ممکن است حول محور عشق زندگی تان 
بچرخــد. و اگر کنجکاوی محققان نبود 
از برخــی از این تغییــرات هرگز باخبر 
نمی شــدیم. در ادامه می خواهیم ببینیم 
وقتی عشق به سراغمان می آید دقیقاً چه 

اتفاقی برای بدنمان می افتد.
۱- مغز دوپامیــن تولید می کند )که  ��

حس خوشی می دهد(
وقتی به عشق زندگی تان فکر می کنید، 
بدن هورمونــی به نــام دوپامین تولید 
می کند که کار آن ایجاد حس شــادی 
اســت. ایــن تجربــه را وقت هایی که 
غــذای خوشــمزه ای می خوریــد یا به 
موسیقی مورد علاقه تان گوش می دهید 
هم می توانید داشــته باشــید. به عقیدهٔ 
دانشمندان این حس شادی که در ازای 
عاشق شدن تجربه می کنیم نقش مهمی 
در تداوم نسل بشر و منقرض نشدن آن 

داشته است.
۲- عشــق فشــار خــون را کاهش  ��

می دهد
آمارها از شایع بودن مشکل فشار خون 
حکایت دارد و این خبر خوبی است برای 
آن هایی که روزگار خوشــی با عشــق 
زندگی خود دارند، چرا که داشتن روابط 
عاطفی می تواند به کاهش فشــار خون 
بیانجامد. چیزی به سادگی یک مکالمهٔ 
کوتاه پیش از ترک خانه یا صرف شام در 

کنار یکدیگر می تواند تأثیر زیادی داشته 
باشد. اما باید مراقب باشید چون این تأثیر 
آنقدری نیست که مشــکل فشار خون 
را به کلی برطــرف کند. به همین دلیل 
کماکان باید مراقب سلامتی خود باشید.

۳- ممکن اســت تحملتان در برابر  ��
درد بیشتر شود

دانشــمندان پی برده اند وقتی به عشق 
نــگاه می کنیــم مغزمان  زندگی مــان 
مکانیزمی پیدا می کنــد که حس درد را 
کمتر می سازد. گرچه صرف نگاهکردن 
به عکس شریک عاطفی خود به قدرت 
داروی بی حســی نیست، اما همین هم 
خوب است که بدانیم صرف فکر کردن 
به عشــق زندگی مان حالمــان را بهتر 

می کند.
۴- احتمــالاً ســلامت جســمی تان  ��

بیشتر می شود
سلامت بدن به قدری واکنش های مثبت 
زیادی به مقولهٔ عشــق دارد که محققان 

هنوز به کشــف های جدیدی دربارهٔ آن 
می رســند و برخی از آن هــا هم اثبات 
شده اســت. تجربهٔ عشق باعث افزایش 
ســلامت قلب، قوی تر شــدن دستگاه 
ایمنی بدن، کاهش وزن و حتی افزایش 

طول عمر می شود.
۵- ممکــن اســت اســتخوان ها را  ��

تقویت کند
تحقیقی نشــان داد مردانــی که از یک 
رابطــه عاطفــی حمایتگــر برخوردارند 
اســتخوان های محکم تــری دارند. این 
کشف این پرســش را برای دانشمندان 
به وجود آورده که آیا این امر واکنشــی 
طبیعی اســت یا به این خاطر است که 
مردان وقتی در رابطه عاطفی هســتند 
از ســلامت خود بهتر مراقبت می کنند و 

رژیم غذایی بهتری دارند.
گرچه علت این مسأله هنوز روشن نیست 
اما در هــر حال حقیقت آن اســت که 
شریک عاطفی تان ممکن است به خاطر 

وجود شما از استخوان های محکم تری 
برخوردار شده باشد. و چه کسی می داند 
وجود شــما چه آثار مثبــت دیگری بر 
شــیرک عاطفی تان دارد که دانشمندان 

بالاخره کشفشان خواهند کرد.
۶- ممکــن اســت معده تان به هم  ��

بریزد
عشق گرچه حس فوق العاده ای است اما 
گاهی سطح کورتیزول یا همان هورمون 
اضطــراب را در بدن بــالا می برد. این 
مسأله می تواند معدهٔ شما را به هم بریزد 
و شما را دچار حالت تهوع کند. این حس 
شبیه چیزی است که عروس خانم ها روز 
که  وقتی  می کنند،  تجربه  ازدواجشــان 
آنقدر عصبی و مضطرب می شــوند که 

حال بدی پیدا می کنند.
۷- ممکن اســت درگیــر دردهای  ��

مزمن شوید
همهٔ ما وقت هایــی در زندگی مان حال 
روحی خوبی نداریم. اما وقتی این اتفاق 
برای شــریک عاطفی تان رخ دهد و او 
درگیر افســردگی شــود، احتمال تجربهٔ 
دردهای مزمن به میــزان ۱۹ درصد در 
شما بالاتر می رود. تعجبی ندارد که حدود 
7۰ درصــد افراد بزرگســال از کمر درد 

مزمن رنج می بردن.
۸- عشــق یک طرفه ممکن اســت  ��

بیمارتان کند
اگر رابطه عاطفی تــان آنطور که انتظار 
داشــتید پیش نرود، ممکن اســت دچار 
بی خوابــی، تنش فیزیکی و کمبود مواد 
مغذی شــوید، امری که می تواند باعث 
تضعیف دســتگاه ایمنی بدن شود و شما 
را در معرض خطر بیمار شدن قرار دهد. 
بنابراین وقتی کــه رابطه تان آنطور که 
انتظار دارید پیش نمی رود فقط افسوس 

نمی خورید، بدنتان هم رنج می کشد.

وقتی عاشق می شویم چه اتفاقی 

برای بدنمان می افتد؟

به چیزهایی کــه رنگ زرد 
دارند و دوستشان دارید فکر 
کنید و خیلی زود خورشــید، 
برگ های زرد پاییزی یا یک 
مانند  خوشایند  انتزاعی  چیز 
حس شادی و خوش بینی به 
ذهنتان خطور می کند. اگر به 
فکر کردن در این مورد ادامه 
شخصیت های  برخی  دهید، 
ذهنتان  بــه  نیز  کارتونــی 
خواهند رســید تنها به این 
دلیــل که شــخصیت های 
کارتونی زرد رنگ بســیاری 
پیکاچو،  مانند  دارنــد  وجود 
ها  اسفنجی، سمپسون  باب 

و بسیاری دیگر.
همه چیز به کنتراســت  ��

باز می گردد
در کنــار رنگ هــای آبی و 
قرمز، به عنوان یکی از سه 
رنگ اصلی، رنگ زرد بسیار 
مشخص و متفاوت است. در 
واقع این سه رنگ نمونه های 
تند کنتراســت هستند و هر 
چه یــک رنگ از رنگ های 
اصلی دورتر شود کمتر جلب 
توجه می کند. بــا این وجو 
در محصولات ســینمایی و 

تلویزیونی از رنگ های قرمز، 
سبز و آبی بیشــتر استفاده 
می شود. در این میان، آبی و 
زرد در دو طــرف این طیف 
رنگی قرار دارند و به همین 
دلیل در کنار هم بودنشــان 
باعث می شــود هــر کدام 
باشند.  داشته  بیشتری  جلوه 
و از آنجایی کــه رنگ آبی 
در بســیاری از پس زمینه ها 
)مثلًا  اســت  قالــب  رنگ 
دریــا و آســمان(، از این رو 
برای اســتفاده از رنگ های 
درخشــان و با وضوح بالا، 
رنــگ زرد بهتریــن گزینه 

است.
روانشناســی نیز دخیل  ��

است
به طــور ســنتی، رنگ زرد 
مترادف با شادی و خوشحالی 
اســت و مطالعات نیز نشان 
رنگ  افراد  اکثریت  که  داده 
زرد را رنگی مثبت می دانند. 
این ویژگی باعث شــده که 
رنــگ زرد گزینه مناســبی 
شاد  شــخصیت های  برای 
و ســرخوش در برنامه های 

کارتونی باشد.

نمی تــوان رنــگ زرد را  ��
ندید

گفتیم،  قبــلًا  که  همانطور 
بســیار  اصلی  رنگ هــای 
متمایز هســتند. اما حتی در 
میان ایــن رنگ ها نیز رنگ 
بودنش  به خاطر واضح  زرد 
رنگ ها جلب  دیگر  از  بیش 
توجــه می کند. رنــگ زرد 
حتــی در نور کــم نیز قابل 
مشاهده بوده و در طول روز 
نیز دومین رنگ با بیشترین 
حتی  اســت.  میزان وضوح 
برای افــرادی که به برخی 
از انواع کم بینایی و نابینایی 
مبتلا هســتند نیز رنگ زرد 

قابل دیدن است.
رنــگ زرد برای کودکان  ��

رنگی ویژه است
در  معمــولًا  زرد  رنــگ 
که  تبلیغاتــی  آگهی هــای 
کــودکان را هــدف قــرار 
می دهند، اســتفاده می شود 
زیرا این رنگ با احساســات 
مثبت شــناخته می شــود و 
به همین خاطــر رنگ زرد 
را بــه وفــور در لوگوهــا و 
این  البته  لگوها می بینیــم. 

در  زیرا  نیست  تصادف  یک 
بازاریابی نیز رنگ زرد برای 
بســته بنــدی محصولات 
مربوط به ســرگرمی و لذت 
به کار گرفته می شــود. در 
یک تحقیق به کودکان این 
انتخاب داده شد که پس از 
شنیدن یک داستان غمگین 
یا شاد، بین مداد نقاشی های 
زرد رنگ و قهوه ای، یکی را 
انتخاب کنند. اکثریت افرادی 
به داســتان شاد گوش  که 
نقاشی های  مداد  بودند  داده 
زرد رنــگ را انتخاب کردند 
و بیشــتر کودکانــی که در 

دســته دیگر قرار داشــتند 
مــداد رنگی های قهوه ای را 
برداشتند و این ثابت کرد که 
ارتباط رنگ با حال و هوای 

افراد بسیار مهم است.
رنگ زرد توجه را به خود  ��

جلب می کند
البتــه اســتفاده فــراوان از 
رنــگ زرد بــرای ترســیم 
شــخصیت های کارتونــی، 
معنــای مثبتی ندارد.  تماماً 
وضــوح و مشــخص بودن 
رنــگ زرد باعث شــده که 
انواع  گزینه مناســبی برای 
مختلفی از هشــدارها باشد 

که لازم است از فاصله دور 
دیده شــده و توجه ما را به 
خود جلب کننــد، به همین 
دلیل است که در رنگ های 
تابلوهای  راهنما،  چراغ های 
جاده هــای و نوارهای خطر 
می گیرد.  قرار  استفاده  مورد 
همچنیــن رنــگ زرد یکی 
از رنگ هایــی اســت کــه 
دادن  نشــان  برای  طبیعت 
خطر و دور نگه داشــتن ما 
به کار می گیــرد. رنگ زرد 
را می تــوان در زنبورهــای 
نیشــدار، مارهای ســمی و 
دیگر جانوران خطرناک دید.

چرا بیشتر شخصیت های کارتونی محبوب زرد رنگ هستند؟

در میان کشــورهای دنیا، ملت های پیرو ادیان مختلف؛ از 
مســلمان، مسیحی و بودایی هر یک به طریقی در مراسم 
مختلف و به شــیوه های متفاوت، یادی از ارواح و نگاهی 
بــه قلمرو مردگان می کنند. اما آیا این مراســم و یادآوری 
مــرگ، به ما درس زندگی کردن می دهند و آیا آن ها ما را 
به سوی زندگی اخلاقی سوق می دهند یا خیر؟ آیا با دیدن 
مرگ که بسیار به ما نزدیک است، به دنبال جبران مافات 

می گردیم یا خیر؟
ریشه و زمان مراسم و جشن های گوناگون ارواح ��

در روزگاران قدیــم، قبــل از ظهور مســیحیت، جشــن 
»سلتیک« برگزار می شد و در بسیاری از کشورهای اروپای 
شمالی از اواسط پاییز تا پایان زمستان، این مناطق نزدیک 
به شش ماه تاریک می شوند. در قرون وسطی این جشن ها 
در پایان برداشــت محصول و پایان نیمه روشــن سال و 
 Samhain شــروع نیمه تاریک، با مراسمی به نام ساوین

همراه بود.
اما ریشه این مراسم چیست؟ ��

مردم اعصار گذشته معتقد بودند با هجوم تاریکی ممتد در 
این وقت از ســال، قلمرو میان زندگی و مرگ تداخل پیدا 
کرده و ارواح می توانند به راحتی در دنیای زندگان پرســه 
بزنند. اما 6۰۰ ســال پس از میلاد مسیح دنیای مسیحیت 
و پاپ برای تشویق مردم برای پذیرش مسیحیت، به این 
فکر افتاد که به جای ممنوعیت مراســم بت پرستی ارواح، 
این مراسم را به شکلی مسیحی اجرا کند و آن را به مثابه 
پرســتش روح خدا نشان دهد. به همین جهت پاپ در آن 
زمان دستور داد، این مراسم )ساوین( به نام عید مقدس به 
روز ارواح مقدس » Hallow›s day » نامگذاری شــود. 
این نام بعدها، به روز Hallows› Evening و سپس به نام 
امروزی خود Halloween تغییر یافته اســت. بدین شکل 
نه تنها اجرای مراسم آیین بت پرستی ساوین پایان نیافت، 

بلکه به شکل جدیدی به عنوان مراسم کلیسا درآمد.
بعدها در طول قرون وســطی این اعتقاد شدت گرفت که 
ارواح گرفتار در برزخ با اجرای مراسمی در کلیسا می توانند 
از بــار گناهان خود بکاهند و عمــلًا این عقیده به حضور 
ارواح در زندگــی زمینــی، بــه فروش کفاره و بخشــش 
گناهان و توبه از سوی کلیســا انجامید و منبع پردرآمدی 
برای کلیســاها گشــت. بنا بر این گزارش، »مارتین لوتر« 
با انجام اصلاحات بســیاری در کلیســاها باعث ایجاد دو 
فرقه کاتولیک و پروتســتان شــد و با فروش کفاره و عفو 
گناهکاران از ســوی کلیسا مبارزه کرد. اما در قرن نوزدهم 
جنبش جدید »معنویت گرایی« وارد گود شد و ادعا کرد که 
مردگان می تواننــد با افراد زنده صحبت کنند و در این راه 
تکنیک های بسیاری مانند: جلسات احضار روح، استفاده از 
تخته های طالع بینی به نام اویجی و همچنین عکسبرداری 
از ارواح رواج یافــت. هرچند این فرقــه و احضار روح بعد 
از جنگ جهانی اول از نظر فرهنگی بســیار کمرنگ شد، 
بســیاری از رویکردهای آن در مراسم »شکارچیان ارواح« 
امروز دیده می شــود. جالب اینجاست که امروزه برای این 
مراســم و این فرقه به دنبال دلایل علمی هم هستند و به 

آن لباس امروزی و علمی می پوشانند.
دنیای بسیار گسترده ارواح ��

عقاید مختلف در مورد ارواح فقط به دنیای مسیحیت ختم 
نمی شود، بلکه بیشتر جوامع تصوراتی در مورد حضور ارواح 
در زندگــی روزانه ما دارند؛ مثلًا در تایوان حدود ۹۰ درصد 
مردم مدعی هســتند که ارواح را دیده اند. در بســیاری از 
کشــورهای آسیایی مانند ژاپن، کره، چین، ویتنام و تایلند، 
فستیوال اروح برگزار می شــود، چون معتقدند در روزهای 
مشخصی از ســال، ارواح در دنیای زندگان پرسه می زنند. 
ریشه این باورها و فستیوال آن به داستان بودایی می رسد. 
در این داستان، راهبی بودایی روح مادر خویش را گرسنه و 

سرگردان می بیند و به او کمک می کند.
نقش ارواح در زندگی ما چیست؟ ��

آنچه ما از داستان های ارواح درمی یابیم، عموماً این هست 
کــه ارواح به دلایلی از قبیــل قتل های مرموزی که هنوز 
ناشناخته مانده اند، یا مردگانی که دفن نشده و یا با اصول 
مذهبی دفن نشــده اند، مرگ هایی که به علت خودکشی 
صــورت گرفته و یا تراژدی هایی کــه منجر به مرگ زود 
هنگام این افراد شده، باعث ماندن ارواح در دنیای زندگان 
می شــود. به این ترتیب ارواح با حضــور در میان زندگان، 
درصدد برقراری عدالت از دنیــای ما بیرون نمی رود؛ این 
داستان ها، نمودهایی در داستان های ارواح بردگان آفریقایی 
و کشته شدگان سرخپوستان در امریکا دارد؛ اما باید دانست 
که داستان ارواح جنبه های امیدوارکننده و مفیدی نیز دارند.

قضیه زندگی پس از مرگ باعث به دنبال اخلاق و بخشش 
بودن، انسان بهتری شــدن، به رستگاری رسیدن و ترک 
گناه می شود و بدین ترتیب به دنبال جبران گناهان گذشته 
خویش برمی آید. اعتقاد به زجر و پرسه زدن ارواح خبیث و 
حضور ارواح نیک برای اجرای عدالت، ما را به سوی زندگی 
معنوی و اخلاق مدار راهنمایی می کند تا انســان بهتری 

باشیم و به رستگاری برسیم.

چرا اعتقاد به روح
از ما آدم بهتری می سازد؟

کلاب هاوس از تولیدکنندگان محتوا 
حمایت می کند

کلاب هاوس قصد دارد از تولیدکننده های محتوا در این پلتفرم حمایت 
کند و یک ســری ویژگی جدید در اختیار کاربــران قرار بدهد. پائول 
دیویســون، مدیرعامل کلاب هاوس، در جلســه هفتگی این شرکت 
اعلام کرد که اولین برنامه حمایتی از تولیدکننده های محتوا به زودی 
شروع می شــود. این برنامه حمایتی که Clubhouse Creator نام 
دارد، قصد دارد مجری ها و برنامه ســازان مختلف را تحت تأثیر قرار 
بدهد تا بتوانند مخاطب مورد نیاز خود را پیدا کنند، با برندهای مختلف 

ارتباط بگیرند و از همه مهم تر از برنامه خود کسب درآمد کنند.

Clubhouse Creator در ابتدا ۲۰ تولیدکننده محتوا را قبول می کند 
و به گفته ورج، علاقه مندان می توانند درخواست خود برای پیوستن به 
این طرح را تا تاریخ ۱۱ فروردین ارســال کنند. کلاب هاوس در تاریخ 
۲7 اســفندماه اولین سالگرد خود را جشــن خواهد گرفت. این شبکه 
اجتماعی در طول سال گذشته یکی از موفق ترین سرمایه گذاری های 
خطرپذیر در سیلیکون ولی بود که باعث شد شرکت های دیگر از جمله 
توییتر و فیسبوک هم به فکر راه اندازی چنین سرویسی بیفتند. توییتر 
چند وقت پیش ســرویس Spaces را معرفی کرد که دقیقاً شبیه به 
کلاب هاوس اســت و به زودی در اختیار همه کاربران قرار می گیرد. 
دیویســون به این موضوع اشاره کرد کلاب هاوس به زودی اولین تور 
جهانی خود را شروع می کند و قصد دارد جلسه بعدی خود را در ایتالیا 
برگزار کند. همچنین مشــخص شده است که یک سری ویژگی که 

کاربران مدت ها به دنبال آن بودند، مانند به اشتراک گذاشتن لینک ها و 
فیلتر زبان، به زودی به این شبکه اجتماعی اضافه می شود. کلاب هاوس 
دیگر به لیست مخاطب های گوشی دسترسی نخواهد داشت و کاربران 
می توانند مستقیم با استفاده از شــماره تماس کاربران، دیگران را به 
این شبکه اجتماعی دعوت کنند. به گفتهٔ دیویسون، کاربران می توانند 
بــرای حذف لیســت مخاطب های خود کــه در کلاب هاوس ذخیره 
شــده اند با این شرکت در تماس باشند؛ البته به زودی ابزاری در اختیار 
کاربران قرار می گیرد که می توانند لیســت مخاطب های کاربران را از 
کلاب هاوس حذف کند. عضویت در شبکه اجتماعی کلاب هاوس در 
حال حاضر فقط با دعوت نامه امکان پذیر اســت و اپلیکیشن آن هنوز 
برای کاربران اندروید منتشر نشده است. به تازگی اعلام شده است که 

ارزش این شبکه اجتماعی صوتی به یک میلیارد دلار رسید.

باز شدن اولین هتل فضایی
تا سال 2030
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

بازار مالی 8
چهار شنبه 27 اسفند ماه 1399، سال ششم،  شماره 214

انعقاد تفاهم نامه همکاری مشترک بین 
بانک آینده و انجمن صنفی دفاتر خدمات 

مسافرت هوایی و جهانگردی ایران

مشترک  همکاری  تفاهم نامه 
بانک آینــده و انجمن صنفی 
دفاتر خدمات مسافرت هوایی 
و جهانگــردی ایران با حضور 
حسین مجاهدی عضو هیأت 
حق وردی  خواجه  نادر  مدیره، 
معاون امور شعب و بازاریابی، 
جمعی از معاونان و مدیران بانک و حرمت اله رفیعی رئیس 
هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و 
جهانگردی ایران و سایر اعضای هیأت مدیره انجمن منعقد 
شد. این تفاهم نامه با هدف همکاری و تسهیل ارتباط میان 
طرفیــن در حوزه ارائه خدمات بانکــی و مالی بانک آینده 
بــه اعضای انجمن، به ویژه به منظور بهســازی فرایندهای 
اقتصادی در حوزه های گردشــگری و مشــاغل مرتبط و 
وابســته و افزایش تــوان رقابتی، حفظ صنــوف، کاهش 
نیازهای مالی، بهره منــدی از فناوری های نوین بانکداری 
الکترونیکــی و بهبود فضا و ابزارهای کســب و کار منعقد 
شد. مشارکت های مالی، ارائه تســهیلات ویژه سفر برای 
تمامی گردشگران در قالب کارت سفر، ارائه سبدهای متنوع 
تسهیلات، ضمانت نامه های بانکی، خدمات نوین بانکداری 
الکترونیکی و صدور ایران کارت برای اعضای انجمن صنفی 

از دیگر موضوعات مطرح شده در تفاهم نامه است.

شعب کشیک بیمه آسیا در ایام 
نوروز اعلام شد

خســارت  و  صــدور  ادارات 
بیمه هــای اتومبیل، بیمه های 
درمان و شــعب کشیک بیمه 
آســیا در تهــران و ۴7 مرکز 
اســتان و شهرســتان، در روز 
۲۹ اسفنـــد ســـال ۱3۹۹ و 
روزهــای یکم، دوم، ســوم و 
چهارم فـــروردین ماه سـال ۱۴۰۰ از ساعت 8 تا ۱3 آماده 
ارائه خدمات بیمه ای هستند. روابط عمـــومی بیمه آسیا در 
اطلاعیه ای، ضمن تبـــریک فرا رســیدن سال نو و توصیه 
رعایت نکات بهداشتی در جهت جلوگیری از شیوع ویروس 
کرونــا و با تاکید بر ارائه خدمات بیمــه ای در ایام نوروز به 
هموطنان عزیز، اعلام کرد: ادارات صدور و خسارت بیمه های 
شخص ثالث و بدنه اتومبیل بیمه آسیا تهران: مرکز )خیابان 
طالقانــی، بین نجات اللهی و قرنی، شــماره ۲۹۹(، شــعبه 
انقلاب )خیابان آزادی، بعد از خیابان جمالزاده شمالی(، اداره 
خسارت اتومبیل شمال )میدان آرژانتین، پارکینگ بیهقی( و 
ادارات صدور و خسارت بیمه درمان )خیابان طالقانی، نرسیده 
به تقاطع قرنی، ساختمان شماره هفت( در روز ۲۹ اسفند ماه 
سال ۱3۹۹ و روزهای یکم، دوم، سوم و چهارم فروردین ماه 
ســال ۱۴۰۰ از ساعت 8 تا ۱3 فعال هستند. این اطلاعیه با 
اشاره به ارائه خدمات بیمه ای در تعطیلات نوروز می افزاید: 
همچنین ادارات صدور و خسارت بیمه های اتومبیل و درمان 
بیمه آسیا در شهرهای آبادان، آســتارا، آمل، اراک، اردبیل، 
ارومیه، اصفهان، البرز )کرج وگلشــهر(، انزلی، اهواز، ایلام، 
بابل، بجنورد، بروجرد، بندرعباس، بوشــهر، بیرجند، تبریز، 
تربت حیدریه، تنکابن، چالوس، خرم آباد، رشــت، زاهدان، 
زنجان، ســاری، سبزوار، سمنان، سنندج، شاهرود، شهرکرد، 
شیراز، قائمشــهر، قزوین، قم، کاشــان، کرمان، کرمانشاه، 
گرگان، گنبد، لاهیجان، مشــهد، نیشــابور، یاسوج، همدان 
و یزد روزهای ۲۹ اســفند ســال ۱3۹۹ و یکم، دوم، سوم و 
چهارم فروردین ماه سال ۱۴۰۰ از ساعت 8 تا ۱3 آماده ارائه 

خدمات بیمه ای به هموطنان گرامی هستند.

»شاهکار« تراکنش در صاپ

خدمت جدید »شاهکار« برای 
افزایش امنیــت و انطباق کد 
ملی متصل به شماره موبایل 
اپلیکیشن  از  استفاده کنندگان 
ایران  صادرات  بانک  پرداخت 
به  راه اندازی شــد.  )صــاپ( 
گزارش هفتــه نامه تدبیرتازه 
به نقــل از روابط عمومی بانک صادرات ایران، ســرویس 
»شــاهکار« برای افزایش امنیت و انطباق کد ملی متصل 
به شــماره موبایل اســتفاده کنندگان از اپلیکیشن پرداخت 
بانک صادرات ایران )صاپ( راه اندازی شــد که با استفاده از 
آن امکان تراکنش برای کاربرانی که شــماره موبایل و کد 
ملی آنها با شماره درج شده در نرم افزار صاپ یکسان باشد، 
فراهم اســت. استفاده کنندگان از صاپ که کدملی و شماره 
موبایل آنها با کدهای درج شده در صاپ انطباق ندارد، لازم 
اســت با مراجعه به بخش منوی این اپلیکیشــن نسبت به 

اصلاح اطلاعات خود اقدام کنند. 

مدیرعامل بانک ایران زمین:
هدیه ما در سال 1400 رونمایی 
از بانکداری دیجیتال خواهد بود

ایران  بانــک  مدیرعامل 
زمین، در سالگرد تأسیس 
این بانک نوید آغاز به کار 
بانک  دیجیتال  بانکداری 
رونمایی  و  زمیــن  ایران 
سراســری از سامانه فراز 
را در ســال ۱۴۰۰ داد. به 

گزارش هفته نامه تدبیرتازه بــه نقل از روابط عمومی 
بانک ایران زمین، عبدالمجید پورسعید که در ۲۴ اسفند 
همزمان با سالگرد تأسیس بانک ایران زمین، در جمعی 
با حضور برخی مدیران ســخن می گفت، اظهار داشت: 
پنج سال ســخت و پرتلاش، اما شیرین را با همراهی 
مشتریان و همکاران پشت سر گذاشتیم. سال هایی که 
همه ما برای یک هدف بزرگ که همان پیاده ســازی 
بانکداری دیجیتال و معرفــی اولین بانک دیجیتال در 
کشور است، تلاش کردیم. وی افزود: ما براساس برنامه 
ریزی های انجام شــده سال ۱۴۰۰ را سال پیاده سازی 
بانکــداری دیجیتال بانک ایران زمین قــرار دادیم. ما 
مطمئناً در این ســال به آنچه برایش تلاش کرده ایم و 
برنامه داشته ایم دست خواهیم یافت. بانکداری دیجیتال 
بانک ایران زمین، تحولی در شبکه بانکی ایجاد خواهد 
کرد. پورســعید در سالروز تأســیس بانک ایران زمین، 
پلتفرم فراز بانــک ایران زمین را اولیــن نمونه کامل 
بانکداری دیجیتال در کشــور دانست و عنوان کرد: ما 
در اجرای بانکداری دیجیتال نگاه زیرساختی و زیربنایی 
داشــته ایم و در حال حاضر تمام ارکان بانک عزم خود 
را برای تحقق چشم انداز پنج ساله بانک جزم کرده اند. 
مدیرعامل بانک ایران زمین، سال ۱۴۰۰ را سالی مهم و 
حیاتی برای بانک ایران زمین دانست و گفت: همکاران 
من می دانند که ســال ۱۴۰۰ سال موفقیت برای بانک 
ایــران زمین خواهد بود. پورســعید در پایان، از تلاش 

همکاران در مسیر اهداف بانک تقدیر و تشکر کرد.

بازدید سرزده مدیرعامل
بانک ملی ایران از شعب

 مدیر عامــل بانک ملی 
ایران صبح روز گذشته به 
صورت سرزده از دو شعبه 
چهارراه کنت و منوچهری 
تهــران بازدید کــرد و با 
به  شــعب  این  کارکنان 
گفت و گــو پرداخت. به 

گزارش هفته نامه تدبیرتــازه به نقل از روابط عمومی 
بانک ملی ایران، دکتر محمدرضا حســین زاده در این 
بازدیدها ضمن عرض خســته نباشــید و خداقوت، از 
خدمات فداکارانه تمامی کارکنان در ایام پرمشغله پایان 
سال تقدیر کرد. حسین زاده در گفت و گو با همکاران 
تصریح کرد: از آنجا که به علت محدودیت های زمانی و 
مکانی امکان بازدید از شعب بیشتری فراهم نیست، به 
نمایندگی، از این شعب بازدید نمودم تا تلاش های بی 
شــائبه همکاران محترم را در ایام پرکار پایان سال ارج 
نهم. وی همچنین با اشاره به توسعه خدمات این بانک 
در حــوزه بانکداری دیجیتــال و بانکداری الکترونیک 
تأکید کرد: در شرایطی که بیماری کرونا در کشورمان 
فراگیر شده و جان بسیاری از هموطنان مان را گرفته، 
بهتر است که مشتریان گرامی به منظور حفظ سلامتی 
خود، خانواده و همچنین کارکنان بانک ها با استفاده از 
خدمات غیرحضوری این بانک کمتر به شعب مراجعه 

نمایند.

تمدید اعتبار یک ساله کارت های 
نقدی بانک پارسیان تا پایان 1400

بانک پارسیان در راستای 
مدیریت و کنترل شــیوع 
ویروس کرونا و به منظور 
کاهش مراجعات حضوری 
مشتریان ارجمند به شعب 
بانــک، اعتبار کارت های 
نقدی خود را تا پایان سال 

۱۴۰۰ تمدیــد کرد. در همین راســتا کارت های نقدی 
بانک پارســیان که تاریخ انقضای آن ها اسفند ۱3۹۹ 
می باشد به مدت یک ســال تمدید شده است. گفتنی 
است؛ مشتریان بانک پارســیان می توانند با استفاده از 
خدمــات الکترونیکی این بانک ماننــد اینترنت بانک، 
همراه بانک و ... بسیاری ازفعالیت های مورد درخواست 

خود را بدون نیاز به حضور در شعبه دریافت کنند. 

رییس کل بیمه مرکزی: رشد بیمه ای در 
گرو تعامل صنعت بیمه و خانه ملت است

پیشــبرد برنامه ها و هدفگذاری های صنعت بیمه به کیفیت وضع قوانین 
جدید در مجلس نیــاز دارد. به گزارش هفته نامه تدبیرتازه به نقل از اداره 
کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی، دکتر غلامرضا سلیمانی 
که در جمع مدیران و رابطین امور مجلس مجموعه وزارت امور اقتصادی 
و دارایی سخن می گفت با اعلام این مطلب افزود: مجلس شورای اسلامی 

می توانــد آیینه وضعیت اقتصادی و اجتماعی کشــور به شــمار می رود و 
همکاری با آن به رشد و توسعه سازمان ها منجر خواهد شد. رئیس کل بیمه 
مرکزی با اعلام این مطلب که حفظ چارچوب و مقررات سازمانی در سایه 
تعامل فراگیر دســتگاه های دولتی و مجلس یک ضرورت است، تصریح 
کرد: برای برقراری کامل و اثربخشــی این ارتباط سازنده، تببین قوانین، 
ســاده سازی مفاهیم و آگاهی بخشــی به جامعه می توان از ظرفیت های 
گسترده روابط عمومی های سازمان های اقتصادی و همچنین رسانه های 
گروهی کشور استفاده کرد. وی در بخش دیگری از سخنان خود به اهمیت 
همگانی سازی بیمه های زندگی در کشــور اشاره کرد و اظهار داشت: در 

حال حاضر بیش از ســی میلیون ایرانی از مزایای پوشــش بیمه نامه های 
زندگی بهره می برند که با تمهیدات صورت گرفته، امیدواریم این آمار روند 
رو به رشــدی را تجربه کند. رئیس شورای عالی بیمه افزود: طیف وسیعی 
از جامعه، صنعت بیمه را در بیمه نامه شخص ثالث، خلاصه می کنند حال 
آنکه ظرفیت های متنوع بیمه ای در کشــور وجــود دارد که باید به جامعه 
شناسانده شود. رئیس کل بیمه مرکزی از بیمه های زندگی به عنوان مکمل 
صندوق های بازنشستگی یاد کرد و گفت: بازدهی برخی از بیمه نامه های 
زندگی از میزان دریافتی دوران بازنشستگی بالاتر است و می تواند آرامش 

خاطر و امنیت اقتصادی آینده کارکنان را تأمین کند.

پس از گذشت حدود یک سال از اجرای 
عملیات بازار باز جای این ســؤال وجود 
دارد کــه آیا بانک مرکــزی و دولت در 
رســیدن به اهداف خود موفــق بوده یا 
اینکه کشــور را به سمت باتلاق بدهی 

سوق داده است؟
انجام عملیات بازار باز علی رغم اینکه در 
سال های قبل کم و بیش مورد تجربه قرار 
گرفته بود؛ مجدداً در ســه ماهه پایانی 
ســال ۱3۹8 و با پیگیری مصرّانهٔ بانک 
مرکزی رسماً اجرایی شد و بانک مرکزی 
با عنوان کارگــزار دولت اقدام به عرضه 
اوراق مرابحــه دولتی در بازار بین بانکی 
نمــود. این گزارش بــه تحلیل عملکرد 
بانک مرکزی در ســال ۱3۹۹ در زمینهٔ 

گسترش اوراق بدهی پرداخته است.
 اهداف طرح ��

رئیس کل بانک مرکزی پیش از اجرای 
عملیــات بازار باز و در حین اجرای طرح 
مذکــور، چند محــور کلان را به عنوان 
اهــداف عملیاتی طرح اعــلام کردند. 
آقای دکتر همتی در چندین نوبت ضمن 
برشــمردن مزایای اجرای عملیات بازار 
باز، محورهایی از جمله جلوگیری از خلق 
بی قاعده نقدینگی، جلوگیری از روند رو 
به رشــد بدهی بانک ها به بانک مرکزی، 
مهار تورم، افزایــش کارآمدی بازار بین 
بانکی و ایجاد شــفافیت و عمق بیشتر 
بازار بین بانکی به عنــوان اهداف بازار 
باز بر شــمرده اند. به منظور تحلیل این 
موضوع و میزان دستیابی بانک مرکزی 
به اهداف اعلامی، می بایســت آمارهای 

مرتبط مورد بررسی قرار گیرند.
 واقعیات آماری ��

پس از گذشت حدوداً یک سال از اجرای 
این عملیات جای این ســؤال وجود دارد 
که آیا بانک مرکزی و دولت در رسیدن 
بــه اهداف خود موفق بوده اســت و آیا 
اجرای چنین مکانیســمی به نفع اقتصاد 

کشور عمل نموده است یا خیر؟
مدیریــت نقدینگــی: طبــق آمارهای 
منتشــره، بانک مرکزی تا انتهای بهمن 
ماه ۱3۹۹ اقدام بــه فروش بیش از 8۰ 
هزارمیلیــارد تومان اوراق مرابحه دولتی 
در بازار بین بانکی نموده اســت. با این 
حــال، حجم نقدینگــی از زمان اجرای 
عملیات بازار باز در دی ماه ۱3۹8 تا بهمن 
مــاه ۱3۹۹، با افزایش ۴۲ درصدی و به 
مقدار ۹۹۰ هزار میلیــارد تومان، از رقم 
۲3۱۲ هــزار میلیارد تومــان به بیش از 
33۰۰ هزار میلیارد تومان رســیده است. 
روند خلــق نقدینگی روزانه نیز نشــان 
می دهد که حین اجرای عملیات مذکور، 
نــه تنها بهبــودی در وضعیت مدیریت 
نقدینگی حاصل نشده است، بلکه اوضاع 
وخیم تر شده اســت. درحالی که در سال 
۱3۹8، خلــق روزانهٔ نقدینگــی بالغ بر 
۱6۱۴ میلیارد تومان بوده است، این رقم 
در ســال ۱3۹۹ به حدود ۲۵۰۰ میلیارد 
تومان رسیده اســت. نکتهٔ حائز اهمیت 
آن اســت که روند خلق روزانهٔ نقدینگی 
در هر فصــل از ســال ۱3۹۹، وخامت 
بیشتری را نشان می دهد. به نحوی که 
در زمان گسترش بازار باز و افزایش بی 
حد و حصر بدهی، خلق روزانهٔ نقدینگی 
از ۱۹8۹ میلیارد تومان در بهار ۱3۹۹ به 
۲866 میلیارد تومان در زمستان ۱3۹۹ 
رسیده اســت. لذا مدیریت نقدینگی از 

محل ایجاد باتلاق بدهی برای کشــور، 
عملًا به اهداف خود دست نیافته است.

جلوگیــری از افزایــش بدهــی بانک-
ها به بانک مرکــزی: طبق آمارهای در 
دســترس، ماندهٔ بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی در اســفند ۱3۹8 به میزان ۱۱۰ 
هزار میلیارد تومان بوده است. با این حال، 
افزایش انتشــار اوراق بدهی و گسترش 
عملیات بازار باز، نه تنها مسالهٔ مذکور را 
حل نکرده است، بلکه روند صعودی آن 
ادامه دارد. آمارها نشان می دهد که بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی در مهرماه ۱3۹۹ 
به رقم کم سابقهٔ ۱۴6 هزار میلیارد تومان 
رسیده است. همچنین این رقم در آذرماه 
۱3۹۹ نیز بالغ بر ۱۲6 هزار میلیارد تومان 
بوده است که عمدهٔ بدهی مذکور ناشی 
از بی انضباطی بانک های غیردولتی می-

باشد. لذا طبق آمارهای مذکور، استفاده 
از ابزار بازار باز نتوانســته است بی نظمی 
مالی بانک ها را که عمدتاً نشات گرفته از 
رفتارهای سوداگرایانه و انباشت مطالبات 

غیرجاری است، حل نماید.
مهــار تورم: درحالیکه اقتصــاد ایران در 
ســال ۱3۹7 با تــورم 3۲ درصدی و در 
ســال ۱3۹8 با تورم ۴۱ درصدی مواجه 
بوده اســت، طبق ادعای مسئولین بانک 
مرکــزی و دولت، انتظــار می رفت تا با 
اجرای عملیات بازار باز، تورم در ســال 
۱3۹۹ کاهش یابد، لیکن نه تنها اینگونه 
نشد، بلکه طبق آخرین آمارها، نرخ تورم 
در سال ۱3۹۹ به حدود ۴۰ درصد می-

رســد که در تاریخ اقتصاد کشــور، کم 
ســابقه اســت. این در حالی اســت که 
رئیس کل بانک مرکزی در فروردین ماه 
۱3۹۹ وعده داده بودنــد که با توجه به 
در پیش گرفتن سیاست گذاری مدرن پول 
–عملیــات بازار باز- نرخ تورم در انتهای 

سال به حدود ۲۲ درصد خواهد رسید.
افزایش کارآمدی و شفافیت در بازار بین 
بانکی: در راســتای هدف مذکور، بانک 
مرکزی اقدامی جهت شفاف ســازی در 
بازار بین بانکی ننموده اســت. طبق نظر 
بسیاری از اقتصاددانان و کارشناسان بانک 

مرکزی، لازمه سیاســت گذاری صحیح 
پولی، برخورداری از یک بازار بین بانکی 
شفاف اســت که در آن وضعیت دارایی ها 
و بدهی های هر یــک از اطراف مبادلات 
)یعنی بانک های حاضر در بازار بین بانکی( 
وضعیتی مشــخص و شفاف باشد. لازم 
به توضیح اســت که در بازار بین بانکی 
اعتبارسنجی  مؤسســات  کشورها  سایر 
وجــود دارند کــه در دوره هــای زمانی 
مشــخص اقدام به رتبه بندی اعتباری 
بانک ها می نمایند و نتایج اعتبارسنجی را 
بطور عمومی اعــلام می کنند. ثمره این 
اقدام، ایجاد یک وضعیت شفاف از اطراف 
معاملات بین بانکی اســت. یعنی بانک 
اعطا کننده تســهیلات و بانک گیرنده 
تسهیلات از وضعیت دارایی ها، بدهی ها و 
قدرت بازپرداخت طرف معامله خود بطور 

کامل آگاه هستند.
در چنین بازاری است که نرخ تسهیلات 
بطور صحیح میان اطراف معامله شکل 

می گیرد.
اما مشاهده می شــود که بانک مرکزی 
پس از اجرای عملیات بازار باز هیچ قدمی 
در این راستا برنداشــته و همچنان بازار 
بین بانکی بطور غیرشفاف عمل نموده و 
هیچ سامانه جدید و یا دستورالعملی جهت 
افزایش شفافیت و اعتبارسنجی بانک ها در 
بازار بین بانکی صادر نشده است. هرچند 
بانک مرکزی در پایگاه اطلاع رســانی 
خــود آمار خرید و فــروش اوراق بدهی 
را منتشــر می کند، اما در این اطلاعیه ها 
نام بانک های خریدار و فروشــنده اعلام 

نمی شود.
جمع بندی ��

باتوجه به نکات مذکور، آشکارا مشاهده 
می شــود که بر خلاف ادعای طرفداران 
عملیات بازار باز، نتیجــهٔ فرآیند مذکور 

منجر به آن شده است که:
نه تنها وضعیت هیچ کــدام از متغیرهای 
کلان اقتصادی مورد هدف بهبود نیافت 
و اهداف اعلامی به دســت نیامد، بلکه 
اوضاع متغیرهــای مذکور رو به وخامت 
گذاشــت، با این تفاوت کــه اکنون در 

شــرایط جدید، به دلیل انتشار بی حد و 
حصر اوراق بدهی که جزو پیشــنهادات 
صنــدوق بین المللی پول )IMF( اســت، 
اقتصاد کشــور در حال حرکت به سمت 
باتلاق بدهی است. در مورد ایجاد بحران 
بدهی، مقامات دولت و بانک مرکزی و...

در مصاحبه ها بیان داشــته اند که نسبت 
بدهی به GDP در مرز هشــدار نیست و 
در برنامهٔ ششم توسعه، مجوز داده شده 
که تا ســقف ۴۰ درصد از تولید ناخالص 
داخلــی، بدهی دولت افزایــش یابد، لذا 
اکنون با این نسبت فاصله زیادی داریم و 
از این جهت مشکلی وجود ندارد. در این 

زمینه شایان ذکر است که:
در بندت از ماده 8 برنامهٔ ششــم توسعه، 
صریحاً بیان شده است که نسبت مجموع 
بدهی دولت و شرکت های دولتی به تولید 
ناخالص داخلی، حداکثر ۴۰ درصد باشد. 
لذا ســقف مذکــور، در برگیرندهٔ بدهی 
شرکت های دولتی نیز می باشد. حال آن-

که مسئولان بانک مرکزی، رقم مذکور 
را فقط برای بدهی دولتی بیان می کنند.

بررسی آمارهای اقتصادی نشان می دهد 
که نســبت مذکور در ســال ۱3۹8، به 
رقمی بیش از ۴۵ درصد رســیده است و 
با توجه به انتشــار وسیع اوراق بدهی در 
سال جاری، نسبت مذکور در سال ۱3۹۹ 
بیشتر هم خواهد شد، لذا صحبت مقامات 
بانک مرکزی، ارائه آدرس غلط به جامعه 
است که منجر به بروز خطای تحلیلی در 

سیاست گذاران نظام می گردد.
در ســایهٔ تاکید بی حد و حصر بر انتشار 
اوراق بدهی، نسبت بدهی از سقف مجاز 
عبور کرده اســت و وارد مقادیر بحرانی 
شــده اســت. باتوجه به هشدارهایی که 
توسط کارشناســان دلسوز در این زمینه 
بیان شده است، لازم است تا ساز و کاری 
تدوین شــود که در صورت بروز بحران 
بدهی در سال های آتی، افراد دخیل در این 
موضوع، به عنــوان مبداء اتخاذ تصمیم 
مذکور، مــورد مواخذه و مجــازات قرار 

گیرند.
برای حل مســالهٔ کســری بودجه می-

بایســت مدیریت هزینه های غیرضرور 
در دستور کار دولت قرار می گرفت، لیکن 
انتشــار اوراق، عملًا باعث شد که برای 
این موضوع چاره اندیشــی نشود و حل 
ریشــه ای موضوع در دســتور کار قرار 

نگیرد.
با انتشار بی حد و حصر اوراق بدهی و به 
منظور فروش آن در بازار، مقامات مجبور 
خواهند شــد تا به طور مکرر با خواستهٔ 
خریداران بــرای افزایش نرخ بهرهٔ اوراق 
موافقت کنند که در نهایت به کل اقتصاد 
آسیب خواهد زد. از جمله شاهد مثال های 
این موضوع، ریزش بازار سرمایه در سال 

۱3۹۹ است.
انتشــار بی حد و حصر اوراق و پیشــبرد 
عملیــات بازار باز، نوعی آینده فروشــی 
اســت. لذا موجب خواهد شد تا دولت های 
بعدی با حجم انبوهــی از بدهی مواجه 
شوند که در بازپرداخت آن، با مشکلات 

عدیده مواجه خواهند بود.
حال اعطای نمرهٔ عملکرد بانک مرکزی 
در زمینهٔ نســخهٔ بدهی برای اقتصاد در 
سال ۱3۹۹، به مخاطبان گزارش واگذار 

می شود.
منبع: تسنیم

بانک مرکزی پیرامون عملیات بازار باز پاسخ دهد

 باتلاق بدهی!

مردم چقدر در بانک ها ذخیره کردند؟
میزان ســپرده ها و تسهیلات بانکی 
تا پایان آذر ســال جاری نسبت به 
سال گذشــته معادل ۴۲.۴ و ۴7.7 
درصد یافته است. براساس گزارش 
بانک مرکزی از وضعیت کل مانده 
سپرده ها و تسهیلات ریالی و ارزی 
بانک هــا و مؤسســات اعتباری به 
تفکیک استان در پایان آذر ماه سال 
جاری، مانده کل ســپرده ها به رقم 
3۵۲۰ هــزار و ۵۹۰ میلیارد تومان 

رســیده است که نســبت به مقطع 
مشابه سال قبل و پایان سال گذشته 
معادل ۴۲.۴ و ۲۹.6 درصد افزایش 

را نشان می دهد.
همچنین، بالاترین مبلغ ســپرده ها 
مربوط به اســتان تهــران با مانده 
۱8۹3 هــزار و 7۰۰ میلیارد تومان 
و کم تریــن مبلغ مربوط به اســتان 
کهگیلویه و بویراحمد معادل 873۰ 

میلیارد تومان است.

علاوه براین، مانده کل تســهیلات 
در این زمــان ۲۵۰7۰ هزار و ۹۰۰ 
میلیارد تومان اســت که نسبت به 
مقطع مشابه سال قبل و پایان سال 
گذشــته معادل ۴7.7 و 3۲.8 درصد 

افزایش داشته است.
طبق این گــزارش، بیش ترین مبلغ 
تسهیلات نیز مربوط به استان تهران 
با مانــده ۱6۴۴ هزار و 8۰۰ میلیارد 
تومــان و کم ترین مبلــغ مربوط به 

استان کهگیلویه و بویر احمد معادل 
87۱۰ میلیارد تومان است.

نسبت تسهیلات به ســپرده ها بعد 
از کسر ســپرده قانونی 8۱.۲ درصد 
است که نسبت به مقطع مشابه سال 
قبل و پایان ســال قبل، به ترتیب 
۲.7 و ۱.8 واحــد درصد افزایش را 
نشــان می دهد که نسبت مذکور در 
اســتان تهران ۹۵.۴ درصد و استان 
کهگیلویه و بویراحمد ۱۱۲.3 درصد 

است.
در این گزارش، یکی از علل مهم بالا 
بودن رقم تســهیلات و سپرده ها در 
دفاتر مرکزی  استقرار  تهران  استان 
مؤسسات  و  از شــرکت ها  بسیاری 
تولیدی ســایر اســتان ها در استان 
تهران بیان شده و عمده فعالیت های 
بانکی آنها از طریق شــعب بانک ها 
و مؤسســات اعتباری استان تهران 

انجام می شود.
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انرژی

چرایی خیز نفت به سمت کانال
 70 دلاری

به دنبال قدرت گرفتن صنعت چین و بهبود چشم انداز تقاضا از 
سوی این کشور، قیمت نفت روز دوشنبه افزایش یافت.

به گزارش رویترز، با توجه به داده های ارائه شده که نشان داد 
بهبود اقتصاد چین در آغاز ســال ۲۰۲۱ شتاب گرفت و سبب 
قدرت گرفتن چشم انداز تقاضا از ســوی بزرگترین واردکننده 
نفت در جهان شــد، قیمت نفت روز دوشــنبه افزایش یافت و 

برنت به حدود 7۰ دلار در هر بشکه رسید.
معامــلات آتی نفت خام برنت برای ماه مه ۴7 ســنت یا ۰.7 
درصد افزایش یافت و به 6۹.6۹ دلار در هر بشــکه رسید. در 
حالی که معاملات آتی نفت خام وســت تگزاس اینترمیدیت 
آمریکا با ۴۹ سنت یا ۰.8 درصد افزایش، با قیمت 66.۱۰ دلار 

در هر بشکه مورد معامله قرار گرفت.
رشد تولید صنعتی چین در ماه های ژانویه تا فوریه سریع تر شد 
در حالی که داده های روزانه پالایشگاه آن ۱۵ درصد نسبت به 

مدت مشابه در سال گذشته افزایش یافت.
به گفته یکی از تحلیلگران، صنعت بزرگ چین رشد چشمگیری 
را نشــان داده؛ زیرا میزان تولید سیمان، فولاد، زغال سنگ و 
آلومینیوم در مقایســه با سطح پیش از شیوع بیماری همه گیر 
کووید-۱۹ در ســال ۲۰۱۹، رشــدی دو رقمی را تجربه کرده 

است. تولید و حمل و نقل همه این مواد به انرژی نیاز دارد.
علاوه بر پشتیبانی قیمت ها، عربستان سعودی عرضه نفت خام 
در ماه آوریل را حداقل به چهار خریدار شمال آسیا تا ۱۵ درصد 
کاهش داده، در حالی که نیازهای عادی ماهانه پالایشگاه های 

هند را برآورده می کند.
از سویی اعضای گروه اوپک در اوایل ماه جاری تصمیم گرفتند 
که بخش عمده کاهش عرضه خود را تا ماه آوریل تمدید کنند.

در ایالات متحده، پالایشگاه های نفتی شاهد افزایش ظرفیت 
۱.6 میلیون بشــکه در روز بود؛ زیرا کارخانه های بیشتری پس 
از اتمام یخبندان شدید تگزاس فعالیت خود را از سر گرفته اند.

افزایش صادرات نفت؛ 
تکرار یک اشتباه

بر اســاس گزارش بلومبرگ، واردات نفت چین از ایران با رشد 
۱۲۹ درصدی به بیش از 8۵۰ هزار بشــکه در روز رسیده که 
بالاترین میزان طی دو سال اخیر است. افزایش سهم درآمدهای 
نفتی در بودجه ۱۴۰۰ و اظهارنظر گاه و بیگاه سیاست گذران در 
خصوص قیمت دلار حاکی از امیدواری آن ها به تکرار اتفاقات 
سال های بعد از برجام است. آیا این موضوع حاکی از برگشت 
ایران به بازارهای جهانی است و باید افزایش درآمدهای نفتی 

را به فال نیک گرفت؟
بر اساس گزارش بلومبرگ، محموله های نفت ایرانی به استان 
شاندونگ، محل استقرار یک چهارم ظرفیت تصفیه چین در ماه 
جاری افزایش چشم گیری داشته و واردات نفت چین از ایران با 
رشد ۱۲۹ درصد به بیش از 8۵۰ هزار بشکه در روز رسیده که 

بالاترین میزان طی دو سال اخیر است.
آیا این موضوع حاکی از برگشت ایران به بازارهای جهانی است 

و باید افزایش درآمدهای نفتی را به فال نیک گرفت؟
اولًا بیشــتر پالایشــگاه های بزرگ از ترس عواقبی که شامل 
تحریم سیســتم بانکی آمریکا و توقیف محموله است، تمایلی 
بــه خرید نفت خام ایران ندارند. ایــن افزایش صادارات نیز به 
دلیل تخفیف های ســه تــا پنج دلاری ایران و خرید توســط 
برخی شــرکت های محلی با افزایش قیمت های جهانی اتفاق 
افتاده اســت. بنابراین برای قضاوت درباره ادامه دار بودن روند 
افزایش صادرات نفت ایران به نظر می رســد کمی زود باشد! 
اما حتی اگر روند افزایشــی صادرات نفت ایران ادامه دار باشد، 

نگرانی از تکرار اتفاقات دهه ۹۰ بیش تر می شود.
در ابتدای دهه ۹۰ با شروع جدی مذاکرات هسته ای و در نهایت 
توافــق برجام، درآمدهای نفتی ایــران با جهش قابل توجهی 
همراه بود. در آن زمان دولت به پشتوانه دلارهای نفتی به ثابت 
نگه داشــتن نرخ ارز و افزایش هزینه های جاری خود پرداخت. 
طی ســال های ۹۲ تا ۹۵ نرخ ارز در کشــور عملًا ثابت بود و 
هزینه های جاری دولت بیش از دو برابر شــد. اتفاقی که باعث 
شــد معضلات اقتصاد ایران همچون وابستگی به درآمدهای 
نفتی، سیستم معیوب مالیاتی و کاهش ظرفیت تولیدی کشور 

دیده نشود.
امــا در نهایت با خروج آمریکا از برجــام و کاهش درآمدهای 
نفتی، معضلات اقتصاد ایران با شدت بیش تری نمایان شدند. 
کسری بودجه شدید، تورم و جهش نرخ ارز در حالی اتفاق افتاد 
که ظرفیت تولیدی کشــور به دلیل سرکوب نرخ ارز و واردات 
گســترده به شدت آسیب دیده بود. شاید آنچه که این روزها در 
بسیاری از بازارها همچون مرغ، خودرو، مسکن و ... شاهد آن 
هســتیم نتیجه افزایش درآمدهای نفتی اواسط دهه ۹۰ باشد. 
با افزایش ســهم درآمدهای نفتی در بودجه ۱۴۰۰ و اظهارنظر 
گاه و بیگاه سیاســت گذران در خصوص قیمت دلار حاکی از 
امیدواری آن ها به تکرار اتفاقات ســال های گذشــته اســت. 
شــرایطی که هر چند ممکن است کمی از معضلات کنونی را 
بکاهد اما بحرانی با ابعاد گسترده تر را پیش روی اقتصاد ایران 

قرار خواهد داد.

در حالی که به اعتقاد برخی کارشناسان 
صنعت ســیان جی بــا دو دهه تلاش و 
سرمایه گذاری عظیم امروز به جایگاهی 
رســیده که می تواند ســهم موثری در 
تأمین ســوخت مصرفی بخش حمل و 
نقل کشور داشته و جایگزین بخش قابل 
توجهی از مصرف بنزین و حتی گازوییل 
کشور شود، اما در جریان تصویب قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰، شاهد تصویب طرحی 
در مجلس شورای اســلامی بودیم که 
دولت را ملزم به بازگشت سوخت آل پی 

جی به سبد سوخت خودروها می کند.
اصرار بر بازگشت ســوخت آل پی جی 
به ســبد ســوخت خودروها در شرایطی 
صورت گرفته که برخلاف زیرساختهای 
توسعه یافته عرضه سیان جی در کشور، 
در زمینــه عرضــه آل پی جــی برای 
خودروها، هیچ زیرســاخت اســتانداری 
در کشــور نداریم و تنها در بخش توزیع 
این ســوخت در کشور، علاوه بر نیاز به 
احــداث جایگاههای جدیــد که قابلیت 
عرضه آل پی جی را داشته باشند، لازم 
اســت تا به طور مستمر تانکرهای جاده 
پیما در سراسر کشور برای حمل آل پی 
جی تردد کنند که این مســئله، خود به 
تنهایی مشکلات بســیاری را به دنبال 

خواهد داشت.
در قانون بودجه امسال طرحی در آستانه 
تصویب اســت که طی آن قرار شــده 
ســوخت ۲ میلیون خودروی عمومی از 
بنزین به گاز مایع )lpg( تبدیل شود. طبق 
اعلام بســیاری از کارشناسان و مدیران 
سازمانها این طرح دارای معایب بسیاری 
اســت و از منظر پلیس راهــور، اجرای 

این طرح، حوادث منجر به آتش سوزی 
و آسیب به شــهروندان را ایجاد خواهد 
کرد. در همین خصوص، ســردار ســید 
تیمور حسینی - جانشین فرمانده پلیس 
راهور - ناجا امــروز در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد: ورود گاز مایع )LPG( به سبد 
سوخت خودروها منجر به تکرار حوادث 

تلخ گذشته در ابعاد وسیعتر خواهد شد.
سردارحسینی با اشاره به اینکه این طرح 
یک بار در سالهای گذشته اجرا و به دلیل 
ایجاد حوادث فراوان، به شکست منتهی 
شد، اظهار کرد: ورود خودروهای گاز مایع 
سوز به جاده های کشور مسئله ای نیست 
که برای اولین بار با آن مواجه باشــیم و 
از نتایج حاصل از آن بی خبر باشیم. این 
خودروها در گذشــته به علت انفجارهای 
متعدد در جاده های کشور مورد اعتراض 
پلیس راهور قرار گرفت که خوشبختانه 
پس از مدت کوتاهی گاز مایع از ســبد 

سوخت خودروها حذف شد؛ حال بازگشت 
به تجربه شکســت خورده گذشــته جز 
تحمیل ضررهای مالی و جانی به مردم 

کشور ثمری نخواهد داشت.
روز گذشــته هم رئیس هیــات مدیره 
انجمن صنفی سی ان جی کشور از ارسال 
نامه این انجمن به شورای نگهبان خبر 
داد کــه در آن نامه بــا توجه به عواقب 
جبران ناپذیر مصوبه اخیر مجلس شورای 
اســلامی درباره ورود ال پی جی به سبد 
سوخت کشور، درخواست لغو این مصوبه 

به شورای نگهبان ارائه داده شده است.
به اعتقاد محســن جوهری، سوخت آل 
پی جی برای خودرو؛ بازگشــت به یک 
طرح شکســت خورده است؛ در برهه ای 
تصمیم گرفته شــد عرضه ال پی جی به 
عنوان ســوخت خودرو در کشور متوقف 
و جایگاه های عرضــه ال پی جی تعطیل 
شــوند. بعد از این اتفــاق دولت ضمن 

در حوزه ســی ان جی  ســرمایه گذاری 
تلاش کرد سرمایه های بخش خصوصی 
را به این حوزه سوق دهد و در این مسیر 
زیرساخت های مناسبی نیز تعبیه شد، اما 
علــی رغم توجه به ایــن موضوع امروز 
مجدداً شاهد پیشنهاد ورود ال پی جی به 
عنوان سوخت خودرو از طرف نمایندگان 
مجلس هستیم.با این اوصاف هم اکنون 
گاز مایع تنها با تانکر در کشــور جابجا 
می شود )برخلاف ســیان جی، بنزین و 
گازوییل که از طریــق خط لوله منتقل 
می شــود( و به همین منظــور نیز تعداد 
محدودی تانکر در حال تردد اســت که 
هر از چندگاهی شاهد حوادث دلخراش 
آن هســتیم؛ حال چنانچــه گاز مایع به 
عنوان ســوخت ۲ میلیون خــودرو وارد 
سبد سوخت کشور شود، علاوه بر اینکه 
هزاران تانکر برای جابجایی آن نیاز است 
که بسیار خطرناک است، به این دلیل که 
خودروهای عمومی هــم برای این نوع 
سوخت ساخته نشــده اند خطرات ناشی 
از آن را دو چنــدان می کند.بــا توجه به 
اینکه در طول این سالها به گفته پلیس 
راهور، نه خودروهای ایمن گاز مایع سوز 
در کشــور طراحی و تولید شــده اند و نه 
زیرســاختی ایمن برای توزیع گاز مایع 
در جایگاههــای عرضه ســوخت ایجاد 
شده است که حوادث تلخ گذشته را تکرار 
نکند؛ بنابراین این تصمیم شتاب زده قطعاً 
منجر به ایجاد حوادث بسیاری در کشور 
خواهد شد. از این رو به نظر می رسد لازم 
است تا مصوبه بازگشت به سبد سوخت 
خودروها، با توجه به مشکلات متعددی 
که در پی خواهد داشت و با درنظرگرفتن 
ظرفیت های بالای توســعه ســیان جی 

مورد بازنگری قرار گیرد.

خطر تردد تانکرها با مصوبه بازگشت گازمایع به سبد سوخت

آژیر خطر!
سحر بابایی روس ها رفتند؛ 

آستین ها را بالا زدیم

*اواخــر دهه 8۰ شمســی بود که مدیرعامل وقت شــرکت 
مهندسی و توسعه نفت صدایم کرد و گفت »با روس ها که به 
توافق نرسیدیم، آن ها برای منافع بیشتر به البدره عراق رفته اند. 
باید خودمان آســتین ها را بالا بزنیم و توسعه میدان نفتی آذر 

را آغاز کنیم«.
*به منطقه آمدم تا بررسی اجمالی از روی سطح میدان داشته 
باشم. با راهنمایی یکی از خوبان ایلام، جناب آقای کمریان و 
برای دریافت مجوز ورود به منطقه مرزی ســراغ مسئول آن 
زمــان »حاج عمران محمدی« رفتیم. موضوع را گفتم. مکثی 
کرد و سپس یک تفنگ کلاشینکف به دستم داد و گفت برویم 

میدان. پرسیدم تفنگ برای چه؟ گفت در میدان می گویم.
*میــدان هنوز مین روبی نشــده بود و هنــوز همه جا میراث 
مرگبار باقی مانده از جنگ تحمیلی دیده می شد. با احتیاط قدم 
برمی داشتم، اما حاج عمران با اطمینان و صلابت راه می رفت. 
بخشی از میدان آذر را تا لب مرز و نیز بخشی از میدان چنگوله 
را قدم زدیم و تقریباً وسعت میدان را در شرق، غرب، شمال و 
جنوب ارزیابی کــردم. در خلال این قدم زدن ها گفت »حدود 
۱۵، ۱6 سال داشتم. آن موقع این تفنگ که در دست شماست 
شاید کمی از قد من کوتاه تر بود. به همراه دیگر ایلامی ها و نیز 
دیگر هموطنان برای پاسداری از این منطقه به اینجا آمدیم و با 
جانفشانی و رشادت و شهادت همرزم هایم توانستیم این بخش 
از خاکمان را دوباره به ســرزمین مادری خود بازگردانیم. حالا 
نوبت شــما مهندسان و دیگر کارکنان صنعت نفت است که با 
تلاش و تدبیر خود و توسعه منابع زیرزمینی، ضمن تأمین منافع 
ملی، فرصت را برای اشتغال نیروهای بومی، رونق اقتصادی و 

توسعه زیرساخت های ایلام فراهم کنید«.
*با تعیین مشاورین سطح الارض و زیرسطح، انجام مهندسی 
پایــه آغاز شــد و توأماً با انتخاب مهندس مشــاور و پیمانکار 
مین روبی، کار مین روبی با دســت توانای دلاوران بسیجی که 
هرکــدام خود در این منطقه خاطــرات زیادی از فداکاری ها و 
رشادت ها داشته اند آغاز شد و سرانجام با سلامت و بدون هیچ 
تلفاتی به پایان رســید. تحصیل زمین هم با همت اداره های 
مختلف منطقه از جمله جهاد کشــاورزی، ثبت اســناد و دیگر 
سازمان های خوب این مرز و بوم انجام و احداث جاده اصلی به 
میدان از دوراهی مهران - دهلران و همین طور جاده های فرعی 

به محل چاه ها و سلرسازی آغاز شد.
*با رفتن شــرکت های خارجی و پیشنهاد کنسرسیوم اویک و 
صندوق سرمایه گذاری نفت، مذاکرات قرارداد توسعه میدان با 
این کنسرســیوم به روش بیع متقابل انجام و این قرارداد امضا 
شــد. در پایان سال ۹۰ مأموریت 3۰ ســال کار صادقانه این 
حقیر در نفت رو به پایان بود. در این میان، با انتخاب مهندس 
یاراحمدی به عنوان مجری جدید طرح توســعه آذر که جوانی 
با اســتعداد، متعهد و متخصص بود و ســال ها به عنوان مدیر 
مهندسی نفت در جوار مجری طرح در کار آغازین توسعه میدان 
نفتی آذر فعالیت داشــت و با دستان توانا و اراده قوی و امید به 

خدا مراحل سخت توسعه این میدان آغاز شد. 
*امــروز تولید روزانه 6۵ هزار بشــکه با همــکاری و همدلی 
کلیه دســت اندرکاران و مساعدت ارگان های دولتی، نهادهای 
بومی، مردم غیور ایلام به ویــژه منطقه مهران و بدون کمک 
شرکت های خارجی امکان پذیر شده و همه اهداف طرح با حفظ 
منافع ملی محقق شده است و خوشــحالم که رؤیای مرحوم 
سردار حاج عمران محمدی که اشتغال نیروهای بومی و رونق 

اقتصادی استان بوده تحقق یافته است.

سهمیه بنزین برای سفرهای 
نوروزی منتفی است

سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی گفت: سهمیه 
بنزین برای ســفرهای نوروزی منتفی است. فاطمه کاهی در 
گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه با توجه به شرایط کرونا، بعید 
به نظر می رســد در روزهای باقی مانده سال، تصمیم جدیدی 
در این باره گرفته شود، اظهار کرد: بنابراین سهمیه فروردین ماه 
خودروها، طبق روال هرماه در کارتهای سوخت واریز خواهدشد. 
به گفته وی سهمیه سوخت فرودین، ساعت صفر روز یکشنبه 

اول فروردین ماه در کارت سوخت مالکان واریز می شود.

سرمایه گذاری 12 هزار میلیارد 
تومانی برای توسعه شبکه برق

مدیرعامل توانیر، سال ۱3۹۹ را سخت ترین سال صنعت برق دانست 
و گفت: برای توسعه شبکه در سال جاری به عنوان سخت ترین سال 
صنعت برق، ۱۲ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری صورت گرفته 
است.محمدحسن متولی زاده در آئین اختتامیه پویش- هرهفته الف 
-ب-ایران با اشاره به اینکه در سال جاری نفس و زندگی تعدای از 
هموطنان با پایداری برق گره خورده و از سویی گرمترین تابستان 
در طی ۵۰ سال گذشته را پشت سر گذاشتیم و در زمستان نیز با 
محدودیت شدید تامین سوخت نیروگاه ها مواجه بودیم، افزود: در 
همین سال تامین منابع مالی به دلیل وابستگی گردش منابع به 
هدفمندی یارانه ها، صنعت برق را دچار چالش جدی کرده بود که 

یکی از سخت ترین سال های صنعت برق به شمار می رفت.

نگاه روز

غلامحسین زورمند

بی توجهی به پتانسیل صادراتی قیر 
و کارکرد شــفاف بورس کالا برای 
کشف قیمت و تأمین قیر مورد نیاز 
پروژه های عمرانــی در کنار برآورد 
۴ میلیون تنی قیر رایگان در بودجه 

۱۴۰۰، تأمل برانگیز است.
بررســی مصوبات کمیسیون تلفیق 
بودجه ۱۴۰۰ نشــان می دهد، بعد از 
رفت وبرگشــت لایحه بودجه میان 
بهارستان و پاستور، کمیسیون تلفیق 
میزان توزیع قیر به شیوه تهاتری را 
)که پیشــتر خودش به لایحه دولت 
الحاق کرده بود(، از ۲ میلیون تن به 
۴ میلیون تن در سال آینده افزایش 
داده اســت. این موضوع در الحاقیه 
اول تبصره یکم بودجــه ۱۴۰۰ به 
چشم می خورد. عدم در نظر گرفتن 
مقدار ریالی در قانون بودجه که تمام 
درآمدها و هزینه ها باید به مبلغ ریالی 
در نظر گرفته شــود، از دیگر نکات 
تأمل برانگیز این بند از قانون بودجه 

سال ۱۴۰۰ است.
البتــه طبق آخریــن اصلاحاتی که 
تأمین  منظور  به  نمایندگان مجلس 
نظر شورای نگهبان در لایحه بودجه 
۱۴۰۰ انجــام داده انــد، ۱۵۰ هزار 
میلیارد ریال به طــرح قیر تهاتری 
اختصاص داده شده است. تصمیمی 
که هر چند از وضعیت پیشــین که 
مبتنی بر توزیع حوالــه ای قیر بود، 
جلوتر اســت اما مانع توزیع رانت در 

این حوزه نمی شود.
فــارغ از ایراداتی که کارشناســان 
در ســنوات اخیر نســبت به توزیع 
قیــر تهاتری و اثرگــذاری حداقلی 
این شــیوه از توزیــع در پروژه های 
عمرانی وارد می دانستند، نمایندگان 
مجلس نیز در نقطه مقابل نســبت 
به استفاده ابزاری از قیر تهاتری در 
شرایط تنگنای اقتصادی دولت تأکید 

کرده اند.
در مصوبــات ســال های گذشــته 
شــرکت ملی نفت مکلف به تأمین 

قیر تهاتری برای دستگاه هایی نظیر 
وزارت راه و بنیــاد مســکن بوده و 
گردش حواله قیر میان ســازمان ها، 
پیمانکاران و قیرســازان مفاسدی را 
رقم زده بــود؛ در حالی که در بودجه 
۱۴۰۰ مقرر شــده، خزانه داری کل 
کشور معادل ریالی قیر تهاتری را به 
حساب قیرســاز واریز کرده و سپس 
قیر  پیمانکاران دستگاه ها، محصول 

را از قیرسازان تحویل بگیرند.
با این وجود، همچنان قیر به صورت 
رایگان به دســتگاه ها و پیمانکاران 
می رســد و همین مسئله بستر بروز 
مفاســد حوزه قیر تهاتری می شود؛ 
این در شــرایطی اســت کــه قیر 
پتانسیل صادراتی قابل توجهی دارد و 
از طرفی بی توجهی به کارکرد شفاف 
بــورس کالا برای کشــف قیمت و 
پروژه های  نیــاز  قیر مــورد  تأمین 

عمرانی تأمل برانگیز است!
از این رو، برخی از کارشناسان حوزه 
به حاشیه  نســبت  انرژی همچنان 
سود و رانت حداکثری عرضه قیر به 
شیوه تهاتری و حجم مازاد تخصیص 
قیر رایگان نســبت به نیــاز واقعی 
پروژه های راه ســازی انتقاد دارند و 
خروجی کمیســیون تلفیق را ناشی 
از یک بیش برآوردی غیرکارشناسی 
از نیاز پروژه هــای عمرانی به قیر و 
استمرار مفاســد قیر تهاتری عنوان 

می کنند.
نیاز پروژه های عمرانی ۴ میلیون تن 

نیست!
در همیــن رابطــه محمدمهــدی 
ملکی تبار، کارشــناس حوزه انرژی 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره 
به ظرفیت تولید ســالانه حدود ۵.۵ 
میلیون تن وکیوم باتوم به عنوان ماده 
اولیه قیر گفــت: طبق قانون بودجه 
در ســال های ۱3۹6 تا ۱3۹8 دولت 
مکلف بود ۴ میلیون تن وکیوم باتوم 
تهیه و در اختیار ۵ دســتگاه وزارت 
راه و شهرســازی، سازمان نوسازی، 
توســعه و تجهیز مدارس، سازمان 
امــور شــهرداری ها و دهیاری های 
کشور، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

و وزارت جهاد کشاورزی قرار دهد.
وی افــزود: با بررســی آمار گمرک 
صادرات قیر در سال های ۹6، ۹7 و 
۹8 به ترتیب برابر با 3.8، 3.۵ و ۴.۲ 
میلیون تن و بــرای مصارف داخلی 
از جمله راه سازی و برخی از صنایع 
نیازمند به قیر به ترتیب برابر ۱.7، ۲ 

و ۱.3 میلیون تن بوده است.
ملکی تبــار ادامه داد: این آمار بیانگر 
آن است که ۴ میلیون تن قیر رایگان 
تخصیصی به دستگاه ها در پروژه ای 
عمرانی و راه سازی استفاده نخواهد 
شــد و مقادیر بســیاری به دســت 
دلالان رسیده و بخشی از آن نیز از 

کشور خارج می شود. بنابراین عرضه 
قیر رایــگان برای پیشــبرد اهداف 
عمرانی و راه سازی با شکست مواجه 

شده است.
تسویه با پیمانکاران با حواله قیر!

این کارشــناس انرژی در خصوص 
بروز دیگــر تخلف ها در طرح توزیع 
دســتگاه های  گفت:  رایــگان  قیر 
دریافت کننــده قیر رایــگان هنگام 
تســویه حســاب بــا پیمانــکاران 
پروژه هــای عمرانی، بــه جای پول 
به آنان قیر رایــگان عرضه می کند 
و پیمانکار نیز برای رســیدن به پول 
خود مجبور است تا آن را زیر قیمت 

در بازار آزاد به دلال ها بفروشد.
وی افزود: کلیــه معاملات قیر باید 
در بــورس کالا صــورت بگیرد، اما 
بــه دلیل نرخ پایین تر قیــر در بازار 
آزاد نسبت به بورس کالا، شرکت ها 
برای خرید قیر به بازار آزاد و دلال ها 
مراجعــه می کنند و با ایــن اتفاق، 
عرضه و تقاضا در بازار و پیش بینی ها 
در خصوص قیمت قیر در بورس کالا 
به هم می ریزد و کارکرد بورس کالا 

با اختلال مواجه می شود.
اصرار نمایندگان برای افزودن طرح 

توزیع قیر رایگان به لایحه
ملکی تبــار در خصــوص انگیــزه 
نمایندگان مجلس برای اضافه کردن 
طرح توزیع قیر رایــگان در لایحه 

پیشــنهادی دولت گفــت: برخی از 
با آگاهی کامل نســبت  نمایندگان 
به رانت و مفســده این طرح، با آن 
موافق هســتند و منافــع خود را در 
پوشش پیگیری برای آبادانی شهرها 

و روستاها پنهان می کنند.
وی خاطرنشــان کــرد: البتــه که 
برخــی از نمایندگان مجلس نیز نیز 
بــدون قصد و غرض بــا این طرح 
موافق هستند و هدف آن را آبادانی 
شــهرهای کم برخوردار از جاده ها و 
راه های ایمن در شرایط تنگنای مالی 

دولت می دانند.
عرضه قیــر رایگان به هدف اصابت 

نمی کند
این کارشناس حوزه نفت و انرژی با 
بیان این که نمایندگان مدافع اضافه 
شدن قیر تهاتری به بودجه، آشنایی 
پروژه های  اجــرای  فرآیند  با  کافی 
ندارند، گفت:  و عمرانی  راه ســازی 
استفاده از قیر در مراحل پایانی یک 
پروژه انجام می شود. خریدار قیر باید 
آن را ابتدا به کارخانه آسفالت سازی 
ببرد و با ترکیب شــن و ماسه و قیر، 

آسفالت را تحویل بگیرد.
ملکی تبار ادامه داد: بر اســاس طرح 
مجلس یکی از شرایط دریافت پول 
قیر، ارائه برخی اسناد از جمله مدارک 
حمل قیر از شــرکت های قیرساز تا 
محل اجرای پروژه است. این درحالی 
اســت که خریدار قیر ابتدا آن را به 
می دهد  ارائه  آسفالت سازی  کارخانه 
و سپس آســفالت را به محل پروژه 

حمل می کند.
گذشته  تجربه سال های  افزود:  وی 
نشــان داده اســت که طرح عرضه 
قیر رایگان در برنامه بودجه کشــور 
به آبادانی شــهرها و روستاهای کم 
برخــوردار از راه هــای ایمن منجر 
نخواهد شــد و حجم زیادی از قیر 
تهاتری از طرف پیمانکاران و حتی 
حیف ومیل  دولتــی  دســتگاه های 

خواهد شد.

 اصرار نمایندگان بر رانت توزیع قیر رایگان

قیر رایگان؛ رانت احیاء شده توسط مجلس 

تحلیل

مهسا نجاتی

گزارش

بازتاب

جزئیات تغییر سهمیه سوخت 
وانت بارها

مدیر سامانه هوشــمند سوخت شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران گفت: ســهمیه ســوخت 
وانت بارهــا بر اســاس عملکــرد و پیمایش این 

خودروها تخصیص می یابد.
به گــزارش وزارت نفت، مســعود رضایی، درباره 
سهمیه بنزین وانت بارها گفت: با تکمیل ثبت نام ها 
و متناســب با عملکرد وانت ها تا دو برابر ســهمیه 

اولیــه بنزین تخصیص داده می شــود. وی درباره 
پیامک هــای ارسال شــده درباره کاهش ســهمیه 
ســوخت وانت بارهــا، توضیح داد: بخشــی از این 
پیامک ها صحت دارد زیرا ســهمیه های ســوخت 
متناســب با عملکرد و پیمایش وانت بارها پرداخت 
می شــود. مدیر سامانه هوشــمند سوخت شرکت 
ملی پخــش فرآورده های نفتی ایران درباره تعریف 
وانت بار پرمصــرف، اظهار داشــت: تعریف دقیق 
وانت بــار پرمصرف و کم مصــرف را همکاران ناجا 
انجام می دهند و نمونه شاخص وانت های پرمصرف 

نیسان های آبی رنگ هســتند که تا چهار تن بار را 
حمل می کنند و پیکان وانت یا پراید وانت هم نماد 
کم مصرف هســتند. رضایی با بیان اینکه بیش از 
یک سال از ســهمیه بندی وانت بارها گذشته است، 
ادامه داد: سامانه شناسایی عملکرد در دستگاه های 
مختلف طراحی شــده و با توجه بــه آنکه پیش از 
این هنوز ســامانه کامل نشده بود یک مقدار ثابت 
سهمیه سوخت به این ناوگان تخصیص می دادیم.

وی بیان کرد: هم اکنون با توجه به تکمیل ثبت نام 
تا دو برابر ســهمیه ســوخت در بعضی از موارد به 

این ناوگان تخصیص دادیم، به طوری که ســهمیه 
بنزین برای گروه های کم مصرف ۱۲۰ لیتر حداقل و 
۴۰۰ لیتر حداکثر و برای ناوگان پرمصرف هم ۲۰۰ 
لیتر حداقل و حداکثر 6۰۰ لیتر اســت.به گفته این 
مقام مسئول در کشور در مجموع ۲ میلیون و ۴۰۰ 
هزار وانت بار فعال داریم که نیمی از آنها دوگانه سوز 
هستند و هیچ تغییری در سهمیه سوخت آنها ایجاد 
نشده و سی ان جی هم در سهمیه سوخت آنها قرار 
دارد. یک میلیون و ۲۰۰ هزار خودرو تک ســوز هم 

شناسایی شده اند.
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افتتاح سه ایستگاه جدید متروی تهران

صبح روز گذشــته سه ایســتگاه جدید در خطوط 6 و 7 متروی 
تهران افتتاح شد. این مراسم به صورت آنلاین در آخرین جلسه 
شــورای اسلامی شهر تهران و با حضور محسن هاشمی رئیس 
شورای اسلامی شهرتهران و اعضاء شورا، پیروز حناچی شهردار 
تهران و هاشمی معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران 

پخش شد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه، صبح دیروز همزمان با آخرین جلسه صحن 
شورای اسلامی شــهر تهران در سال ۹۹ افتتاح ایستگاه شهید 
اشرفی اصفهانی با حضور نوبخت مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه ، ایستگاه دانشگاه تربیت مدرس با حضور 
امام مدیرعامل شــرکت راه آهن شــهری تهران و حومه)مترو( 
و ایســتگاه آهنگ در خــط 7 متروی تهران بــه بهره برداری 
 رســید و مراســم به صورت آنلاین در صحن شورا پخش شد.

مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری متروی تهــران و حومه در 
آیین »افتتاح مجازی ایســتگاه های متــرو در خطوط 6 و 7« 
در ابتدای افتتاح ایســتگاه شهید اشــرفی اصفهانی گفت: این 
ایســتگاه موقعیت بسیار مناســبی برای جذب مسافر در شمال 
غرب تهران دارد و با تکمیل کامل ایستگاه های خط شش می 
 تواند به ایســتگاه های دیگر خطوط متروی تهران متصل شود.

وی تصریــح کرد: امروز با افتتاح ســه ایســتگاه جدید، تعداد 
ایستگاه های در دســت بهره برداری متروی تهران و حومه به 
۱37 ایستگاه رسید نوبخت با بیان اینکه خط 6 متروی تهران ۴۰ 
کیلومتر طول و 3۱ ایستگاه دارد، افزود: در حال حاضر ۱۰ ایستگاه 
از این خط به بهره برداری رسیده است.  مدیرعامل شرکت بهره 
برداری مترو با اشــاره به اینکه ایستگاه شهید اشرفی اصفهانی 
حدود ۵۰۰ متر زیربنا و 6 دستگاه آسانسور و 8 دستگاه پله برقی 
دارد گفت: با اضافه شدن این تعداد پله برقی، تعداد پله برقی های 
 متــروی تهران به بیش از ۹۵۰ دســتگاه پله برقی می رســد.

نوبخــت تصریــح کــرد: بــا راه انــدازی ایــن محــدوده 7 
کیلومتــر و ۴۰۰ متــر به طول مســیر متروی تهــران اضافه 
شــد و طــول متــروی تهــران بــه ۲۵7 کیلومتر رســید و 
 رنکینــگ جهانــی آن از رتبــه ۱6 بــه ۱۵ کاهــش می یابد.

در روزهــای پایانی ســال بــا افتتاح  ایســتگاه هــای جدید 
مترو آماده خدمت رســانی به شــهروندان هســتیم. همچنین 
تربیــت  دانشــگاه  ایســتگاه  در  وی گفــت: مســافرگیری 
مدرس و ایســتگاه شــهید اشــرفی اصفهانی در خط شــش 
 و ایســتگاه آهنــگ در خط هفــت از امروز انجام می شــود.

گفتنی است دو ایستگاه دانشگاه تربیت مدرس و اشرفی اصفهانی 
نیز همانند ایستگاه های شهید ستاری و یادگار امام)ره( در نیمه 
 شمالی خط شش قرار دارد و به صورت مستقل سرویس دهی دارند.

لازم به توضیح است  ایســتگاه اشرفی اصفهانی واقع در ضلع 
جنــوب غربی تقاطع بزرگراه اشــرفی اصفهانــی و پیامبر قرار 
دارد، ایســتگاه آهنگ در بزرگراه شهید محلاتی، تقاطع خیابان 
شاه آبادی و ایستگاه دانشگاه تربیت مدرس نیز در بزرگراه شهید 

چمران، تقاطع بزرگراه جلال آل احمد نیز قرار دارد.

نوروز 1400 با برنامه هاي فرهنگي در 
ایستگاه های متروي تهران

مديرعامل شــركت بهره برداري متروي تهــران از اجراي ويژه 
برنامه هاي نوروز ۱۴۰۰ در ايستگاه هاي منتخب مترو خبر داد و 
گفت: به مناسبت فرا رسيدن سال نو و به منظور ايجاد فضاي با 
نشاط و شاد، متروي تهران با برنامه هاي متنوع فرهنگي و هنري 

به استقبال سال جديد مي رود. 
به گــزارش مديريت ارتباطات و امور بين الملل شــركت بهره 
برداري متروی تهران و حومه فرنوش نوبخت افزود: مســافران 
مترو در لحظه تحويل ســال نو مي تواننــد بيانات مقام معظم 
رهبري)مدظله العالی( و ســخنراني رياســت محترم جمهوري 
به مناسبت آغاز ســال جديد را از طريق نمايشگرهاي سكوي 

ايستگاه هاي مترو مشاهده نمايند.
وي تصريح كرد: در روزهاي پاياني ســال بــا اجراي پانتوميم 
توسط گروه هاي هنري و نمايشي با عنوان »فصل دل تكاني« از 
۲۴ تا ۲۷ اســفندماه در ايوان انتظار ايستگاه ميدان حضرت ولي 
عصر)عج( ميزبان شــهروندان و مسافران هستيم. گفتني است 
اين برنامه با مشــاركت و همكاري ســازمان فرهنگي و هنري 

شهرداري تهران، برگزار مي شود.
همچنين گروه هاي هنري از اســتان هاي لرســتان، خراسان و 
آذربايجان با اجراي نوروزخواني در ســه ايستگاه تجريش، امام 
خمينــي )ره( و ميدان حضــرت ولي عصر )عــج( از ۲۵ تا ۲۷ 
اســفندماه به استقبال نوروز ۱۴۰۰ مي روند. در ايام نوروز نيز در 
راستاي ايجاد نشــاط اجتماعي مبتني بر فرهنگ اصيل ايراني 
- اســامي و ايجاد همدلي و نوع دوستي بين افراد آسيب ديده 
اجتماعي با رويكرد آئين مهرورزي نمايشگاه نقاشي كودكان كار 
با همكاري و مشاركت سازمان خدمات اجتاعي شهرداري تهران 

از ۲۵ اسفندماه تا ۵ فروردين ماه ۱۴۰۰ برگزار مي شود.

رونمایی از ایستگاه شارژ پانتوگراف 
اتوبوس های برقی کشور در مپنا

نخستین ایستگاه شارژ پانتوگراف فوق سریع اتوبوس برقی 
کشور رونمایی شد. هم زمان با آغازبه کار »سایت شماره ۲ 
مرکز توسعه خودرو برقی و زیرساخت ها«، ایستگاه شارژ 
پانتوگرافــی اتوبوس برقی گروه مپنا، قابل ارائه در توان-

های ۱۵۰، 3۰۰، ۴۵۰ و 6۰۰ کیلوواتی افتتاح شــد. این 
ایستگاه امکان شارژ با حداکثر جریان ۹۰۰ آمپر را داشته 
و بیشینه ولتاژ خروجی آن در توان 6۰۰ کیلووات، معادل 
۹۲۰ ولت اســت. در این مراسم ایستگاه شارژ پانتوگرافی 
اتوبوس برقی مپنا که اولین ایســتگاه شارژ در این ابعاد و 
مشخصات در کشور است رونمایی شد و به رسم یادبود و 
به مناسبت روز درخت کاری دو اصله نهال نیز غرس شد. 
فناوری ایستگاه شــارژ پانتوگرافی اتوبوس برقی تنها در 
اختیار ۵ شرکت بزرگ صاحب تکنولوژی در دنیا بوده و با 
بهره برداری از این ایستگاه در شرکت مهندسی و ساخت 
برق و کنترل مپنا )مکو(، ایران نیز به جرگه کشــورهای 

دارای این تکنولوژی در دنیا پیوست.
تجهیــز پانتوگراف به جای اتوبوس بر روی دکل شــارژ 
و کاهــش وزن و قیمت تمام شــده اتوبوس برقی و نیز 
همچنین مکان یابی محل قرارگیری اتوبوس برقی نسبت 
به دکل شارژ با استفاده از آنتن WIFI، از جمله مزیت های 
اصلی این روش شارژ نسبت به سایر روش های شارژ سریع 
اتوبوس های برقی اســت. همچنین در ادامه این مراسم، 
سایت شماره ۲ مرکز توسعه خودرو برقی و زیرساخت ها، 
توســط دکتر عباس علی آبادی افتتاح شد. این ساختمان 
دارای 7۵۰ متر مربع فضای آزمایشــگاهی - گارگاهی و 
3۰۰ متر مربع ســالن اداری و مهندسی است که با هدف 
تولید و آزمایش پیشرانه برقی خودروها و اتوبوس های برقی 
راه اندازی شده اســت. با تجهیز آزمایشگاه این مرکز به 
دینامومترهای پیشرفته، سیستم های HIL و سایر ادوات، 
آزمایشــگاه پیشــرانه برقی مپنا به یکی از بزرگترین و 
پیشرفته ترین آزمایشگاه های تخصصی در این زمینه در 
کشــور تبدیل خواهد شد و زمینه لازم برای بومی سازی و 
توسعه فناوری انواع پیشــرانه خودروهای برقی سبک و 

سنگین در کشور فراهم می آید.

پیاده سازی سیستم مدیریت ایمنی 
در فرودگاه ها تا سال 1401

نوزدهمین جلسه شــورای عالی ایمنی با حضور رئیس 
هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 

هوایی ایران و اعضای شورای عالی ایمنی برگزار شد.
در ابتدای این نشســت برخی از مســائل ایمنی شرکت 
فرودگاه ها و ممیزی های صورت گرفته از فرودگاه های 
بین المللی مطرح و در خصوص آن ها تبادل نظر شــد. 
در این نشست همچنین برنامه زمان بندی پیاده سازی 
سیســتم مدیریت ایمنی در فرودگاه های بین المللی و 
حوزه ناوبری هوایی مطرح و مقرر شــد؛ تا پایان ســال 
۱۴۰۱ این سیستم به طور کامل با این برنامه پیاده سازی 

شود. 

برای سفرهای نوروزی؛
20 درصد گرانی نرخ بلیت 

اتوبوس های بین شهری

مدیرعامل اتحادیه تعاونی مســافربری های کشور: نرخ 
بلیت اتوبوس های بین شهری از ۲۵ اسفند ماه در قالب 
فروش بلیت های نوروزی ۲۰ درصــد افزایش می یابد. 
احمدرضا عامری افزود: طبق روال همه ســاله، به دلیل 
تردد یک ســر خالی اتوبوس ها در ایام نوروز، نرخ بلیت 
اتوبوس در دوره سفرهای نوروزی در نوروز ۱۴۰۰ هم با 

۲۰ درصد افزایش قیمت به فروش می رود. 
وی با اشــاره به کاهش شــدید ســفرها از زمان شیوع 
بیماری کرونا و الزام ستاد ملی مقابله با کرونا در فاصله 
گــذاری اجتماعی، ادامه داد: هم اکنــون فقط نیمی از 
صندلی های اتوبوس ها فروخته می شود که برای جبران 
ضرر رانندگان باید بهای بلیت حداقل دو برابر شود، اما 
برای رعایت حال مردم و طبق روال سال های قبل فقط 
۲۰ درصد به بهای بلیت برای جبران تردد یکســر خالی 
خودروها از ۲۵ اسفند تا آخر تعطیلات نوروز سال آینده 

افزوده می شود.

اعضای اتحادیه اروپا بر این باور هستند 
کــه مقامــات حاکمیتی در کشــورها 
می توانند نقش مؤثری در بهبود شرایط 

حمل ونقل همگانی داشته باشند.
در این راستا اتحادیه حمل ونقل عمومی 
)UITP(، انجمــن نــوآوری حمل ونقل 
در مناطق و شــهرهای اروپا و مقامات 
حمل ونقل شهری اروپا با صدور بیانه ای 
مشــترک ضمن تدویــن برخی اصول 
پایه ای برای کمک بــه بهبود قوانین و 
رفع محدودیت های توســعه حمل ونقل 
همگانی، در خصوص حمایت از مشتریان 
حمل ونقل و شــرکت های بهره بردار در 
حوزه صــدور و فــروش یکپارچه بلیت 
حمل ونقــل آئین نامــه ای را تنظیــم و 
تصویب نمودند. ســه سازمان یادشده با 
دســتور کار قرار دادن اصول یکپارچگی 
دیجیتــال بــرای مُدهــای حمل ونقل 
هم راســتایی حمل ونقل سبز و حمایت 

قاطع از آن را مورد تأکید قراردادند.
مزبور خواستار  بااین حال ســازمان های 
ایفای نقــش فعال تر و مرکزیت مقامات 
دولتــی در حمایــت از ارائــه خدمات 

حمل ونقل عمومی به شهروندان شدند.
اعضای اتحادیه اروپــا بر این باورند که 
می توان بجای تضعیف نقش برجســته 
حمل ونقل عمومی به عنوان ستون فقرات 

جابجایــی پویای شــهروندان، خدمات 
مقرون به صرفه و اقتصادی و در دسترس 

را برای شهروندان افزایش داد.
دکتر سوان هوادکی، مدیر ارشد و مسئول 
انجمن  در  ترافیک  بهره وری  هماهنگی 
نوآوری حمل ونقل مناطق و شــهرهای 
اروپا اعــلام کرد: که خدمات حمل ونقل 
عمومــی می تواند فرصت هــای تازه ای 
را برای بهره برداران و اســتفاده کنندگان 
فراهم شــود. از ســوی دیگــر دارای 
پیامدهایی نیز هســت که می تواند برای 
این حوزه  و مدیــران  سیاســت گذاران 
قابل تأمل باشــد. این مســئله در قالب 
طرح توسعه سیستم های دیجیتال برای 
سیســتم های حمل ونقــل همگانی در 
محافل علمی حمل ونقل مطرح می شود. 
وی ادامه داد که لازم است سیاست های 
مدیریت شهرها و سیستم های حمل ونقل 

هم راستا با مشــاغل دیجیتال در عصر 
نوین بــوده و برای تکمیــل هم ایفای 
نقش نمایند. از رو ســازمان های یادشده 
در بیانــهٔ خود بــر یکپارچگی اثربخش 
منابع مالی و معنوی در راســتای اهداف 
مرتبط با توســعه پایدار شــهرها تأکید 
نمودنــد. همچنین در بخــش دیگری 
از ایــن بیانیه بر ایجاد ســاختار عادلانه 
تنظیم و دریافــت کرایه و لحاظ نمودن 
دغدغه هــای بهره برداران در مرکز توجه 
ارائه خدمات به مشــتریان تأکید نمودند. 
در این بیانیه برای رعایت هم راســتایی 
با اســناد بالادســتی توصیه شده است 
که مدیران ارشد شــهری و حمل ونقل 
مقــررات و ابتکاراتی را لحاظ نمایند که 
توســط بهره برداران فعال در این عرصه 

قابلیت اجرا و پیاده سازی داشته باشد.
همچنیــن در ایــن بیانیه بــه ارتقای 

زیرســاخت های فیزیکی و تأمین منابع 
موردنیاز برای توسعه حمل ونقل عمومی 
از طریــق دولت ها و ایجــاد زمینه های 
لازم برای پوشش های سرمایه گذاری در 
بخش های زیربنایی حمل ونقل و استفاده 
برای هزینه یابی  از روش های سیستمی 
و بها یابی اشاره شده است. توماس گایر 
مســئول تحقیق و توســعه EMTA در 
یکپارچه سازی  اســت  مصاحبه ای گفته 
خدمات دیجیتال در حوزه فرایند تنظیم و 
جمع آوری کرایه در صنعت حمل ونقل یک 
اهرم مؤثر برای توسعه حمل ونقل پایدار 
اســت. بااین حال وی پذیرش ضعف ها و 
نارســایی های موجود را در عرصه ارائه 
خدمات دیجیتال اجتناب ناپذیر دانســته 
و چنین ادامه می دهــد که وجود چنین 
ســاختارهای  در  ضعف هایی مخصوصاً 
حمل ونقــل باعث تضعیف شــیوه های 
اجتماعی حمل ونقل  اهداف  به  دستیابی 
می شود که درنتیجه خود سبب مشکلات 
و آسیب هایی در مناطق شهری می شود. 
ازاین رو وجود یک وحدت فرماندهی در 
در حوزه حمل ونقل  حاکمیتی  رویه های 
می تواند ضمن شناســایی این آسیب ها، 
ســرمایه گذاری ها را در ایــن زمینه به 
ســمت نوآوری حمل ونقل هدایت نماید 
و ایــن اطمینان را بــرای بهره برداران و 
نماید  ایجاد  حمل ونقل  استفاده کنندگان 
که مقامات حمل ونقــل از قدرت و ابزار 
لازم برای انطباق نتایج با خواســته های 
مشــتریان در مسیر توســعه حمل ونقل 

پایدار حمایت نمایند.

UITP تلاش برای یکپارچه سازی فرایند صدور و فروش بلیت از طریق

حمایت قاطع از حمل و نقل سبز

تولید بیش از ۸29 هزار دستگاه 
خودروی سواری تا پایان بهمن ماه

بررسی آمارهای منتشــره وزارت صنعت، معدن و 
تجارت حاکی از تولید 8۲۹ هزار و ۱۰۰ دســتگاه 
خودروی سواری از ابتدای امسال تا پایان بهمن ماه 
است؛ آماری که در هم سنجی با پارسال رشد ۱8.۴ 

درصدی را نشان می دهد.
در ۱۱ ماهه سال گذشــته فقط 7۰۰ هزار دستگاه 
خودروی ســواری توسط خودروسازان داخلی تولید 

شده بود.
در این مدت 7۴ هزار و ۴6۱ دستگاه وانت از سوی 
خودروســازان داخلی تولید شــد که در مقایسه با 
مدت مشــابه پارسال رشــد 7.8 درصدی را نشان 

می دهــد. در این میان، تولید اتوبوس، مینی بوس و 
ون افت 7.۵ درصدی داشت و به یک هزار و 7۴3 
دســتگاه رسید. پیشتر »سعید زرندی«  معاون طرح 
و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر 
روند رو به رشــد بخش تولید در ۱۱ ماهه امسال، 
گفت: در ایــن مدت از 38 کالای اصلی و منتخب 
صنعتی و معدنی، ۲۵ کالا رشد تولید داشته است.

سید محسن بهره دار*

تفاهم نامه ساخت ۱۰۵ واگن متروی ملی با شرکت واگن سازی تهران و شرکت متروی تهران و بازسازی 
3۱ قطار نســل اول مترو امضا شد. روز شنبه ۲3 اسفند ماه۹۹، مراسم امضای تفاهم نامه بازسازی کامل 
3۱ رام قطار متروي تهران، طرح نوســازی ۱۰ هزار دســتگاه تاکسی فرسوده شهر تهران و انعقاد خرید 
۱۰۵ دستگاه واگن قطار مترو با حضور حجت الاسلام محمدحسن ابوترابی فرد امام جمعه موقت تهران، 
محمدباقر نوبخت معاون رییس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور، سورنا ستاری معاون 
علمی و فناوری ریاست جمهور، محسن هاشمی رئیس شورای اسلامی شهر تهران؛ اماني عضو شوراي 
اســلامي شهر پیروز حناچی، شهردار تهران، سید مناف هاشمی معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران، علی امام مدیرعامل شــرکت راه آهن شهری تهران و حومه )مترو( و فرنوش نوبخت مدیرعامل 
شــرکت بهره برداری متروي تهران و حومه در محل شرکت واگن سازی تهران برگزار شد. در ابتدا این 
مراسم معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری تهران ضمن خیر مقدم و قدردانی از همراهی  معاون رییس 
جمهور،شــهردار تهران به عنوان میزبان اصلی و رییس و اعضا شــورای اسلامي شهر تهران گفت:  به 
میمنت مبعث پیامبر اسلام)ص( در کنار افتتاح از دو ایستگاه یادگار امام )ره(، شهید ستاري در خط شش 
و امضای تفاهم نامه بازســازی کامل 3۱ رام قطار مترو، طرح نوســازی ۱۰ هزار دستگاه تاکسی فرسوده 
شــهر تهران و انعقاد قرارداد خرید ۱۰۵ دستگاه واگن مترو و بازدید از واگن ملی که بهره برداری رسمی 
آن توســط ریاست محترم جمهوری انجام می شود گفت : با اعتبار ۹۰۰ میلیارد تومانی شهرداری تهران 
و با کمک 6۰۰ میلیارد تومانی دولت،  ۱۰ هزار تاکسی در شهر تهران نوسازی می شوند. هاشمی با بیان 
اینکه ۴۰ هزار از 8۰ هزار تاکسی های شهر تهران کاملا فرسوده و نیازمند بازسازی هستند، گفت: قرارداد 
ساخت ۱۰۵ واگن مترو میان شرکت واگن سازی تهران و شرکت مترو انعقاد شده است. حجم این قرارداد 
حدود 3هزار میلیارد تومان است که از منابع داخلی تامین خواهد شد. وي در ادامه در خصوص دو ایستگاه 
یادگار امام)ره( و شهید ستاری افزود: این دو ایستگاه جمعا 6۰۰میلیارد تومان برای ما هزینه داشته است 
افزود: در ســخت ترین ســال اقتصادی بعد از انقلاب با تلاش شهرداری تهران و شورای اسلامي شهر 
تهران توانستیم ۱3ایســتگاه را که هر کدام حدود ۲8۰تا 3۰۰ میلیارد تومان هزینه داشت. به بهره برداري 
برســانیم. معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران با ابراز امیدواری از اینکه واگن ملی به صورت 
انبوه در داخل کشور تولید شودگفت: با تمام مشکلاتي که داشتیم امسال سال خوبی بود و توانستیم اوراق 
مشــارکت سال هاي ۹8و ۹۹ را بگیریم اما براي اوراق مشارکت سال ۹۹ دچار مشکل هستیم از این رو 
درخواســت کمک می کنیم زیرا تمام تلاش ها و فعالیت های مترو و شرکت اتوبوسرانی و واگن سازی از 
طریق اوراق مشارکت انجام شده است . هاشمی افزود: اگر بتوانیم اوراق مشارکت سال ۹۹ که حدود هزار 
میلیارد آن متعلق به مترو و ۴۰۰ میلیارد آن متعلق به اتوبوسرانی است را دریافت کنیم می توانیم اقدامات 
متعددی را انجام دهیم.  وی در پایان گفت:  بیشــتر زحمات را افراد پشــت صحنه کشــیده اند و ما تنها 
هماهنگ کننده بودیم. در ادامه مدیرعامل شرکت راه آهن شهري تهران وحومه) مترو( گفت: برای خانواده 
مترو افتخار بزرگی است که با حضور عزیزان از پروژه تاریخی و عظیم واگن ملی بازدید و همچنین تفاهم 
نامه  از ظرفیت تبصره ۱8 قانون بودجه کل کشــور برای اولین بار به امضا رســید. امام با اشاره به اینکه 
قرارداد تولید ۱۰۵ دســتگاه قطار بین شرکت مترو و شرکت واگن سازی تهران نیز منعقد شده گفت: این 
طرح در قالب طرح تولید انبوه قطار ملی مترو است که نمونه نخست آن با سطح 8۵ درصد داخلی سازی 
قطعات، به سرانجام رسیده و بازدید می شود و در روزهای آینده توسط رییس جمهور رونمایی خواهد شد. 
امام همچنین دستاوردهای طراحی و ساخت قطار ملی مترو را :تشریح کرد و افزود: قرارداد ساخت واگن 
ملی در تیرماه ۹8 بســته شد و توانستیم در دانش طراحی ساخت واگن ملی که مورد تاکید تبصره ۵۴بود 
موفق عمل کنیم و امروز 8۵ درصد بومی شده از ساخت قطار را که  قبلا 3۲در صد آن محقق شده بود 
را عملیاتي کنیم. مدیرعامل متروي تهران گفت: توانسته ایم در ساخت قطار ملی طراحی بوژی، سیستم 
رانش، بدنه، ترمز ،تامین هوای فشــرده، سیستم درها و ... را انجام دهیم.. وی تصریح کرد: 87درصد زیر 
ساخت ها داخلی سازی شد و این قطار تنها 3۰ درصد ارزبری دارد که قابل تقدیر است  امام گفت در ابتدا  

براي ساخت قطار ملي  ۲۰میلیون یورو در نظر گرفته شد بود اما با ۱۲میلیون یورو تمام شد.
خود کفایي در ساخت مترو براي امنیت کشور مهم است ��

در ادامه رییس شــوراي اسلامي شهر تهران ضمن تشکر از افرادی که در این مسیر همراه خانواده مترو 
شــده اند گفت: تمام هزینه ای که در این سال ها انجام شده است نتوانسته ایم بهره برداري کنیم. براي 
نمونه قبل از انقلاب کلنگ ایستگاه هاي میرداماد و حقانی زده شده بود .اما هنوز به ظرفیت اصلی پیش 

بیني شــده نرسیدیم،. چون هنوز ســرفاصله دو دقیقه در خط یک مترواجرا نمی شود و در خطوط شش و 
هفت هم همین طور پروژهواگن ملي بخاطر همین بسیار مهم است و جای تشکر دارد از تمامی کسانی که 
این  در راه خودکفایی 8۵ درصد ي ساخت واگن  کمک کرده اند همچنین از آقای ستاری برای پیگیری 
این موضوع قدرداني میکنم. محسن هاشمی گفت: من با اینکه خودم مدیرعامل مترو بودم فکر نمی کردم 
ساخت بوژی و رانش را به خودکفایی برسیم و امیدوارم در تست هم موفق باشد اگر هم صرفه اقتصادی 
نداشته باشد اما برای امنیت کشور مهم است چرا که هدف رسیدن به ده میلیون سفر باید ما را از وابستگی 
دور کند. وي خاطرنشــان کرد: براي تحقق قرارداد ۱۰۵ واگن باید با تامین منابع نقدي آغاز شود چرا که 
شهرداری برای دریافت اعتبارات مشکل دارد  رییس شوراي اسلامي شهر تهران تصریح کردبراي رسیدن 
به ده هزار سفر باید خطوط مترو به ۱۲ خط برسد و در این حال نیاز به ۴هزار و ۵۰۰واگن داریم در کنار 

تهران دیگر کلانشهر ها نیاز به مترو دارند و باید این صنعت روز به روز پویا تر شود.
ساخت مترو نشان توسعه کشور است ��

در ادامه امام جماعت موقت تهران با شــاره به اینکه جمهوری اســلامی بعد از گذشــت چهارده به یک 
قدرت سیاسی و تاثیر گذار منطقه ای و فرا منطقی روبرو شده وتوانسته به یک اقتدار سیاسی تمام عیار و 
بازدارنده دست یابد گفت: در تهیه و فراهم آوردن زیر ساخت های اقتصادی نیز گام هایي برداشته است.  
ابوترابي فرد افزود: در این روزهاي بحراني عملکرد نظام بهداشتی و درماني نشان از تربیت نیروهای مدیر 
در بخش بهداشــت و درمان کشور داشــت. وي تصریح کرد: یکی از موضوعات مهم که نشان می دهد 
جمهوری اسلامی قدم بزرگی  در راه توسعه برداشته است همین مترو است آنچه در این حوزه اتفاق افتاد 
با تمام محدودیت ها و تحریم ها و نبود همراهی ها حرکت بزرگی است  بوترابي ضمن تشکر از شهردار 
و معاون حمل و نقل و ترافیک گفت ســاخت مترو در ســال 6۰توسط آیت الله هاشمی کلید خورد که با 
پیگیري هاي مهندس هاشمي رییس شوراي اسلامي شهر تهران راه اندازي شد و امروز طراحی و ساخت 
قطار ملی انصافا کار بزرگی است و  طراحي و ساخت  چرخه کامل سیستم رانش در کوتاه ترین زمان و 
کمترین هزینه  و کاهش  هزینه هاي ساخت به ۲/3 برآوردهاي اولیه نشان از توانمندی است که توسط 
مجموعه علمی و همراهی افرا د توانمند محقق شد و همین پیشرفت ها اقتدار این نظام را بیشتر مي کند.

۵۰ درصد سفرهای درون شهری باید با مترو انجام شود ��
شــهردار تهران نیز در ادامه ضمن گرامیداشت یاد شــهید حاج قاسم سلیمانی از او نقل قول کرد: »در 
هر بحرانی فرصتی نهفته اســت.« فرصتی که در این بحران ها نهفته بیشتر از تهدیدهای جاری است. 
پروژه قطار ملی مترو مصداق این موضوع اســت. قطار ملی و به موازات آن قطار بین شــهری توسط 
مجموعه هاي مربوطه پیگیري می شــود. حناچي با اشــاره به اینکه هدف مدیریت شهری رسیدن ۵۰ 
درصد سفرهای درون شهری با مترو است افزود: با همین پروژه قطارملی، بسیاری از کشورهایی که از 
آنان کمک گرفته می شود امروز سازنده شده اند. باید پشتیبانی لازم از تولید انبوه قطار ملی صورت گیرد. 
وي درباره معضل آلودگی هوای تهران گفت: از نگاه شهروندان و تجربیات جهانی، آلودگی هوا مشکل 
اصلی همه کلانشــهرها است. و اغلب برای حل این مشکل اقدامات کوتاه مدت و بلند مدت بسیاری 
را انجام می دهند اما  توسعه حمل و نقل عمومی به عنوان یک برنامه عمومی در سراسر جهان تعقیب 
می شــود. حداقل های توسعه حمل و نقل عمومی در شبکه مترو دنبال می شود که این برنامه در کشور 
ایران هم وجود دارد.  حناچی ضمن اشــاره به کاهش درآمدهای شــهرداری گفت: در شرایط فعلي که 
ویروس کرونا همه شــهرداري هاي جهان را تحت تأثیر خود قرارداده است. شهرداری لندن حدود چند 
میلیون یورو از دولت کمک گرفته اســت. ما در شــهرداري تهران با تعطیلي هزار و ۱۰۰ مرکز ورزشی 
در شهر تهران که به علت  شیوع کرونا تعطیل شده می بایست حقوق و مزایا کارمندان آن مجموعه ها 
را هم  پرداخت کنیم و. راه بسیار سختی را پشت سرگذاشتیم امیدواریم با حمایت های دولت این فشار 
کاهش یابد.  شــهردار تهران گفت: ۴۰ درصد از بودجه ۱۴۰۰ شهرداری تهران به حمل  و نقل عمومی 
تخصیص پیدا کرده و اصلی ترین راه تأمین منابع مالی شــهرداری، اوراق مشــارکت اما  نگران اوراق 
مشارکت ۱3۹۹ هستیم چرا که پس از یافتن بانک عامل، مشکلات مدیریت شهری تازه براي تعهدات 
آغاز می شود. وي با اشاره به اینکه: دو ایستگاه مترو ودرروزهاي پایاني سال دو ایستگاه دیگر و در سال 
۱۴۰۰، چهار ایستگاه مترو افتتاح خواهد شد،گفت: در ابتدا سال اینده نیز ایستگاه هاي جدید افتاح خواهد 
شد  شهردار تهران با بیان اینکه با بهره برداری از هر ایستگاه حدود 3۰ هزار نفر به مسافران مترو افزوده 

می شود، و اگر ایستگاه تبادلی باشد این عدد به ۵۰ هزار نفر می رسد.

امضا تفاهم نامه ساخت ۱۰۵ واگن متروی ملی با شرکت واگن سازی تهران و شرکت متروی تهران و بازسازی ۳۱ قطار نسل اول مترو

متروی تهران روی ریل توسعه
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آمار منتشرشــده نشان می دهد، در سال ۲۰۲۱، کانادا از 
ایالات متحده به عنوان محبوب ترین کشــور برای ورود 
کارگران خارجی پیشــی گرفته است و بر اساس نتایج 
یک نظرسنجی جهانی، دبی و ابوظبی از پنج شهر برتر 

در زمینه کار و فعالیت شغلی شدند.
بر اساس نظرسنجی گروه مشاوره بوستون )BCG(، دبی 
از رتبه ششــم در سال ۲۰۱8 بعد از لندن و آمستردام به 
مقام ســوم صعود کرده و ابوظبی پس از برلین به مقام 

پنجم رسیده است.
نویسندگان این گزارش اظهار کردند: »به نظر می رسد 
تلاش امارات متحده عربی برای تبدیل شــهرهای برتر 

خود به مقاصد کاری مطلوب بوده است.«
این یافته ها براســاس نظرسنجی از تقریبا ۲۰۹هزار نفر 
در ۱۹۰ کشــور حاصل شده اســت تا مشخص شود که 
افراد تحت چه شرایطی برای کار به یک کشور خارجی 
مهاجرت می کنند. این نظرسنجی سومین مورد از روند 
جهانی نیروی کار اســت که توســط شرکت مدیریت 
مشــاور BCG و اتحاد جذب نیرو بر اساس مطالعات در 

سال ۲۰۱۴ و ۲۰۱8 ارائه شده است.
نویسندگان گفتند: چشمگیرترین تغییر در نتایج آخرین 

نظرسنجی، سقوط ایالات متحده از رتبه اول است.
آنان بیان کردند: واکنش ناســازگار به همه گیری، اتخاذ 
سیاســت های ملی گرایانــه و ناآرامی هــای اجتماعی، 
ایالات متحــده را در رتبه دوم پس از کانادا قرارداده و با 
استرالیا مساوی کرده است. کانادا و استرالیا هر دو مقصد 
برتر، مدیریت موثر در همه گیری داشــتند و همچنین 
دارای سیســتم های اجتماعی بهتــر و فرهنگ بازتری 

نسبت به ایالات متحده هستند.
اگرچــه کانادا بهتریــن مقصد کاری فعلــی در جهان 
اســت اما هیچ شهر کانادا در رتبه ۱۰ شهر برتر نیستند 
و بالاترین رتبه شــهری کانادا، تورنتو است که در این 

نظرسنجی رتبه ۱۴ را دارد.
در این گزارش آمده است که سنگاپور و نیوزیلند در سال 
۲۰۲۱ در ۱۰ رتبه برتر قرار گرفتند و این نشان می دهد 
که چگونه کشورهای آسیا و اقیانوسیه نیز در زمینه مهار 

بیماری همه گیر کارآمد عمل کردند.
نویســندگان اعلام کردنــد: »نیوزیلند تقریبــا از ابتداء 
همه گیری، الگویی بــرای مدیریت موثر ویروس کرونا 
بوده و از ویژگی های جذاب دیگری نیز برخوردار است.«

در رتبه بندی شــهرها، لندن برترین مقصد جهانی کار 
محسوب می شود.

نویســندگان گفتند: »شــهرت و محبوبیت انگلیس به 
دلیل کشــورهای مشــترک المنافع بریتانیا، هاله ای به 
لندن می بخشــد کــه به آن کمک می کنــد تا بر عدم 
قطعیت هــای ژئوپلیتیکی، مانند مواردی که در برگزیت 
پیرامون انگلیس وجود داشته و به طورکلی انگلستان را 

طی سال های اخیر سرسخت کرده است، غلبه کند«.
در این گزارش آمده است که آمستردام و برلین در میان 
پنج اســتارتاپ برتر پویا قرار دارند و قطب نوآوری نیز 

محسوب می شوند.
برخی از شهرهای محبوب پیشین در رتبه بندی امسال 
تنزل کردند. به عنوان مثال، نیویورک به مکان هشــتم 
نزول کرده اســت زیرا مرکز شیوع بیماری همه گیر در 
ایالات متحده بود و جاذبه های شــهری و موسســات 

فرهنگی آن به طور گسترده تعطیل شده بودند.
این بررسی همچنین نشــان داد که همه گیری چگونه 

نگرش ها در مورد کار و تحرک را شکل داده است.
تعــداد افرادی که مایل به کار در خارج از کشــور خود 
هســتند از زمان آغاز بررسی در سال ۲۰۱۴ با ۱3 واحد 
کاهش به ۵۰.۴ درصد در سال ۲۰۲۰ رسیدند و به میزان 

63.8 درصد از سال ۲۰۱۴ کاهش یافته است.
بر اساس این گزارش، همه گیری، سیاست های محدود 
کننده مهاجرت و ناآرامی های اجتماعی تحرک کارگران 
را تضعیف کرده است. بااین حال، مدل جدیدی از تحرک 
مجازی در حال ظهور اســت و جذابیتی قابل درک در 
زمانی اســت که روش های معمول کار زیر سوال رفته 

است.
نتایــج این گــزارش نشــان می دهد کــه ۵7 درصد 
پاسخ دهندگان اظهار کردند: مایل هستند از راه دور برای 
کارفرمایی که در کشــور آنان حضور فیزیکی ندارد، کار 
کنند؛ میزان کاملا بالاتری نسبت به افرادی که امکان 

جابجایی فیزیکی دارند.
تمایل به کار ازراه دور بــرای یک کارفرمای خارجی در 
مناطقی با اقتصاد کمتر توسعه یافته مانند آفریقای جنوبی 
و آمریکای لاتین و کارائیب بیشــترین میزان است. در 
این گزارش آمده اســت، هنوز برخی از پاسخ دهندگان 
اروپایی مانند تقریبا نیمی از افراد در ایالات متحده این 
ایده را جذاب می دانند. شایان ذکر است، این مدل کار در 
چین که دارای فرصت های شغلی محلی فراوانی است، 

کمتر مورد توجه قرار گرفته است.

جزیره های بنفشی که
مقصد گردشگری شدند

ســاکنان دو جزیره در کره جنوبی بــا الهام از گل های بنفش محلی 
تمام شــهر را بنفش رنگ آمیزی کرده اند تا این جزیره ها را به مقاصد 

گردشگری تبدیل کنند.
ســاکنان جزیره های »بانوول« و »باکجی« در کره جنوبی که با نام  
»جزیره های بنفش« هم شــناخته می شــوند، با الهام از نوعی گل 

بنفش که در این مناطق می روید خانه ها، جاده ها و پل های شــهر را 
به بنفش رنگ آمیزی کرده اند و گل های بنفشی همچون گل ستاره ای 
و اسطوخودوس کاشــته اند تا شهرهای شان را به مقاصد گردشگری 

تبدیل کنند.
کمی بیش از صد نفر در این جزیره های کوچک ســاکن هســتند و 

دولت نیز از حامیان پروژه گردشگری در این دو مکان است.
از ســال ۲۰۱۵، استان شینان برای پروژه بنفش کردن این جزیره ها 
که رنگ  کردن بیش از ۲8هزار متر شیروانی را شامل می شود، ۴.۲۵ 

میلیون دلار هزینه کرده است.

از زمان آغاز رسمی این پروژه جذب گردشگر در سال ۲۰۱۹، تاکنون 
بیش از ۴87 هزار نفر از این جزیره ها بازدید کرده اند.

در این جزیره ها رســتوران ها برنج بنفش ارائه می دهند و غذاها را در 
ظرف های بنفش سرو می کنند.

آغاز پروژه گردشــگری بنفش در این جزیره ها با استقبال زیاد برخی 
از ساکنان مواجه شده است تا جایی که یکی از ساکنان 88 ساله هر 

روز صبح با لباس و کفش بنفش در یک آلاچیق بنفش می نشیند.
بازدیدکنندگان می توانند از پل بنفشی که این دو جزیره را به یکدیگر 

متصل می کند عبور کنند.

معرفی مقاصد برتر کاری جهان در 
سال 2021

چرا در کاخ گلستان گردوخاک شد؟
فعالیت های شــبانه  روی دیوار ورودی شرقی کاخ 
گلستان حساســیت برانگیز شده است. معاون فنی 
کاخ توضیح می دهد: پاکساری جداره آجری درحال 
انجام است تا این ورودی که 3۰ - ۴۰ سال بسته 

بود، به روی مردم باز شود.
انتشار فیلمی از کارگری که با دستگاه فرز سنگ 
درحال پاکســاری آجرهای قاجاری کاخ گلستان 
است و حجم گرد و خاکی که برپا کرده، نقدهایی 
را متوجه شیوه مرمت این بنای تاریخی – که در 
فهرست جهانی یونسکو ثبت شده – کرده است. 
جبار آوج، معاون فنی کاخ گلستان اما می گوید که 
اطلاعات پخش شده با اصل قضیه فاصله دارد. او 
توضیح می دهد: غروب شــنبه )۲3اسفند( نزدیک 
به ساعت یک ربع مانده به 7 همکاران ما مشغول 
پاکســازی جداره بودند که شخصی فیلمی تهیه 
کرد. البته ما ممنونیم که این فیلم را منتشر کردند، 
چون حساسیت مردم به میراث فرهنگی به قدری 
زیاد شده که به کوچک ترین اتفاق در آثار تاریخی 
واکنش نشــان می دهند. ولــی در آن فیلم گفته 
شــده با ابزار و دستگاه فرز پاکسازی جداره انجام 

می شود، درحالی که از سمباده استفاده می شود.
او با حضور در ورودیِ »باب عالی« کاخ گلستان، 
شیوه مرمت و احیای این سردر را توضیح می دهد: 
جداره هــای تاریخی روش مرمت و حساســیت 
ویژه ای دارند. روش های متداولِ پاکســازی برای 
جداره آجری، خشــک و یا تر اســت که بسته به 
شــرایط بنا و مرمتگــر انتخاب می شــود. جداره 
این ورودی در 3۰ – ۴۰ ســال اخیر به هیچ وجه 
پاکسازی نشده بود و انباشتی از دوده، چربی، گرد 
و خاک و فضله کبوتر روی آن وجود داشت. برای 
پاکسازی این آلودگی استفاده از روشِ تَر مناسب 

نیســت، چون آب باعث می شــود 
بخشــی از ایــن آلودگــی به آجر 
نفوذ کنــد و آن را به عمق ببرد و 
آلودگی را مضاعف می کند؛ بنابراین 
از روش خشک  دانستیم  مصلحت 
استفاده کنیم. هرچند در روش های 
تر از واترجت اســتفاده می شود که 
از  است.  اشــتباهی  کار فوق العاده 
نیز می توان  آجرساب  روش سنتی 
اســتفاده کرد، ولی در این سطح از 
آلودگــی جوابگو نبود و فقط باعث 

انتقال آلودگی به عمق می شد.
آوج درحالی که این توضیحات را به صورت زنده در 
صفحه مجازی کاخ گلستان ارائه می دهد، اضافه 
می کند: شیوه های مختلفی در روش های خشک 
برای پاکســازی وجود دارد، مثــل بی کربنات. اما 
استفاده از این شیوه با توجه به موقیعت جغرافیایی 
ورودی شرقی کاخ گلستان، ازدحام جمعیت در آن 
محدوده، وجود کســبه و اجناس امکان پذیر نبود. 
تنها راه استفاده از ســمباده نرم بود. به هیچ وجه 
از صفحه فرز به آن شــکل که گفته شد، استفاده 
نشده، بلکه ســمباده نرم روی دستگاه فرز نصب 

شده است تا سرعت کار بیشتر شود.
معاون فنی کاخ گلســتان می گوید: تمام مراحل 
احیــا، مرمــت و بازســازی ورودی »باب عالی« 
کارشناسی شده و با کمترین یا بدون آسیب اتفاق 
می افتد و بهترین روش استفاده می شود. 3۰ – ۴۰ 

سال این ورودی بسته بود و مردم عادی تا به حال 
نتوانسته اند از این بخش کاخ گلستان استفاده کنند. 
مــا برای این که حرکت و اتفــاق جدیدی در این 
مجموعه رخ دهــد تلاش می کنیم تا این ورودی 
به زودی تجهیز و آماده شــود و مورد بهره برداری 

قرار گیرد.
آوج ایــن توضیحات را اضافــه می کند که ارگ 
ســلطنتی دوره قاجــار دارای چنــد ورودی بوده 
اســت، از جمله ســردرِ باب همایون، عالی قاپو یا 
تخــت مرمر و باب عالی، که ورودی مورد نظر در 
مجاورت خیابان ناصرخسرو واقع شده و براساس 
تصمیم هــا و برنامه ریزی هــا بــا وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی و مدیریت 
مجموعه جهانی کاخ گلســتان برای بازسازی و 
احیای این ورودی اقدام شــده است. دلیل آن نیز 
ارتباط نزدیک سردر باب عالی با محله عودلاجان، 

خیابان ناصرخســرو و بــازار بوده 
که ارتبــاط نزدیک تری بین مردم 
و ایــن مجموعه برقــرار می کند، 
چــون دسترســی به ایــن کاخ از 
ورودی میدان ارگ به لحاط بافت 
جغرافیایی آن محــدوده معمولا با 
بنابراین  اســت.  همراه  فیلترهایی 
همراهی  بــا  مجموعه  مدیریــت 
وزارت تصمیــم گرفت این ورودی 
را بازســازی و تجهیز کند تا مردم 
در ســال آینده از این سردر به کاخ 

گلستان وارد شوند.
بــه گفته او، جــداره بیرونی ایــن ورودی مربوط 
به دوره قاجار اســت، امــا در دوره پهلوی مرمت 
و بندکشــی شده اســت و در طبقه دوم آن تالار 
آیینه قرار دارد که یکی از زیباترین فضاهای کاخ 
گلستان اســت و به تازگی آیینه کاری، گچ بری و 

مرمت شده و آماده استفاده است.
او به اقداماتی که برای احیای این ورودی درحال 
انجام است، اشاره می کند و می گوید: در سال های 
گذشته ورودی باب عالی یا بدون استفاده بوده یا 
کاربری دیگری داشته است که تغییر کاربری آن 
به اقداماتی نیاز داشت، از جمله تعویض پرده مقابل 
ایوان. پرده تاریخی نیست و به دو سه سال پیش 
مربوط می شود که معمولا بر اثر باد و باران از بین 
می رود و باید هر چندســال یک بار تعویض شود. 
جداره هــای آجری و شیرســرهای چوبی نیز باید 

پاکسازی شود و از موادی باید استفاده شود که از 
آن ها محافظت کند و اقدامات مرمتی دیگر برای 

مهیا و آماده سازی این ورودی انجام شود.
آوج بازگشایی این ورودی را تحولی در 3۰ – ۴۰ 
ســال اخیر این مجموعه می داند و امیدوار است 
بازدیدکنندگان ورود به کاخ گلستان از این سردر را 

در سال آینده تجربه کنند.
وعده بازگشــایی ورودی باب عالی از ســال 8۹ 
مطرح شــده است. آن زمان مسعود شریفی ، مدیر 
وقت مجموعه جهانی گلســتان اعــلام کرد که 
تفاهم نامه ای با شهرداری منطقه  ۱۲ تهران امضا 
کرده اند که پس از ۵۰ ســال ورودی شرقی کاخ 
به روی مردم باز شــود. گشــایش این ورودی به 
تعویق می افتد، چون شــهرداری بــه تعهداتش 
عمل نمی کند. این وعده تابســتان امسال، پس از 
گذشت یک دهه، بار دیگر تکرار می شود و دوباره 
پیش نویس همکاری با شهرداری منطقه ۱۲ نوشته 
می شود. آفرین امامی ـ مدیر کنونی این مجموعه 
ـ در اوایل تابســتان ۹۹ ابراز امیدواری می کند که 
این ورودی تا شــهریورماه همین امسال باز شود 
و در نیمه دوم ســال هم رفت و آمدها انجام شود 
که البته باز هم زمان باز شــدن ورودی شرقی به 

تعویق می افتد.
شهرداری منطقه ۱۲ تهران در جریان تفاهم نامه 
دوم قــول داده بود برای گشــایش این ورودی، 
ضایعات بصری در خیابان ناصرخسرو روی بنای 
باب عالی را در مکاتبه با شرکت برق ایران بررسی 
و حذف کند و نازیبایی ها از بین برود و تغییراتی که 
لازم است در جلوخان میدان باب عالی و روبه روی 
کوچه مروی انجام شــود، اتفــاق بیافتد که این 

وعده ها هنوز و کامل عملی نشده است.

چرا کاخ گلستان گردوخاک شد؟

در دامنه های قله  هیمالیا مردمی به نام 
زندگی می کنند که سکونتگاه  موســو 
آن ها معروف به قلمرو پادشــاهی زنان 

شده است.
 )Mosou( به موســو مردم معــروف 
حدود ۴۰ هزار نفر هســتند که چندین 
قرن اســت در ســاحل دریاچــه  لوگو 
)Lugu( زندگــی می کنند. این منطقه 
از اطــراف بــه اســتان های یوننــان 
 )Sichuan( ســیچوان  و   )Yunnan(
محدود می شــود که از یک طرف هم 
منتهی به کوهســتان هیمالیا اســت. 
مردم موسو در کلبه های چوبی در این 

منطقه  زیبا و رویایی زندگی می کنند.
ارتفاع ایــن منطقه که یکی از جاهای 
دیدنی چین محســوب می شود، نسبت 
به سطح دریاهای آزاد ۲7۰۰ متر است 
و نزدیک ترین شهر با اتومبیل حدود 6 
ساعت از این روســتا فاصله دارد. دور 
بودن از ســایر شــهرها سبب شده که  
بعضــی از فرهنگ های عجیب منطقه 
بــدون تغییر و تحول از گذشــته باقی 

بماند.
یکی از رسوم قدیمی مردم این منطقه 
ازدواج  پیاده روی  یا   )zouhun( ژوئان 
نام دارد. زنان بعد از رســیدن به سنی 
طی مراســمی می توانند همسر خود را 
طی یک پیاده روی در ســطح روســتا 
انتخــاب کننــد. مردانی کــه انتخاب 
شــدند، همراه با زن زندگی نمی کنند 
و بعد از تولد فرزندان شان هم، دایی و 
پدربزرگ کودک نقش پدر کودکان را 

بر عهده می گیرند.
مردان با اینکه نقش مهمی در روســتا 
بر عهده دارند، ولی اکثرا مشــغول به 
کارهــای بازرگانی در خارج از روســتا 
شده و محصولات محلی را به فروش 

می رسانند.
آن ها مســئولیت تامین مالی فرزندان 
خــود را ندارند، ولی مســئول خواهر 
زاده هــای خود هســتند و برای تامین 

رفاه آن ها تلاش خود را می کنند.
ماتریارچــی  جامعــه ای  به عنــوان 
)matriarcha( کــه از گذشــته تا به 
امروز زنــان تصمیمــات مهم مربوط 
به امور را گرفته اند، طبیعی اســت که 
ارث بعد از مرگ مــادر از طریق مادر 
به فرزندان دختر او می رســد که این 

مسئله قدرت و آزادی بسیاری به زنان 
موسویی داده است.

یانگ ژایی )Yang Zhaxi( هنرمندی 
اســت که در یــک خانــواده  معمولی 
موســویی بزرگ شــده و توسط مادر، 
خاله هــا و دایی های خود بزرگ شــده 
است. پدر واقعی او در زمان کودکی اش 
با او ارتباط داشــته و یانگ خاطراتی از 
چندین گشــت و گذار با او برای جمع 
کردن قارچ و هیزم به یاد می آورد. پدر 
او همچنان در روستا زندگی می کند و 

یانگ همچنان با او ارتباط دارد.
او دراین باره توضیح می دهد:

ارتبــاط بین فرزند و پدر در موســو به 
شــخصیت پدر ربط دارد. اگر شخص، 
پــدری مهربان باشــد، می تواند برای 
فرزند خود هدیه خریــده، با او ارتباط 
داشته و حتی برای تحصیل فرزند خود 
کمــک مالی کند. گذشــته از آداب و 
تامین مالی فرزندان  روسوم روستا که 
جزیی از مســئولیت پدر نیســتند ولی 
به هر حال ایــن کودکان فرزند پدری 
هســتند که ارتباطی معنوی بین آن ها 

برقرار است.
ازدواج های  موردی که ســبب تفاوت 
موســو با ســایر ازدواج های مرســوم 
شــده، این اســت کــه از آنجایی که 
از لحاظ مالی وابسته  زنان موســویی 
به مردان نیستند تا آخر عمر با مردان 

نمی ماننــد. خاله  یانــگ، خانم یانگ 
کونگمــو )Yang Congmu(، رئیس 
خانواده  آن ها اســت و کلیــد انبار که 
نشانی نمادین از رهبری خانواده است، 
در دست اوست. اولین شوهر خاله اش 
نجار خانه  آن ها بوده که از این طریق 
با خاله  او آشنا شده است. در آن زمان 
خالــه اش برای به دســت آوردن دل 
در  بافته که  معشــوقه  خود کمربندی 
موسو استفاده از آن مرسوم بوده است.

خاله  یانگ می گوید:
بعد از مدتی که عشــق بین ما تقلیل 
پیــدا کرد، پــدر فرزندانــم رفت و ما 
مشــکلی با این موضوع نداشتیم و به 

زندگی خود ادامه دادیم.
بــا توجــه به اینکــه جمعیــت مردم 
موسو بســیار کم است، آن ها حتی جز 
اقلیت هایی که دولت چین به رسمیت 
می شناسد هم نیســتند. برای مثال در 
شناسنامه  یانگ، به جای موسو از کلمه  

مغول استفاده شده است.
موســویی ها طبیعت پرست هستند و به 
مــادر طبیعت ایمان دارنــد. اعتقادات 
آن ها بیشــتر شــبیه بودایی ها است و 
بعضــی از خانواده ها پســران خود را 
برای کشیش شدن به منطقه ای دیگر 

می فرستند.
موســویی ها اعتقادات عجیب دیگری 
ماننــد احترام زیاد به ســگ ها دارند. 

آن هــا اعتقــاد دارند که در گذشــته 
طول عمر ســگ ها 6۰ ســال و طول 
عمر انســان ها ۱3 ســال بوده است و 
بعد انسان ها و سگ ها با هم به توافق 
رســیده اند که طول عمرشان را عوض 
کننــد و در عوض، ایــن طول عمر را 
انســان ها با احترامی که به ســگ ها 

می گذراند به آن ها بپردازند.
یانگ می گوید:

پدربزرگم برای من تعریف کرده است 
که در گذشته سربازی  از ارتش چنگیز 
خان )Ghengis Khan( به این محل 
زیبای دریاچه  آمده و عاشق منظره ی 
شده و در این محل ســکونت گزیده 
اســت. داستان به وجود آمدن موسو از 

این قرار بوده است.
بعد از ســاخت و بهره برداری جاده ای 
در نزدیکی موســو و فرودگاهی که در 
سال ۲۰۱۵ میلادی تاسیس شد، مردم 
بیشــتری به ســاحل این دریاچه سفر 
کرده و آداب و رسوم و عقاید جدیدی 
را با خــود به ایــن روســتا می برند. 
فرهنگ موســو امــروزه در گذرگاهی 
بین فرهنگ سنتی و مدرن گیر افتاده 

است.
یانگ می گوید:

روســتاییانی کــه در کنــار ســاحل 
زندگی می کنند، مشــغول ساخت هتل 
برای گردشــگران هســتند. بعضی از 
روســتاییانی که در ایــن منطقه زمین 
داشــته اند، بســیار ثروتمند شــده اند. 
روش هــای حمل و نقل هــم در این 
منطقه پیشــرفت کرده و ارتباط روستا 
با شــهرهای اطراف افزایش پیدا کرده 
است و مردم موسو با عقاید امروزی و 

جدید آشنا شده اند.
مردم  عشــق ورزی  و  ازدواج  فرهنگ 
موســو در اثــر ارتباط با ســایر مردم 
تغییر کرده اســت. مردم جوان موسو 
تحت تاثیــر فیلم هــا و داســتان های 
عاشقانه، امروزه ازدواج با یک شخص 
و وفاداری به او طبق روال مرسوم در 

چین را ترجیح می دهند.
یانگ برخلاف رســوم سنتی با خانمی 
از خارج از روســتای خود ازدواج کرده 
و همراه کودک شــان با هــم زندگی 
می کنند. به نظر او، این شــیوه  زندگی 
او هم اکنون  البتــه  اســت؛  ســاده تر 
مســئولیت فرزندان خواهر خود را هم 

به عهده دارد.

موسو در چین؛

قلمرو پادشاهی زنان

سودا سلیمی
زیباترین کاشی کاری های جهان را در 

این مکان ها به تماشا بنشینید

کاشی کاری هنری است که شاید زیباترین جلوه  آن در ایران باشد؛ 
ولی در سراسر جهان نیز در اماکن مذهبی نمونه های زیبایی از آن 
دیده می شــود. شاید به نظر هنر کاشــی کاری آسان باشد ولی در 
اصل این گونه نیســت. طرح ها به دقت از به هم پیوستن تکه های 
کوچک تر شیشه ، کاشی، ســرامیک یا سنگ حاصل می شوند. این 
طرح های ریز با هم ترکیب شــده و طرح هــای زیبا و خارق العاده 
در مقیاس بزرگ تر را درســت می کنند. زیباترین کاشی کاری ها و 

آیینه کاری ها در ایران و ازبکستان اجرا شده اند.
۱. مسجد حسن دوم، کازابلانکا، مراکش ��

مســجد حســن دوم )Hassan II Mosque( بزرگ ترین مســجد 
مراکش اســت که بلندترین مناره  جهــان را به خود اختصاص داده 
اســت. ارتفاع مناره  این مســجد ۲۱۰ متر است. ساخت این مسجد 
بیش از هفت سال طول کشیده و حدود ۱۰۰۰۰ صنعت گر در ساخت 
کاشی های مسجد شرکت داشته اند. سقف مسجد با کاشی های آبی و 
سبز پوشیده شده است که به سبک معماری اسلامی طراحی شده اند.

۲. کلیسای سن ویتال، ایتالیا ��
ایتالیا کشوری است که کاشــی کاری ها بی نظیری را در خود جای 
داده اســت. علاوه بر کلیسای سنت پیترو در شهر واتیکان، ورودی 
کلیسای سن ویتال )Basilica of San Vitale(  هم از کاشی هایی 
پوشیده شــده که داســتان های مذهبی را به روایت تصویر نشان 
می دهند. تعدادی از این داســتان ها شامل داستان حضرت موسی و 
زندگی هابیل و قابیل است. در هنر کاشی کاری از رنگ های پررنگ 

و درخشان و البته طلایی برای جلوه  بیشتر طرح استفاده می شود.
۳. مناره  مسجد کالتا، ازبکستان ��

مناره  استوانه ای شکل کالتا )Kalta Minor minaret( در همسایگی 
مسجد سعید علاالدین قرار گرفته است.  تمام سطح این مسجد با 
کاشی و ســفال فیروزه ای تزیین شده است. سازنده های این مناره 
در نظر داشــتند که مناره بسیار بلندتر از حالت امروزی باشد ولی در 
حین ساخت مناره، شخصی که مسئول و طراح بنا بود کشته شده و 
ساخت وساز نیمه کاره رها شد. این مناره  ناتمام زیبایی خیره کننده ای 

دارد.
۴. مسجد جامع اصفهان، ایران ��

مســجد جامع اصفهان که یکی از شــگفتی های دنیای معماری و 
جاهای دیدنی اصفهان است، حدود 7۰۰ سال پیش ساخته شد؛ ولی 
در دوران های مختلف بعضی تغییرات در آن داده شــده است. چهار 
ورودی مسجد که بنایی آجری است با کاشی های زیبا تزیین شده 
است. یکی از اجزای بی همتای مسجد جامع اصفهان، سقف ورودی 
قوسی شکل است که مانند لانه زنبور برجستگی دارد. این بنا از نظر 
معماری در جهان یکتاست و سالانه گردشگران بسیاری برای دیدن 

آن به ایران سفر می کنند.
۵. پارک گوئل، بارسلونا، اسپانیا ��

بدون شــک پارک گوئل )Parc Güell( که شاهکار معمار آنتونی 
گاودی )Antoni Gaudí( اســت در رقابــت با کلیســای خانوادیه  
ساگارده اســت. این پارک یک پارک عمومی در بارسلونا است. در 
قرن نوزده میلادی این پارک شــامل باغ ها، پل ها و ساختمان های 
سنگی بوده است که گویا از نان های گرد و کوچک زنجبیلی ساخته 
شــده بودند.  هزاران کاشــی رنگارانگ جلوه ای ویژه به سقف ها و 
دیوارهای ســازه  ساخته شده در این پارک داده است. سازه های این 

پارک اشکال عجیبی مانند مارمولک یا سر اژدها دارند.
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)آتلیه برنز(

لطفاً از تاریخچه شــرکت مهندســین مشاور  ��
جامع بفرمایید.

شرکت مهندسین مشــاور جامع بهرو رسماً از سال 
۱38۰ به صورت یک شرکت فعال در حوزه

حمــل و نقل ریلی و به ویژه مترو آغاز به کار کرد. 
سابقه شرکت به سال ۱366 برمی گردد که در ابتدا 
به عنوان دفتر فنی متروی تهران فعالیت میکرد و 
در سال ۱38۰ با تصمیمات استراتژیکی که گرفته 
شد از مجموعه متروی تهران جدا شد. در آن سال 
ها به دلیل افزایش جمعیت متروی تهران، شرکت 
ها و مجموعه های مرتبط از مترو جدا شده و به طور 
متمرکز فعالیت خود را ادامه دادند. برای مثال حوزه 
فنی مهندسی مترو به نام شرکت مهندسین مشاور 
حمل و نقل ریلی بهروی تهران از آن جدا شــد و 
حوزه هــای اجرایی هم تحت عنوان شــرکت های 
پیمانکاری از بدنه مترو جدا شــدند و این امر نتیجه 
تصمیم اســتراتژیک آقای محسن هاشمی بود که 
در آن ســال هاگرفته شده بود و هلدینگ مترو بدنه 

کوچکی پیدا کرد.
حوزه فعالیت شرکت در چه زمینه ای است؟ ��

ایــن مجموعه فنی مهندســی ارتبــاط نزدیکی با 
متــروی تهــران دارد و ما تقریبــاً در تمام خطوط 
متروی تهران نقش های مهندسی، نظارت، طراحی 
یا مدیریت طرحی را داشــته ایم و از توان مهندسی 
فارغ التحصیلان دانشــکده مترو نیز استفاده کرده 
ایم. اولین دانشــکده مترو در سال ۱36۴ راه افتاده 
بود و تا دو یا ســه دوره از فــارغ التحصیلان این 
دانشکده نتوانستند تأییدیه آموزش عالی را بگیرند و 
این رشته حالت کاربردی تری پیدا کرده بود؛ و بهرو 
ایــن فارغ التحصیلان را جذب کرد و برخی از آنان 

همچنان از همکاران ما هستند.
مترو بعد از ســخنرانی معروف آقای هاشــمی در 
خصوص مترو، شــکل و شمایل بهتری پیدا کرد و 
صنعت حمل و نقل ریلی به آرامی پیشــرفت کرد 
تا جایی که در ســال ۱377 اولین خط مترو تهران 
که همان خط ۵ کنونی اســت، آغــاز به کار نمود. 
بیشتر مباحث مهندسی و طراحی مترو عمدتاً توسط 
شرکت بهرو انجام شده اســت و هم اکنون نیز در 
خطوط 6 و 7 متروی تهران به عنوان مشاور کارفرما 
با متــروی تهران همکاری می کنیم. خطوط 6 و 7 
متروی تهران جــزء طولانی ترین خطوط مترو در 
غرب آســیا )خاورمیانه( هستند بطوریکه طول خط 
هفت، 3۲ کیلومتر و طول خط شــش، 38 کیلومتر 
است. شرکت مهندسین مشاور جامع بهرو مجموعه 
ای فنی مهندســی و دارای پایگاه دانش فنی برای 
مترو تهران است و این شــرکت با چارچوب های 
تخصصی خود در حوزه حمــل و نقل ریلی اعم از 
حوزه ســاختمانی، حوزه تجهیزاتی و حوزه ناوگانی 
فعالیت میکند و همچنین بر اغلب قطارهایی که در 

کشور ساخته می شود نظارت دارد.
در کدام اســتان هــا بجز پایتخــت فعالیت  ��

دارید؟
شرکت مهندسین مشــاور جامع بهرو در شهرهای 
رشت، اصفهان، تبریز، شیراز و تهران حضوری فعال 
دارد و بالغ بر ۱8۰ نفر پرسنل توانمند متخصص را 
به کار گرفته اســت، و با شرکت های دیگری که 
در حوزه مترو و حمل و نقل کار می کنند، ارتباطات 
نزدیکی داشــته و پروژه های مشترک خوبی را به 
سرانجام رســانده است. در سال های اخیر از حوزه 
شهر تهران خارج شدیم و تجربیات تهران را به سایر 
شــهرها منتقل کردیم و گسترش دادیم. به عنوان 
مثال در شــهر رشت پروژه تراموا را شروع کردیم و 
در شــهر اصفهان با مجموعه قطار شهری در خط 

۲ مترو همکاری مشــترکی داریم. در شــهر رشت 
مطالعات فاز اول و دوم تراموا را عهده دار هســتیم؛ 
در حالیکه ترامــوا یک مدل حمل و نقلی فراموش 
شده در کشــور می باشد و متاسفانه تاکنون اهمیت 
زیادی به آن داده نشــده است. ما در تلاشیم که با 
کمک شهرداری ها و وزارت کشور این موضوع را به 
عنوان یک مدل قابل قبول و متناســب با برخی از 
محدودیت های شــهری به کار ببریم و در طی دو 
سال گذشــته نیز تلاش زیادی در این زمینه انجام 
داده ایم و موفقیت هایی را هم به دســت آورده ایم. 
متاســفانه در کشــور ما در این حوزه اقدام چندانی 
صــورت نگرفته و به جز مترو بــا راه آهن برقی در 
کشــور عجین نشــده ایم و در توسعه حمل و نقل 
عقب ماندگی زیادی در حوزه راه آهن برقی داریم و 
همچنان راه آهن کشــور با سوخت فسیلی حرکت 

می کند. در کشــورهای پیشرفته دنیا حدود 6 تا ۱۲ 
درصــد تولید ناخالص ملی به حــوزه حمل و نقل 
برمی گردد که ســهم ریلی قابل توجه است ولی در 
ایــران این آمار در حداقل قرار دارد و رقم آن بین ۵ 
الی 6 درصد از تولید ناخالص ملی را شامل می شود 
و حوزه حمل و نقل ریلی نقش پر رنگی در اقتصاد 
کشورمان ندارد. حمل و نقل جاده ای توانسته سهم 
خوبی از تولید ناخالص ملی را دربر بگیرد و ســهم 
بیشتری نسبت به حمل و نقل ریلی دارد و متاسفانه 
اهدافی که در برنامه توسعه کشور برای حمل و نقل 
ریلی پیش بینی شده بود تاکنون بطور کامل محقق 
نشده و این نشان می دهد که توجه به حوزه حمل و 
نقل ریلی کافی نیست، علیرغم اینکه حمل و نقل 
ریلــی ارزان تر و راحت تــر از حمل و نقل جاده ای 
است. در سال های اخیر سهم سفرها و باربری های 
ریلی رو به کاهش نسبی بوده و این امر به صنعت 
ریلی کشور که از زیرساخت های توسعه پایدار کشور 
محسوب می شــود، ضربه خواهد زد و نگران کننده 
است. در شهرها یک الزام و ناگزیری برای استفاده 
از حمل و نقــل ریلی وجود دارد بطوریکه در داخل 
شهرها بخاطر عدم بستر مناسب برای حمل و نقل 
با خودروهای شخصی، حتماً بایستی از حمل و نقل 
ریلی و عمومی و از فضای زیر زمین استفاده گردد. 
در حال حاضر در تهــران حدود ۲۵۰ کیلومتر خط 
ریلی داریم و این سهم کافی نیست و چیزی حدود 
۴۰۰ کیلومتر حمــل و نقل ریلی برای تهران مورد 
نیاز است که در صورت محقق شدن آن ترافیک و 

ازدحام شهری و آلودگی هوا کمتر خواهد شد.
از نظر شــما دلیل عقب ماندگی صنعت ریلی  ��

در کشور چیست؟
آمار حوادث ریلی در کشــور ما بســیار اندک است، 
سفرهای ریلی نیز ســفرهای ارزان قیمت و راحت 

و مناســبی است، اما یکی از دلایلی که باعث عقب 
ماندن صنعت ریلی در کشــور شــده بحث سرعت 
ســیر اســت که ما سرعت ســیرمان کافی و مورد 
توجه نیست. در داخل شــهرها قطارها و متروهای 
ریلی دارای جذابیت های بالاتری نســبت به ســیر 
برون شهری هســتند، چون سرعت سیر آنها بیشتر 
است؛ البته در تمام کشــور هنوز قطار سریع السیر 
نداریم، و قطار ســریع السیر اصفهان- قم- تهران 
شاید اولین خط قطار سریع السیر کشور باشد که در 
حال اجرا اســت و می تواند تحولی در سیر نگرش 
مسئولین، مدیران و مردم ایجاد کند. یک شاخصی 
که در صنعت حمل و نقل ریلی بســیار مهم است، 
طول خط ریل نســبت به مساحت هر کشور است 
و از شــاخص های توســعه حمل و نقــل ریلی به 
حساب می آید. شاخص ایران در این حوزه نسبت به 
کشورهای پیشرفته حدود ۱۰ برابر پایین تر و نسبت 
به کشــورهای در حال توسعه حدود ۴.۵ الی ۵ برابر 
است. طول خطوط ریلی کشور حدود ۰.۵۲ کیلومتر 
در هر ۱۰۰ کیلومتر مربع مساحت است، در حالی که 
در کشورهای پیشرفته منتخب حدود ۴.۵ کیلومتر در 
هر ۱۰۰ کیلومتر مربع مساحت آن هاست، و این آمار 
و ارقام نشــان می دهد که بایستی با توجه به برنامه 

های توسعه، توجه بیشتری به این صنعت بشود.
نقش شرکت های خصوصی و سرمایه گذاران  ��

تا چه اندازه تأثیر گذار است؟
برخــی می گویند دولت در حوزه حمل و نقل ریلی 
باید ســرمایه گذاری کند، چرا که سرمایه عظیمی 
را می طلبــد، و صاحبان ســرمایه نمی توانند این 
ســرمایه گذاری را انجام بدهند و دولت بایستی ساز 
و کاری را ایجاد بکند که سرمایه بخش خصوصی 
جذب این صنعت شــود. تاکنون فرآیند خصوصی 
ســازی برای صنعت ریلــی باری و مســافربری 
برون شهری انجام شــده و در حوزه داخل شهری 
نیز بایســتی این فرآیند صــورت بگیرد. خصوصی 
سازی صنعت ریلی باعث می شود تکنولوژی بالاتر 
و جذابیت های بیشتری در خطوط حمل و نقل ریلی 
ایجاد شــود. تاکنون حرکت ها به سمت خصوصی 
ســازی کافی نبوده و بایستی ادامه دار باشد. اولین 
قدم های مشــارکت بخش خصوصی برای جذب 
سرمایه در حال انجام است و هم اکنون برای مترو 
و اتوبوســرانی تهران از محل تبصره ۱۹ با شرایط 
واگــذاری B.O.O می خواهیم بخش خصوصی را 
وارد عمل کنیم، بطوریکه مرحله بهره برداری را به 
دست بگیرد. چرا که هزینه زیرساخت بسیار سنگین 
است و بازگشت سرمایه به مقدار کافی نخواهد بود. 
بنابراین اگر حوزه بهره برداری را برای ورود بخش 
خصوصی در نظر بگیریم، این احتمال وجود دارد که 
با تدابیر و راهکارهای مناسب سرمایه گذاران ترغیب 
به ســرمایه گذاری شــوند و امیدواریم این اقدام 
راهکاری مناســب و راهبردی برای ورود ســرمایه 
بخــش خصوصی در حوزه حمل و نقل ریلی درون 
شــهری تلقی شود. به نظر می رســد در سال های 
آینده دولت دیگر توانایی ایجاد زیرساخت های حمل 
و نقل ریلی را ندارد و عملکرد چند ســال گذشــته 
دولت نشــان می دهد که میزان اختصاص بودجه 
برای این امور بســیار کم بوده و دولت نتوانســته 
همه برنامه هایی که در این زمینه نوشــته است را 
اجرایی کند و ضروری است که سرمایه گذار بخش 
خصوصی در ایــن زمینه ورود کنــد. طبق آمارها 
حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد سهم درآمد هر خانوار صرف 
حمل و نقل می شود و اگر حمل و نقل ریلی سهم 
بیشتری در ســبد درآمد خانواده ها داشته باشد، در 
نتیجه هوای پاکتری در شــهرها خواهیم داشت. ما 
بایســتی حمل و نقل ریلی را که ســرعت و هوای 
پاک و امنیت سفر برای شهروندان ایجاد می کند را 
تقویت کنیم. در حمل و نقل جادهای میزان حوادث 
منجر به فوت بســیار بالاســت و مزیت سفر ریلی 
امنیت بیشتر سفر است. سهم خطای انسانی در بروز 
ســوانح رانندگی در ایران حدود 7۰ درصد و سهم 
جاده ۱۴ درصد است و اگر ما راننده و جاده را حذف 
کنیم و از سفر ریلی استفاده کنیم نرخ حوادث بسیار 
کاهــش می یابد. در واقع سیســتم ریلی، به نوعی 
امن ترین روش حمل و نقل اســت. متاسفانه مردم 
هنوز از مزیت سفر ریلی بهره مند نشدند و نتوانستیم 

جذابیت این سفرها را برای مردم ایجاد کنیم.
نقش شــرکت بهرو در بخش مشــاوره ای چه  ��

میزان بوده است؟
اســتفاده از نقش مشاوره مهندسی در صنعت حمل 
و نقل ریلی و به ویــژه در مترو تهران خیلی تعیین 
کننده و مهم اســت. ما اگــر روی کاغذ بتوانیم به 

جواب برسیم وارد پروژه اجرا می شویم. پروسه اجرا 
نیز بدون مهندسی مناسب، امکان حرکت و پیشرفت 
را ندارد و شــرکت ما در همــان ابتدای کار عواملی 
مثل ترافیک و تقاضای ســفر را محاسبه می کند و 
علاوه بر اینها، بحث های مهندسی عمران که خود 
شامل ساختار ایستگاه ها، تونل ها و زیرساخت ها می 
شــود را در نظر می گیرد. نکات مربوط به تجهیزات 
ثابت مانند سیســتم تهویه و سیستم دستگاه توزیع 
برق و ساختار واگن ها و قطارها عوامل مهمی است 
که در ابتدای شــروع به کار مــورد توجه قرار می 
گیرد. در امور مهندسی کوچکترین اشتباه بیشترین 
آسیب را می رساند و مثلًا اگر یک قوس در تونل را 
بدون رعایت نکات مهندسی اجرایی کنیم، در طول 
ســال هایی که قطار حرکت می کند باعث آسیب به 
قطار می شــود و هزینه های بهره برداری را زیاد می 
کند. اگر نتوانید از اول به شــکل درست و مهندسی 
خطوط ریلی را ایجاد کنیــد در بهره برداری نیز به 
اهداف مسافربری نمی رسید. در کشورمان دانش و 
مهارت کافی را در این زمینه داریم و شاید در حوزه 
فناوری و ســاخت حمل و نقل ریلی مقداری عقب 

باشیم، اما به لحاظ دانشی عقب نیستیم.
ساخت و تولید داخل جوابگوی نیازهای کشور  ��

اســت؟ آیا با قابل مقایسه با استاندارد جهانی 
را دارد؟

بــا وجود تحریم ها به ســاخت تجهیزات با اتکا به 
توان داخلی توجه بیشــتری شده، به عنوان مثال در 
گذشــته تمام پله برقی های متــرو را از خارج وارد 
می کردیم چرا که پلــه برقی هایی که در مترو قرار 
می گیرد از اســتانداردهای بالاتری نسبت به بقیه 
پله برقی ها برخوردار اســت و دلیل آن هم جمعیت 
بیشــتری است که بر روی آنها قرار گرفته می شود. 
در حال حاضر با دانش مهندسی و حمایت ارگان ها، 
سه شرکت داخلی پله برقی های متروها را می سازند 
و تا اســفند ۹۹، حدود صد پله برقی داخلی را روانه 
متروها نموده و این پله برقی ها با تمام استانداردها 
و معیارهای بین المللی نیز همخوانی دارند. این رقم 
قابل توجهی اســت که در طی دو ســال و از سال 
۹7 و بعــد از تحریم ها صورت گرفته و انشــاءالله 
در آینــده به طور کل نیازمند واردات پله برقی مترو 
نخواهیم بود و با این کار هم اشــتغال ایجاد کردیم 
و هم سرعت و دانش و تکنولوژی رشد چشمگیری 
داشته و این کار و فرصتهای این چنینی برای توسعه 
در دوران تحریم به وجود آمد. در خصوص سیستم 
هــای تهویه مترو نیز چنین اقدامی صورت گرفته و 
فناوری تولید فن هایی که در گذشته نمی توانستیم 
تولید کنیم را امــروز خودمان تولید می کنیم؛ و این 
فرآیند بومی ســازی در افزایش تولید ناخالص ملی 

مؤثر خواهد بود.
مجتمع ایســتگاههای متــرو در تأمین منابع  ��

مورد اســتفاده شــهروندان مفید بوده است یا 
خیر؟

در تهران اســتفاده از مجتمع ایستگاهی مترو بسیار 
مفید و کاربردی بوده و ایجاد شــرکت هایی تحت 
عنوان مجتمع های ایستگاهی ابتکار خوبی بود که 
رقم خورد و طبق آمار و ارقامی که وجود دارد، حدود 
۲۰۰۰ میلیارد تومان تا قبل از سال ۹6 مترو تهران 
توانسته از محل فروش تراکم های تجاری مجتمع 
های ایستگاهی منابع جذب کند.  کل بودجه سال ۹۹ 
مترو تهران با فروش اوراق مشارکت، ۱۰۰۰ میلیارد 
تومــان بوده، در حالیکه از محــل ۲ هزار میلیاردی 
که تا قبل از سال ۹6 بدست آمد چند ایستگاه مترو 
در تهران مانند ایستگاه های نبرد و میرداماد ساخته 
شــدند.  در حال حاضر نیز شرکت بهرو طرح های 
مشترکی با متروی تهران در دستور کار قرار دارد تا از 
ظرفیت های موجود استفاده بیشتری بشود. در حال 
حاضر یک مجتمع ایســتگاهی و تجاری، بر روی 
ایســتگاه توحید طراحی شده که شامل هفت طبقه 
است، و پارکینگ ها در زیر این مجتمع و قسمتهای 
تجاری در طبقات بالاتر قرار دارند. استفاده از مجتمع 
های ایستگاهی راهبرد خوبی در تهران بود تا مراکز 
تجاری نزدیک ایستگاه ها قرار بگیرند و مردم برای 

خرید از سیستم ریلی استفاده کنند.
سیســتم TOD را چگونه ارزیابی می کنید و آیا  ��

تدبیری در این حوزه دارید؟
سیستم TOD بر این مبنا است که شهر را بر اساس 
ترانزیــت عمومی طراحی می کنند. در چند ســال 
گذشــته در معاونت ترافیک شــهرداری تهران این 
رویکرد در دســتور کار قرار داده شده و شرکت بهرو 
به عنوان مهندس طراح و مشاوری که در این حوزه 
نقش بسزایی دارد به مؤثر بودن نقش TOD معتقد 

است. در شهر بزرگی مانند تهران TOD محور شدن 
بهترین کمک به خطوط حمل و نقل ریلی اســت و 
حتماً لازم نیســت که صرفاً مجتمع های تجاری و 
اداری در این ایســتگاه ها ایجاد شــود؛ در خط ۱۰ 
متــروی تهران طراحی مجتمع های مســکونی را 
نیز اینگونه می بینیم. شــبکه متروی تهران مانند 
کیسه های هوایی شش های داخل بدن انسان است 
که قابلیت تنفس به شهر را می دهد. تا قبل از اسفند 
۱3۹8 حدود ۲.۵ میلیون ســفر در روز با مترو انجام 
می شــده که آمار بالایی است و در کاهش ترافیک 
شهری بسیار مؤثر بوده است، و امیدواریم با توسعه 
خطوط مترو که در تهران ۱۱ خط تاکنون به تصویب 
رســیده و تا افق ۱۴۱۰ به نیمی از آنها می رسیم به 

کاهش ترافیک شهری کمک کنیم. در ایجاد خطوط 
جدید هم بایســتی در محل هایی که تقاضای سفر 
در آن وجود دارد، به تأسیس ایستگاه تازه بپردازیم. 
بایســتی خطوط تازه تأسیس را به این سمت ببریم 
که اگر خطی در حال ســاخته شدن داریم، در آنجا 
مجتمع اداری و تجاری ســاخته شده وجود داشته 
باشــد و یا اینکه این مجتمع های اداری و تجاری 
و مســکونی را به آن نزدیک کنیم. در طراحی های 
شــهری جدید تهــران نیز رویکرد همین اســت و 
موفقیتش به سهم بودجه گذاری و تأمین منابع مالی 
بســتگی دارد و تعامل مردم و سازمان های دولتی و 
همکاری بین آنها نیز مهم بوده و اگر این اتفاق بیفتد، 
ترافیک شهر کاهش می یاید. نکته مهم دیگری که 
در حمل و نقل ریلی وجود دارد، اتصال کریدور حمل 
و نقل درون شهری و برون شهری است، به طوری 
که مســافری که از شهرستان وارد تهران می شود 
امکان ورود به سیســتم حمل و نقل عمومی مثل 
مترو را داشــته باشد و کریدور هایی که این خطوط 
را به هم وصل می کند از برنامه های اثرگذار خواهد 
بود و در دســتور کار شرکت توسعه مترو تهران قرار 
گرفته اســت. در حال حاضر ســفرهای ریلی برون 
شهری برای مسافران جذاب نبوده و میزان خطوط 
ریلی سفرهای درون شهری نیز کافی نیست. نکته 
مهم ایجاد زیرســاخت های ریلی مناســب و کافی 
اســت که به منابع مالی زیادی احتیاج دارد و دولت 
به تنهایی از عهده ســرمایه گذاری آن برنمی آید، و 
بایستی راه بخش خصوصی برای جذب مشارکت و 
سرمایه گذاری ریلی باز شود. فعلًا راهکارهای لازم 
برای این امر اندیشیده نشده است، در حالیکه قوانین 
خوبی وجود دارد، اما سرمایه گذاری که می خواهد در 
این شرایط تورم زای کشور سرمایه گذاری نماید نیاز 
به حداقل تضامینی دارد و دادن این تضامین از طرف 

دولت بسیار سادهتر و به صرفهتر از سرمایه گذاری 
مســتقیم در این زمینه است. افزایش سرعت سیر و 
توجه به راه آهن برقی و ســریع الســیر هم از دیگر 
نکات مهم و شــایان توجه است که بایستی بخش 
خصوصی در ایــن زمینه اقدام کنــد. بعنوان مثال 
ســرمایه گذاری خط قطار ســریع السیر اصفهان- 
قم- تهران توســط شرکت های چینی انجام شده و 
جا دارد که سرمایه گذاران داخلی در این حوزه ورود 
نمایند. بر اساس قانون توسعه حمل و نقل و مدیریت 
مصرف سوخت به منظور تحقق سهم ۱8 درصد از 
حمل مسافر و 3۰ درصد از حمل بار، راه آهن کشور 
می بایست ۲۵۰۰۰ کیلومتر خط ریلی معادل ۱7۰۰۰ 
کیلومتر شــبکه ریلی )مشــتمل بر خطوط اصلی، 
فرعی، مانوری، پشتیبان و غیره( به منظور جابجایی 
۱6۰ میلیون مســافر و ۲۰۲ میلیون تن بار تا سال 
۱۴۰۴ داشته باشد. البته که در واقعیت از این برنامه 
عقب هســتیم. علاوه بر خطــوط مترو و قطارهای 
حومه ای، بایســتی در مورد خطوط برون شهری نیز 
توجه ویژه ای به ایجاد و توسعه شبکه سیستم های 
ریلی سریع الســیر و برقی در اتصال کلان شهرها و 

مراکز مهم استانی به یکدیگر داشته باشیم.
شــرکت مهندســین مشــاور جامع بهرو به عنوان 
مشــاور استراتژیک متروی تهران همواره در تلاش 
بوده تا از تمام ظرفیت ها و منابع دولتی و شــهری 
موجود استفاده کند بطوری که مردم بیشترین بهره 
برداری را از خطوط ریلی داشــته باشند و با افزایش 
بهره وری، داشته های زیرساختی را طوری هدایت و 
اولویت بندی کنیم که بیشــترین حجم مسافر را در 

ایستگاه های تازه تأسیس ایجاد کنیم.
در انتها اگر توضیحاتی لازم است بفرمائید. ��

این شــرکت از ســال ۱38۰ تاکنون حدود 7 مدیر 
عامل داشته و در سه ســال اخیر بنده بعنوان مدیر 
عامل مشــغول به کار هستم. شعار ما در جامع بهرو 
این گونه اســت: »توســعه ای پایدار در دنیای بهم 
پیوسته را خلاقانه در کنار شما تجربه خواهیم کرد.« 
ما یک شــرکت مهندســی جامع با توانمندی های 
طراحی، نظارت، مشــاوره و راهبــری پروژه ها در 
حوزه های زیرســاخت، حمل و نقــل، تجهیزات و 
ناوگان ریلی با تکیه بــر تخصص، تجربه، دانش و 
نوآوری هستیم. در راستای رویکرد جامع، یکپارچه و 
علمی به مگاپروژه های صنعت حمل و نقل ریلی و 
جاده ای، مهندسین مشاور جامع بهرو دیسیپلین های 
تخصصی لازم را در ســازمان خود ایجاد نموده به 
گونه ای که خدمات باکیفیت مهندســی، راهبری و 
مدیریــت در زمینه های حمل و نقل ریلی شــهری 
)مترو، تراموا، LRT(، حمل و نقل ریلی بین شهری، 
حمــل و نقل سریع الســیر ریلــی )HSR( و حمل 
و نقل جاده ای را ارائه می نماید. مهندســین مشاور 
جامع بهرو گستره وســیعی از تخصص های فنی و 
مهندسی مختلفی شــامل سازه، معماری، مهندسی 
راه آهن، ترافیک، ژئوتکنیک، مهندســی مکانیک و 
تمام گرایش های مهندسی برق )مخابرات، کنترل و 
قدرت(، مهندسی تخصصی ناوگان و بهره برداری و 

چندین دانش میان رشته ای دیگر را در بر می گیرد.
این شرکت در راستای حس مسئولیت اجتماعی و به 
منظور اشتراک دانش، ارائه تجربیات و دستاوردهای 
حرفه ای و تخصصی، معرفی توانمندی ها، آگاه سازی 
متخصصــان و علاقمندان در حوزه هــای مرتبط، 
تصمیم به حضوری فعال تر در شبکه های اجتماعی 
گرفته است تا به فضل الهی در این عرصه بیش از 

گذشته، نقش آفرینی کند.

سهم اندک تولید ناخالص ملی از حوزه حمل و نقل ریلی
طی گفت و گوی تفصیلی "  تدبیر تازه"  با مدیرعامل شرکت مهندسین مشاور جامع بهرو مطرح شد:

لزوم بسترسازی مناسب دولت برای جذب منابع بخش خصوصی در صنعت حمل و نقل ریلی

در حال حاضر در تهران حدود ۲۵۰ 
کیلومتــر خــط ریلــی داریــم و ایــن 
ســهم کافی نیســت و چیزی حدود 
 ۴۰۰ کیلومتــر حمــل و نقــل ریلــی
بــرای تهــران مــورد نیــاز اســت که در 
صــورت محقــق شــدن آن ترافیــک 
 و ازدحــام شــهری و آلودگــی هــوا

کمتر خواهد شد.

سیســتم TOD بر این مبنا اســت که 
شــهر را بــر اســاس ترانزیــت عمومــی 
ســال  چنــد  در  می کننــد.  طراحــی 
گذشته در معاونت ترافیک شهرداری 
تهران این رویکرد در دســتور کار قرار 
داده شــده و شــرکت بهــرو بــه عنــوان 
مهندس طراح و مشــاوری که در این 
حــوزه نقــش بســزایی دارد بــه مؤثــر 

بودن نقش TOD معتقد است. 

 شــرکت مهندسین مشــاور جامع بهرو از ســال 1380 به عنوان شرکتی د رحوزه
حمل و نقل ریلی و به ویژه در حوزه مترو فعالیت خود را آغاز کرده است.  از آنجائیکه 
امروزه حمل و نقل نقش بســزایی را در شــکوفایی اقتصاد یک کشــور ایفا می کند و 
شرکت مهندسین مشاور جامع بهرو  یکی از پیشگامان توسعه حمل و نقل ریلی است 

با این مدیرعامل این شرکت به گفت و گو پرداختیم.
 مهندس غلامرضا شمســی مدیرعامل شــرکت مهندسین مشــاور جامع بهرو  در 
گفت و گوی تفصیلی با »تدبیر تازه« اذعان داشت: »شرکت مهندسین مشاور جامع 
بهرو به عنوان مشــاور اســتراتژیک متروی تهران همواره در تلاش بوده تا از تمام 
 ظرفیت ها و منابع دولتی و شــهری موجود اســتفاده کند بطوری که مردم بیشترین

 بهره برداری را از خطوط ریلی داشــته باشــند و با افزایش بهره وری، داشــته های 
زیرســاختی را طوری هدایت و اولویت بندی کنیم که بیشــترین حجم مســافر را در 

ایستگاه های تازه تأسیس ایجاد کنیم.«
آنچه در پی می آید مشروح گفت و گوی تفصیلی هفته نامه »تدبیر تازه « با ایشان است.

امیر  دیانی و محیا سادات بهره دار


